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tOUCHPOIntS
Dit honderdste nummer van Courant gaat over de 
rol van kunst in een democratische samenleving. 
Wie het daarover wil hebben, moet met meer dan 
twee woorden spreken. 

Naast de intrinsieke waarde van kunst en het be-
lang voor het persoonlijk welbevinden van veel 
mensen, zorgen kunst en cultuur voor maatschap-
pelijke cohesie, als werkplek waar nieuwe tijdelijke 
en duurzame sociale verbanden gesmeed en on-
derhandeld worden. De kunsten leveren ook een 
bijdrage aan economische ontwikkeling, als ruimte 
voor research & development met spill-over-effec-
ten naar de rest van de samenleving. Bovendien 
heeft elke democratische samenleving nood aan 
publieke discussieplatformen. En in een tijd waarin 
de media en de academische wereld steeds meer 
afhankelijk worden gemaakt van marktmechanis-
men, is kunst vandaag nog een reflectiekamer 
waarin relatief onbevangen en met een autonoom 
instrumentarium maatschappelijke tendensen over-
dacht kunnen worden. Deelnemen aan deze reflec-
tie wapent burgers om zelfbewust een plek in te 
nemen in de samenleving. 

Dat is allemaal niet gering. En toch laten kunst en 
cultuur zich, in tijden waarin overheden de tering 
naar een steeds strakkere nering moeten zetten, zo 
vaak in het verdomhoekje stoppen. Hoe zou dat 
toch komen? Misschien omdat we het de laatste 
tijd niet goed uitgelegd hebben? Uit de situatie in 
onze buurlanden leren we dat de aloude argumen-
ten opgebruikt zijn. In een open brief voor de Fran-
se krant Le Monde schreef Pierre Sauvageot (Lieux 
Publics, Marseille): ‘Quant aux paroles issues du 
milieu culturel, elles sont bien souvent en forme de 
“re-”. Il faudrait re-fonder, re-donner, re-construire, 
re-penser, comme si la situation ne demandait qu’à 
“re-venir” à des solutions anciennes.’ ‘Ik hoorde 
geen schreeuw om cultuur, wel een schreeuw om 
subsidies’, zei Halbe Zijlstra. ‘The world won’t lis-
ten’, titelden The Smiths ...

Maar hoe slagen we erin om dat verhaal over de 
plek van kunst in een samenleving op een actuele 
en meer overtuigende manier naar buiten te bren-
gen? Die mooie woorden uit onze openingsalinea 

zijn zonder meer valide, maar algemeen geformu-
leerd worden ze gratuit. Ze krijgen pas vlees en 
bloed in de grain van de dagelijkse praktijk, in tal-
loze ontmoetingen: niet alleen waar ‘de kunsten’ in 
dialoog gaan met ‘andere sectoren’, maar vooral 
ook in de dagelijkse ontmoeting tussen mensen die 
samen werken, denken en beleven.

Die talloze touchpoints tussen kunst en samenle-
ving zichtbaar maken is de bedoeling van deze 
Courant, en raakt onmiddellijk aan de kerntaken 
van ons podiumkunsteninstituut: de praktijk docu-
menteren en overdenken, om zo de maatschappe-
lijke positie ervan te versterken. Daaraan zullen we 
in de nabije toekomst blijven werken via diverse 
strategieën: soms met een cijfermatig helikopter-
perspectief, soms door praktijkverhalen fijnmazig 
zichtbaar te maken. 

Dat doen we sinds kort met een deels vernieuwde 
ploeg, waardoor VTi heel wat ervaring binnen-
haalt. In oktober verwelkomde VTi onderzoeker 
Delphine Hesters, net gepromoveerd aan de KU-
Leuven en de laatste jaren actief bij diverse onder-
zoeksprojecten in de (podium)kunsten en in de Ad-
viescommissie Kunsten. Annelies Van den Berghe, 
die eerder werkte voor Walpurgis, De Onderne-
ming, Cie Marius en deepblue, versterkt de ploeg 
als zakelijk verantwoordelijke. Nikol Wellens, die 
deze functie tien jaar lang voor haar rekening 
nam, werkt vanaf nu voltijds op projecten. Ten slot-
te werkt Stijn Lens sinds begin november deeltijds 
mee aan het documentatiewerk. 

De ploeg is deels vernieuwd, maar dat deze de-
marche in het verlengde ligt van waar VTi sinds het 
begin voor staat, wordt duidelijk op de midden-
pagina’s. Dit is de honderdste editie van Courant, 
en middenin vindt u een selectie van covers uit 99 
eerdere nummers. Die tonen een duidelijke evolutie 
aan: in het begin was Courant een berichtenblad 
waarin VTi zijn activiteiten meedeelde aan de po-
diumsector. Gaandeweg evolueerde het tot een 
platform waarop VTi niet alleen onderzoeksmate-
riaal deelde, maar ook tot een discussieplatform 
voor de sector zelf over diverse raakpunten tussen 
praktijk en beleid. Dat dit honderdste nummer de 
meest diverse medewerkerslijst bevat, maakt het tot 
een orgelpunt in die hele evolutie. We heffen er 
met u graag het glas op, op 27 februari in kunsten-
centrum STUK in Leuven.
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‘L’art de la guerre est plus étendu, plus noble et plus brillant que celui de la poésie; mais le poète et le conquérant sont comparables l’un à l’autre.’ La Rochefoucault ••• ‘Het leven is ernstig, kunst is lichtvoetig.’ 

de confrontatie met individuele kunstwerken in zijn 
singuliere kijkgeschiedenis (en ook een aantal scè-
nes uit de wereldpolitiek) gaat hij op zoek naar een 
antwoord op de vraag wat deze werken hem leren 
over publiek en representatie, en over de topologie 
van de democratie. ‘Kunst is essentieel voor de de-
mocratie.’ Het is een van de vaste waarden in het 
arsenaal van de verdediging van het belang van 
kunst in onze samenleving. De riskante sprong van 
dat abstracte, algemene niveau naar enkele con-
crete werken toont een boeiend proces van zoeken, 
omkeren en herformuleren. 

In het laatste nummer van Rekto:Verso noemt Guy 
Gypens de instrumentalisering van de kunst niet 
geheel onterecht het voornaamste taboe in de 
Vlaamse kunstensector. ‘De minste suggestie dat 
kunst voor iets zou kunnen worden ingezet en dus 
niet totaal autonoom en onafhankelijk functioneert, 
leidt tot spirituele verbanning.’ Pieter Vermeulen 
kreeg van ons de opdracht enkele projecten te ver-
kennen waarin kunst weloverwogen wordt ingezet 
in andere maatschappelijke sectoren. Gesprekken 
over het werk van CrEW, Victoria Deluxe en de 
Eurometropool Lille-Kortrijk-Tournai wegen het po-
tentieel, maar ook de duidelijke grenzen van het 
werken met kunst op de brug met de niet-artistieke 
omgevingen van wetenschap, sociaal werk en 
regio-ontwikkeling/economie, voorbij de goede 
bedoelingen en de simpele instrumentalisering. 
Instrumentalisering wordt pas ‘vies’ als wordt ge-
poneerd dat de kunsten (in het meervoud) enkel 

waardevol kunnen zijn als ze opereren in functie 
van een welomschreven doel en dus gereduceerd 
worden tot instrument. We sluiten dit dossier af met 
een kritische bespreking van een sterk staaltje re-
ductie van de hand van van Klink, van den Born en 
van Witteloostuijn, te lezen onder de titel ‘Enkele 
beschouwingen bij de subsidiëring van podiumkun-
sten’. Voor deze economen laat de waarde van de 
kunst zich eenvoudig uitdrukken in financiële return 
en ticketverkoop. Op het verjaardagsfeest van oKo 
en in Rekto:Verso #50 spraken respectievelijk Bart 
Van Looy en Klaas Tindemans zich al kritisch uit 
over de premissen en de bedenkelijke wetenschap-
pelijke kwaliteit van dit werk. Dirk De Corte geeft 
zijn aanvullingen in deze Courant.

‘Wij die geloven – in onze eigen roeping – de be-
schaving te brengen – bij wie daar niet om vraagt.’ 
‘En nu is die ander tot ons gekomen – en hij zei 
– dat toch niet goed te begrijpen.’ Directe verzen 
uit Geert Buelens’ ‘Geen kerk in het wild’, bedoeld 
als spiegel voor een sector die zichzelf als evident 
kritisch definieert, en daardoor vergat zichzelf kri-
tisch te bevragen, en in die beweging ook het ei-
gen ‘maatschappelijk draagvlak’, zoals dat heet, te 
verzorgen. Het maatschappelijk draagvlak voor de 
kunsten bestaat, en werkt net in de breedte, op al 
die verschillende niveaus en in de grote en kleine 
bedoelingen die we in deze Courant ‘van onderuit’ 
meerstemmig zichtbaar maken. Daar hoeven we via 
taboes geen stukken van te amputeren. Met durf, 
alertheid en zorg en avant. 

Dit feestnummer van Courant valt op een ietwat on-
gelukkig moment op uw deurmat, tegelijk met de 
preadviezen van de beoordelingscommissies van 
het Kunstendecreet en het agentschap Kunsten en 
Erfgoed van de Vlaamse Gemeenschap. Binnen 
enkele maanden volgt het definitieve verdict over 
de nieuwe verdeling van de structurele subsidies; 
een nieuwe ‘grote ronde’ die al aangekondigd werd 
door afgeschaafde budgetten en onheilstijdingen 
over de broze ideologische fundamenten die de 
overheidssteun voor kunst zouden moeten schragen. 

In dit honderdste nummer van Courant willen we 
het echter vooral niet te veel over subsidies heb-
ben maar des te meer over de kunst zelf en over 
wat ze voor ons betekent. In het aanduiden van de 
noodzaak van subsidies voor het voortbestaan van 
bepaalde soorten ‘niet-commerciële’ kunst hebben 
we ons de afgelopen maanden weer wat meer ge-
oefend. (Het recent verschenen boek van Bart Ca-
ron Niet de kers op de taart bundelt de argumenten 
mooi). Maar waarom wij dat voorbestaan zo be-
langrijk vinden, daarover blijft het moeilijk spreken. 
Met zoveel overtuiging kunst maken en beleven en 
het toch zo moeilijk kunnen duiden. Er zijn wel meer 
dingen van waarde in een mensenleven die zich 
niet zomaar laten vertalen in woorden. Toch loont 
het soms de moeite om een poging te ondernemen. 
Om te kunnen delen. We kunnen proberen te vatten 
wat kunst met ons doet, hoe het ons voedt of raakt 
als mens of burger, en hoe dat raken dan weer be-
tekenisvol is. Vanuit een defensieve houding is het 

moeilijk een overtuigend, inspirerend en positief 
antwoord te formuleren; te begrijpen. Een antwoord 
dat zich niet louter bezighoudt met weerleggen en 
dat zich dus niet laat rollen in de dominante mono-
tonie van efficiëntie en meetbare, liefst economisch 
rendabele output. Daarom schudden wij graag, bij 
wijze van feest, het defensieve plunje van ons af, 
samen met een grote groep van kunstliefhebbers. 

Deze Courant gaat op zoek naar de waarde van 
de kunst met als inzet de wetenschap dat ‘de kunst’ 
niet één is, maar een opeenvolging van pogingen, 
proposities en uitnodigingen in een veelheid aan 
vormen, strategieën en ervaringen. We sprokkelen 
onze inzichten daarom graag zo dicht mogelijk bij 
de praktijk van het kunst maken en meemaken. Voor 
dit honderdste nummer nodigden we een diverse 
groep van kunstliefhebbers uit de artistieke en an-
dere maatschappelijke sectoren uit om in hun pen te 
kruipen en met ons te delen wat kunst voor hen bete-
kent. Daarbij kregen ze de opdracht een stukje van 
een tiental lijnen te schrijven, op een persoonlijke 
toon en in een taal die bevattelijk is voor uw of mijn 
buurman die zich niet zo thuis voelt in de kunsten. 
Elk schrijft met zijn of haar eigen stem, vanuit zijn of 
haar dagelijks leven. De optelsom geeft een brede 
waaier aan belevingen en bijdragen van ‘de kunst’ 
die zich niet zomaar laten vatten in een beknopte 
set van grote argumenten. 

Lars Kwakkenbos ging een gelijkaardige opdracht 
aan als elk van die 62 andere gastschrijvers. Vanuit 

DOSSIER: 
DE waaRDE  
van kUnSt

Delphine Hesters
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Schiller ••• ‘Theater bestaat uit waargemaakte dromen.’  Max Reinhardt ••• ‘Je hebt maar twee soorten vrijheden in de wereld: de vrijheid van de rijke en de machtige, en de vrijheid van de kunstenaar en de monnik 

moeten neertellen, mochten ze samen de kostprijs 
van de theater-, dans- of muziekvoorstelling voor 
hun rekening moeten nemen, en als de bezoekers 
van het museum hun deel zouden moeten betalen 
voor de tijdelijke installatie die ze te zien krijgen, 
zou het een wel erg duur cultureel uitje worden.

De sfeer van het politieke waarin vandaag gede-
batteerd en beslist wordt, en waarin die debat-
ten worden gevolgd en becommentarieerd, volgt 
allang niet meer de maatstaf van het onbemid-
delde stembereik. In tegenstelling tot hoe een se-
lect groepje Grieken een stadsstaat runde, leven 
we vandaag in representatieve democratieën. De 
uitdaging om daarin een publieke ruimte te defi-
niëren is wellicht groter dan in een Griekse stads-
staat. Democratische beslissingen kunnen hier pas 
worden genomen in een publieke ruimte die de 
problemen waarover wordt beslist, tegelijk afwezig 
stelt. Politici trekken zich terug in ruimtes die daar-
voor bestemd zijn, om vervolgens die problemen 
te kunnen behandelen en er in het halfrond of voor 
een microfoon of camera uitspraak over te doen. 
Hetzelfde geldt voor de kiezer. Diverse informa-
tiekanalen zorgen ervoor dat hij zich een oordeel 
kan vormen over problemen waar hij niet lijfelijk 
mee in contact hoeft te komen. Ware dat wel het 
geval, zou er over heel wat zaken nog maar moei-
lijk een beslissing kunnen worden genomen. Veel 
inwoners van dit land zullen bijvoorbeeld nog nooit 
een asielzoeker, gedetineerde of dakloze hebben 
ontmoet. Niettemin weten ze van elkaar dat ze be-
staan, en als het over een (politiek) probleem gaat, 
maken ze vaak samen deel uit van het publiek dat 
dat probleem aanbelangt. 

Vandaag staat die representatieve democratie on-
der druk en denkt men geregeld na over nieuwe, 
directere vormen van democratie, daarin aange-
moedigd door de opkomst van 
nieuwe sociale media. De con-
tacten in die media verlopen 
echter veel strakker langs de 
grenzen van de eigen sociale 
klasse en culturele interesses. 
Zo stelt zich de vraag in welke 
mate we in die nieuwe sociale 
ruimtes nog werkelijk menings-
verschillen kunnen verdragen, 
laat staan de dissensus in een 
samenleving kunnen horen of 
zien. Tegelijk vraagt een almaar 
groeiend deel van de bevolking 
zich vandaag wellicht terecht af 
in hoeverre onze democratieën 
überhaupt nog representatief 
functioneren. Sociale wetgeving wordt herschreven 
onder druk van een geglobaliseerde economie, en 
democratisch verkozen politici lijken daar weinig 

aan te kunnen of willen veranderen – de angst voor 
een crisis is te groot.

Toen VTi me vroeg dit essay over kunst en demo-
cratie te schrijven, dacht ik eerst aan een plein dat 
Alberto Giacometti meer dan een halve eeuw gele-
den boetseerde. Deze eerste figuur leidde me naar 
zes andere, die eigentijdse pendanten bleken van 
de idee dat de sokkel van Giacometti’s plein het 
plein zelf is, oftewel: de drager van het beeld is de 
plek geworden waarop het beeld zich afspeelt. In 
sommige ervan gaat het over kunst, maar in wat 
volgt figureren ook een huilende minister, een stuur-
paneel van een onbemand vliegtuig en een leger 
van clowns. Elk van hen zet de idee van representa-
tie op het spel: ze ontkennen die idee, doorkruisen 
ze, maken er subversief gebruik van of stellen ze 
radicaal in vraag. Samen vormen ze hopelijk een 
kleine, fragmentaire zoektocht naar hoe de topo-
logie van een democratie er vandaag uitziet. Wat 
vertellen deze figuren ons vandaag over hoe het 
beeld van het plein dat Giacometti boetseerde, en 
de figuren die erop wandelen, zich mogelijk ver-
houdt tot de realiteit ervan, en andersom?

(1) 1935, AlBerTo GIAComeTTI’S ATelIer, 
PArIJS 

In 1935 komt Alberto Giacometti (1901-1966) als 
kunstenaar in een crisis terecht. De jaren daarvoor 
heeft hij vooral surrealistisch getint werk gemaakt, 
waarbij zijn sculpturen ideële droommodellen le-
ken te belichamen, die hij in zijn hoofd creëerde en 
vervolgens in verschillende materialen realiseerde. 
In 1935 wil hij kort – ’vlug, dacht ik, in het voor-
bijgaan’ – terugkeren naar de waarneming en hij 
huurt voor twee weken een model. Die terugkeer 
naar de waarneming van een menselijk lichaam 
zal evenwel de rest van zijn oeuvre beslissend mar-

keren. Wat een korte tussen-
poos moest worden, duurt veel 
langer en wordt een oeuvre op 
zich. De heikele kwestie waar-
mee Giacometti zich de rest van 
zijn leven als kunstenaar gecon-
fronteerd zal zien, heeft tegelijk 
een politieke draagwijdte. De 
contouren van de sculptuur beli-
chamen een ruimte: niet zozeer 
de ruimte die de materie zelf in-
neemt, als wel de – negatieve – 
ruimte errond. Deze negatieve 
ruimte is dezelfde als die tussen 
de kunstenaar en het model. 
Pas in die ruimte wordt de kunst 
überhaupt mogelijk. Het model 

kan erin worden bekeken, en eens de kunst ten-
toongesteld wordt, lopen er toeschouwers in rond. 
Jaren later, in 1948, kondigt een bijzonder werk 

We had situations where we had seventy clowns 
walking straight through lines of riot policemen. 
You saw the cops thinking: ‘Are there really seventy 
clowns coming towards us?’ But even if they knew 
it wasn’t a complete fictional thing, the fiction de-
stabilized them to some extent. A very good clown 
is a powerful thing. It is the hardest performance, 
because it is just about being. Not doing, not pre-
tending, just being in the here and now, the abso-
lute present moment. (…) I believe the space of the 
clown is a magical space. You do enter a space 
that is somehow beyond one’s everyday life. Peo-
ple were really touched and moved by it.

John Jordan

Wij zijn buiksprekers die door andere buiksprekers 
in bedwang worden gehouden. Wij zijn marionetten 
die andere marionetten laten bewegen. Speelgoed.

Arnon Grunberg 

In Athene was de ruimte waarin de democratie 
zich afspeelde ook al groter dan het plein waarop 
werd beraadslaagd – ongetwijfeld werden de be-
slissingen ook daar al binnenskamers voorbereid, 
waarna er op de agora gestemd kon worden. Maar 
die agora was maar zo groot als het stembereik van 
één individu. Ware ze groter, dan zou een spreker 
de stemgerechtigde Atheners niet langer kunnen 
toespreken. Vandaag worden de woorden, gestes 
en bewegingen van dansers, acteurs en zangers in 
een toneel-, dans- of operavoorstelling meestal niet 
versterkt. Wie de maat neemt van een grote the-
aterzaal, herkent daarin feitelijk dezelfde maatstaf 
als dewelke voor een Griekse agora zou hebben 
gegolden. Voor het bekijken van een schilderij of 
installatie geldt een soortgelijke maat. Je gaat daar-
voor namelijk naar het museum of het kunstencen-
trum, zodat jij het werk zelf kan zien, zonder dat het 
moet worden gereproduceerd of gemediatiseerd. 
De meeste gesubsidieerde kunstvormen zijn mede 
omwille van die maatstaf commercieel onleefbaar. 
De mensen in een theaterzaal zouden veel geld 

BELICHaamDE fICtIES
Lars Kwakkenbos

De heikele kwestie 
waarmee Giacometti zich 
de rest van zijn leven als 

kunstenaar geconfronteerd 
zal zien, heeft een 

politieke draagwijdte. De 
contouren van zijn sculptuur 
belichamen een negatieve 

ruimte. Deze negatieve 
ruimte is dezelfde als die 
tussen de kunstenaar en 

het model. Pas in die ruimte 
wordt de kunst überhaupt 

mogelijk.

My Neck Is Thinner Than A Hair - The Atlas Group (foto: Nathalie Douxfils)
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die bezit afwijzen.’  Anaïs Nin ••• ‘Als het echte kunst is, is het gewoonlijk simpel,  en als het simpel is, is het waar.’  John Lennon ••• ‘What art offers is space - a certain breathing room for the spirit.’  John Updike ••• 

is getiteld en waarin ik als mijn alter ego K2 en K5 
eerder die avond ook al enkele cafés heb moeten 
bezoeken. Tussendoor ben ik naar het Kaaitheater 
moeten gaan, waar ik me plots op de scène be-
vond en door het publiek met een applaus verwel-
komd werd. In plaats van toeschouwer was ik dus 
een performer geworden, zij het dat ik die avond 
sterker dan ooit heb beseft dat je je als publiek van 
een voorstelling of kunstwerk altijd ook passief ge-
draagt: je grijpt doorgaans niet in in wat je hoort en 
ziet, en als je dat wel doet, werd je doorgaans eerst 
uitgenodigd om dat te doen, of werd je van tevoren 
op zijn minst duidelijk gewezen op de mogelijkheid.

Het werk van Dominique Gonzalez-Foerster (op dat 
van Ari Benjamin Meyers ga ik niet verder in, want 
dat ken ik minder goed) beweegt zich haast altijd 
in een soort schemerzone tussen de realiteit van 
een plek, en een fictie die de artieste er door ruim-
telijke interventies, of door filmopnames, op weet 
te projecteren. In een van de binnentuinen van 
deSingel in Antwerpen staat bijvoorbeeld een lan-
taarnpaal die duidelijk van elders komt, een groot, 
rotsachtig stuk steen, en een klein bassin dat in exo-
tisch ogende lichtblauwe mozaïektegeltjes is uitge-
voerd. Tropicalisation (Garrett Eckbo, Rio) heet het 
werk, de steen komt uit Anatolië en de naam tussen 
haakjes is die van een bekende Amerikaanse land-
schapsarchitect die ook in Zuid-Amerika werkte. 
Net zoals deze installatie die ze er in 2004 neer-
zette, een soort filmische setting is die de lokale 
realiteit van die binnentuin deconstrueert – er sijpelt 
iets Zuid-Amerikaans binnen in zijn tijd en ruimte 
– liet Gonzalez-Foerster zich zeven jaar later in 
Brussel samen met Ari Benjamin Meyers inspireren 
door drie films: The Trial (1962) van Orson Welles, 
Malpertuis (1973) van Harry Kümel en After Hours 
(1985) van Martin Scorcese, en deconstrueerden 
ze verschillende sociale werkelijkheden: enkele ca-
fés waar ik normaal gezien niet kom, en een dienst 
spoedgevallen waar je normaal gezien niet komt 
om er in het kader van een theatervoorstelling rond 
te kijken (en te figureren).

Minutenlang oogt de scène met de vrouw in de 
auto op de dienst spoedgevallen van Sint-Jan op-
gezet, maar dat is niet het geval, zo blijkt achteraf. 
Die twijfel irriteert, vooral omdat er een aarzeling 
uit volgt om in te grijpen. In deze situatie zou alles 
rondom me immers deel kunnen uitmaken van het 
spel waarin ik ben betrokken. Ik vraag me dan ook 
af wat er zou zijn gebeurd als ik een scène waar ik 
normaal gezien verondersteld word iemand te hulp 
te schieten, op een andere plek in de stad had ge-
zien, waar er niet meteen hulpverleners in de buurt 
zouden zijn. Het zou dan best hebben gekund dat 
ik me in eerste instantie als toeschouwer had gedra-
gen, en dus niet meteen had gehandeld. Gelukkig 
had Gonzalez-Foerster de plek goed uitgekozen. 

Als er ergens meteen geholpen zou kunnen worden 
als er iets misgaat, zou het op de dienst spoedge-
vallen van een ziekenhuis moeten zijn. Niettemin 
staat de dienst spoedgevallen van Sint-Jan bekend 
als een plek waar soms rare dingen gebeuren, 
waar soms ook geweld aan te pas komt. Anders 
dan in veel andere ziekenhuizen, weten Brusse-
laars dat de toegankelijkheid van Sint-Jan hoog is. 
Patiënten worden er makkelijker aanvaard.

(6) JulI 2005, G8 GleneAGleS SummIT, 
SChoTlAnD

In 2005 organiseren John Jordan en Isa Fremeaux 
een tournee langs negen steden in Groot-Brittannië. 
In elke stad bouwen ze een klein podium waarop 
ze een clowneske show geven, met gratis friet. Na-
dien ronselen ze mensen om deel te nemen aan 
een tweedaagse rebel clown training, met aan het 
eind van elke training een interventie in de publie-
ke ruimte. Het is het begin van CIrCA, oftewel het 
Clandestine Insurgent rebel Clown Army. Enkele 
weken later begint wat John Jordan ‘the real the-
atre’ zal noemen: het G8-treffen in Schotland. In 
hun discours over de clowns valt op hoe Jordan en 
Fremeaux tijdelijk de lijn tussen realiteit en scène 
weten op te heffen, en daardoor politie-eskadrons 
weet te doorbreken. Het onderscheid tussen feit en 
fictie wordt flou, zo stelt Isa Fremeaux: ‘The real mo-
ments of magic with the Clown Army were the ones 
when it was good clowning. At such moments, the 
clowns genuinely forgot that they were dealing with 
dangers, because they were totally in the moment 
of being a clown. They were not acting.’ Mensen 
die erin waren gerold door naar een circusact te 
kijken, bevonden zich nu zelf in een situatie waar-
bij die circusact een reële politieke inzet kreeg. 

Het gedachtegoed van John Jordan en Isa Fremeaux 
is onder meer opgebouwd vanuit de idee van bur-

in zijn oeuvre aan wat de consequenties daarvan 
kunnen zijn. In het dan gecreëerde La Place is wat 
een sokkel van het werk had kunnen zijn, een ge-
boetseerd plein geworden, en er wandelen vier 
mannelijke en een vrouwelijke figuur overheen.

(2) DeCemBer 2011, elSA Fornero, 
ITAlIAAnS PArlemenT

Bij het aankondigen van besparingsmaatregelen 
in het Italiaanse pensioenstelsel vloeien er tranen 
bij Elsa Fornero, minister van Welzijn en lid van 
Mario Monti’s zakenkabinet. Het publiek herkent 
de emoties van de minister als die van zichzelf – te-
recht of onterecht, dat laten we hier in het midden. 
Net dankzij het feit dat deze minister lid is van een 
zakenkabinet, lijkt de bevolking 
zich met haar te kunnen iden-
tificeren. Er voltrekt zich hier 
een paradox die we van ouds-
her met dictaturen associëren: 
dankzij het feit dat ze niet is 
verkozen, herkent de Italiaanse 
bevolking Elsa Fornero als een 
van hen. Wie niet is verkozen, 
is (belichaamt) het volk zelf. 

(3) DeCemBer 2011, AIr ForCe, VS

De operatoren van drones of onbemande vliegtui-
gen die onder meer worden ingezet voor bombar-
dementen, staan wegens de hoge werkdruk bloot 
aan veel stress, zo meldt een onderzoek van de 
Air Force in de VS. Mogelijk eens zo relevant is 
het risico op een posttraumatische stressstoornis 
bij de operatoren, die, in tegenstelling tot straal-
jagerpiloten, in detail kunnen zien wat ze hebben 
vernietigd. Dat risico blijkt echter significant lager 
dan bij militairen die ter plekke actief zijn – 4% of 
minder, tegenover 12 tot 17%. De operatoren zien 
op hun schermen wat er duizenden kilometers ver-
der weg gebeurt. Terwijl ze de bombardementen 
uitvoeren, bevinden ze zich op een basis in de VS, 
waar ze zelf niet direct worden bedreigd. Ze kun-
nen er mensen doden zonder aanwezig te zijn op 
de plek waar dat gebeurt. Het onderscheid tussen 
toeschouwer en dader lijkt hier radicaal te zijn uit-
gewist, met ongekende mogelijkheden als het over 
oorlogsvoering gaat.

(4) meI 2004, KAAISTuDIo’S, BruSSel

In mei 2004 woon ik tijdens het Kunstenfestivaldes-
arts een conferentie bij van Walid raad en The At-
las Group, getiteld My Neck Is Thinner Than A Hair, 
A History of the Car Bomb in the 1975-1991 Leb-
anese Wars. raad vertelt over de meer dan 3.000 
bomaanslagen in Libanon in die periode. De le-
zing is tegelijk een performance waarin het onder-

scheid tussen feit en fictie virtuoos wordt bespeeld. 
Het discours dat we horen, ontbeert een stabiele 
horizon waartegen we waarheid van leugen kun-
nen aflijnen. Zijn lezing alias performance oogde 
extreem opgeruimd en efficiënt. Elke aanspraak op 
een historische waarheid bleek echter evengoed 
een politieke aanspraak te kunnen zijn. Immers, 
een stabiele publieke sfeer waarin die waarheid 
een (relatief) eenduidig publiek discours kan wor-
den, ontbrak in de tijd en ruimte van het Libanon 
waarover hij sprak. Niet alleen hetgeen waarover 
hij vertelde voltrok zich echter in zo’n geweldda-
dige en anarchistische tijd en ruimte, ook de ma-
nier waarop hij de dingen vertelde, kwam in een 
tijd-ruimtelijke anarchie terecht: feit en fictie konden 
er niet langer van elkaar in worden onderscheiden. 

Zelfs tijdens het vragenkwartier-
tje na de performance aarzelde 
je voortdurend of de vraag van 
iemand in het publiek opgezet 
spel was, of niet. Net zoals de 
tentoonstelling van The Atlas 
Group die ik drie jaar eerder 
zag in Brussel en waarin dezelf-
de strategieën werden toege-
past, spookt raads lezing jaren 

later nog rond in mijn hoofd. Wat gebeurt er met 
onze ervaring van tijd en ruimte als een overheid 
niet langer haar monopolie op geweld weet af te 
dwingen, en die tijd en ruimte er een is van een an-
archie waarin het gebruik van geweld in extreme 
mate onvoorspelbaar wordt? Die vraag liet raads 
conferentie achter in de hoofden van het publiek.

(5) mAArT 2011, KlInIeK SInT-JAn, 
BruSSel

rond negen uur ’s avonds sta ik te wachten op de 
dienst spoedgevallen van Kliniek Sint-Jan in Brussel. 
Even tevoren ben ik daar als toeschouwer annex 
deelnemer van en aan een groots opgezet project 
van Dominique Gonzalez-Foerster en Ari Benjamin 
Meyers in een gesponsorde BMW van het Kaai-
theater naartoe gevoerd, en afgezet met de bood-
schap dat iemand me daar zou komen ophalen. 
Een tijdje sta ik daar alleen. Een auto stopt, een 
man stapt uit, een vrouw blijft achter op de pas-
sagierszetel. De man heeft haar autodeur geopend 
en wandelt weg, ondertussen wordt het duidelijk 
dat de vrouw ontzettend veel pijn heeft. De scène 
lijkt opgezet. Na ongeveer tien minuten komt een 
verpleegster haar halen, en nog eens enkele mi-
nuten later komt er een andere verpleegster naar 
mij toe. Ze brengt me naar een patiënt en ik bekijk 
samen met die patiënt een deel van een film waar-
door de kunstenaars zich lieten inspireren.

De scène maakt deel uit van een avondvullend pro-
ject dat uit drie delen bestaat, dat K.62/K.73/K.85 

De manier waarop ik me 
tijdens het project van 

Gonzalez-Foerster en meyers 
middenin de stad waar 

ik leef, plots heel passief 
gedroeg fascineerde me, en 
evengoed werd ik erdoor 

verontrust.

Tropicalisation (Garret Eckbo, Rio) - Dominique Gonzales-Foerster  
(foto: Dominique Gonzales-Foerster)
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‘De kunstenaar ondergaat niet de droom, maar schept hem.’  Simon Vestdijk ••• ‘Kunst is de kristallisatie van het wel en wee wat er in de mensen omgaat.’  Hugo Claus ••• ’Kunst laat zien dat het gewone buitengewoon 

Problems uit 1927 buiten beschouwing. Niettemin 
kan zijn stelling misschien ook op het publiek van 
een voorstelling of kunstwerk worden betrokken. 
Het probleem dat zich daar in onze voorbeelden 
stelt, is het publiek zelf. Met andere woorden, het 
publiek reflecteert hier op zijn eigen rol als publiek 
en over de condities waarbinnen het die rol op-
neemt. Al te vaak echter levert dat in onze musea 
en kunstencentra een aan narcisme grenzend dis-
cours op: ‘Kijk, hoe kritisch wij hier dankzij kunst-
werk X of Y kunnen kijken en nadenken!’ De kritiek 
die er wordt geproduceerd en geformuleerd, doet 
er in het licht van dit essay minder toe dan kunst 
die de premissen van zo’n uitzonderingsplek zelf 
blootlegt, subverteert en overschrijdt. 

Het afbakenen van een uitzonderingsplek is niet 
iets onschuldigs. Doordat je er sociale en politieke 
realiteiten anders kan ervaren, begin je je er anders 
te gedragen, en vice versa. Niet alleen raakt een 
representatiemachine er soms in narcistische bewe-
gingen verstrikt, de militair die in figuur 3 duizen-
den kilometers ver weg een bom dropt, reveleert 
evenzeer het gemak waarmee representatiestrate-
gieën elders worden ingezet: de manier waarop 
die militair, veilig weggestoken, zich andermans 
tijd en ruimte toe-eigent, is obsceen. De moge-
lijkheidsvoorwaarden voor een uitzonderingsplek 
zoals Dercon en Borja-Villel ze herkennen in hun 
ideale museum, schuilen hopelijk ook in hoe zo’n 
plek zichzelf elders ensceneert of herkent. Het feit 
dat de strategieën van een representatiemachine 
om het even waar kunnen worden geënsceneerd, 
kan verwarring teweegbrengen, geweldloos verzet 
belichamen, het (noodzakelijkerwijs) passieve ge-
drag van een toeschouwer reveleren of eenvoudig-
weg heel veel vertellen over de verlichte idee van 
een geïnformeerde kiezer die een eigen mening 
kan vormen, als hoeksteen van elke democratie. 
Wellicht leert dat ons meer lessen over de democra-
tie dan wat voor helder afgelijnde uitzonderings-
plek ook. De fictie die elk van de besproken figuren 
belichaamt, construeert of doorkruist, hoorde in de 
moderniteit elders te liggen, goed afgelijnd (niet 
dat dat ook daadwerkelijk gebeurde, maar de idee 
bestond). De manier echter waarop ik me tijdens 
het project van Gonzalez-Foerster en Meyers mid-
denin de stad waar ik leef, plots heel passief ge-
droeg – ik was hier namelijk evenzeer toeschouwer 
als bewoner – fascineerde me, en evengoed werd 
ik erdoor verontrust. In een situatie die even fictief 
als reëel was en me daardoor met een paranoïde 
gevoel opzadelde, zetten ze premissen, zonder de-
welke een democratie nog maar moeilijk kan func-
tioneren, op losse schroeven. Van wat de heldere 
contouren van een probleem zouden moeten zijn 
voor een al even helder afgelijnd (kiezers)publiek, 
blijft hier weinig over. Het publiek zit er middenin. 
Het creëert zelf mee de tijd en ruimte waarin het 

beweegt, en in omgekeerde zin wordt het erdoor 
beïnvloed en gestuurd. In dit soort belichaamde fic-
ties begint het elke democraat te duizelen.

Tijdens de komende zomer zal de Nederlandse 
schrijver Arnon Grunberg zich vrijwillig laten op-
nemen op de psychiatrische afdeling van het Uni-
versitair Medisch Centrum in Utrecht. In november 
vorig jaar deed hij in De Groene Amsterdammer 
zijn beweegredenen daartoe uit de doeken, en 
maakte hij in een lichtvoetig anti-humanistische 
tred brandhout van de idee dat een mens weet wat 
goed is voor hemzelf, laat staan dat anderen dat 
zouden kunnen weten. Grunberg hoopt er tijdens 
zijn verblijf op de psychiatrische afdeling achter te 
komen aan wiens gedrag hij dat van hemzelf zal 
aanpassen. ‘Ik ben zeer benieuwd aan wie ik me 
zal assimileren om daar normaal gedrag te pro-
duceren: aan het verpleegkundig personeel, aan 
de patiënten of aan de psychiaters.’ ‘Normaal ge-
drag’ beschouwt Grunberg als gedrag dat is aan-
gepast aan een buitenwereld, en psychologen en 
psychiaters zijn er om daarbij te helpen. In een oor-
logssituatie bijvoorbeeld zorgen ze ervoor dat een 
soldaat goed kan blijven functioneren als soldaat, 
en de gezondheidszorg buiten het leger volgt die 
logica: ‘Patiënten moeten zo snel mogelijk worden 
klaargestoomd voor effectieve deelname aan de 
maatschappij. Daar waar het echt niet meer gaat 
worden de patiënten verzorgd en beziggehouden, 
naar we hopen onder betrekkelijk aangename om-
standigheden.’ 

Elke omgeving waarin de mens leeft, verwacht van 
hem een specifiek gedrag. Waar die omgevingen 
vroeger min of meer duidelijk waren afgelijnd, 
bewegen we ons vandaag in een spectrum met 
aan de ene kant een minister die haar tranen niet 
kan bedwingen, en aan de andere kant een militair 
die, nadat hij in Afghanistan mensen heeft gedood, 
ergens in de VS een scherm uitschakelt en thuis een 
boterham gaat eten. Dat spectrum is ontstellend 
weids en complex geworden.  Het Griekse plein 
lukt allang niet meer, ook de kunst kan zich er 
niet meer verschansen. Misschien is het vandaag 
vooral zaak om nieuwsoortige topologieën te 
blijven belichamen. ‘I’m thinking about a concert 
where the music is played on complex financial 
instruments’, zegt Kate McIntosh bijvoorbeeld in 
Although We Fell Short, een voorstelling die ze 
vorig jaar samen met Tim Etchells maakte. Klinkt 
als een mooie nieuwe figuur in het rijtje.

Lars Kwakkenbos schrijft en doceert over dans, 
kunst en architectuur en is actief als dramaturg, 
onder meer voor het Kunstenfestivaldesarts. Sinds 
2008 doceert hij aan KASK - School of Arts in Gent.

gerlijke ongehoorzaamheid. Het feit dat we in demo-
cratieën leven, wil nog niet zeggen dat we ons niet 
meer mogen of kunnen verzetten tegen beslissingen 
die, op welke manier dan ook, in een democratisch 
bestel worden genomen. Ook in westerse samenle-
vingen die zich destijds al democratisch noemden, 
werden grote sociale veranderingen en de invoer 
van nieuwe wetgevingen – recht op een vrije zon-
dag, afschaffing van segregatiewetten … – vaak 
voorafgegaan door burgerlijke ongehoorzaamheid.

Wat vertellen deze zes figuren nu over de topolo-
gie van een democratie? Beginnen we met de laat-
ste drie. Figuren 4 (Walid raad) en 5 (Dominique 
Gonzalez-Foerster) lijken sociale en politieke reali-
teiten te deconstrueren, ofwel door de toeschouwer 
een bril op te zetten die die realiteit fictionaliseert, 
ofwel door een strategie in te zetten waarin realiteit 
en fictie niet langer duidelijk van elkaar te onder-
scheiden zijn. Het resultaat doet 
telkens denken aan strategieën 
die de surrealisten en situatio-
nisten bedachten om de erva-
ring van de realiteit te verrui-
men. De bekendste daarvan is 
wellicht de paranoïde-kritische 
methode van Salvador Dalí, 
waarin hij objecten met elkaar 
probeerde te verbinden die 
normaal gezien niets met elkaar te maken hebben. 
Dalí en andere surrealisten zagen in dat soort stra-
tegieën iets dat de menselijke geest kon bevrijden 
of verruimen. Figuur 6 (de rebel clowns van Jordan 
en Fremeaux) hanteert een soortgelijke strategie 
om in de realiteit zelf in te grijpen. 

Achteraf bekeken hebben figuren 4 en 5 iets weg 
van een paranoïde situatie. Het tafereel met clowns 
en politie in figuur 6 doet lichtjes psychotisch aan. 
John Jordan en Isa Fremeaux verhouden zich kri-
tisch tot elke pretentie van de (gesubsidieerde) 
kunstwereld als zou die een politieke inzet kunnen 
belichamen. Kunst is en blijft volgens hen altijd een 
representatiemachine, wat haar elke kritische poli-
tieke daadkracht ontzegt. Ze beschouwen zichzelf 
daarom niet als kunstenaars, maar als activisten 
die, als ze om een strategie verlegen zitten, bij de 
kunst te rade gaan. In figuur 4 en 5 daarentegen 
wordt de toeschouwer annex deelnemer of vragen-
steller niet verondersteld actief in te grijpen in de 
(politieke) realiteit die in het werk wordt ge(re)pre-
senteerd. De toeschouwer maakt hier telkens duide-
lijk deel uit van een publiek. 

‘Het publiek gedraagt zich niet langer als een toe-
schouwer’, zo stelde Tate Modern-directeur Chris 
Dercon onlangs in een lezing in CC Strombeek. ‘Be-
zoekers worden actieve deelnemers: ze willen actief 
betrokken worden bij het museum, hun ervaringen 

delen en erover praten’, zei hij, want: ‘Mensen wil-
len het gevoel hebben dat ze (opnieuw) gerepresen-
teerd worden, ook in het museum.’ Dercon citeerde 
daarbij zijn Spaanse collega Manolo Borja-Villel, 
wiens discours mogelijk dicht in de buurt komt van 
wat podiumkunsten vandaag vermogen te doen:

Het museum is een performatieve ruimte. Lezen, 
werken en tentoonstellen zijn performatieve hande-
lingen die musea meestal pogen te onderdrukken. 
Hoe kan het museum een rol op zich nemen in het 
openbaar leven, een rol die verschilt van deze van 
de kerk of de school? Hoe kan het museum een 
uitzonderingsplek worden?

Aangezien Dercon en Borja-Villel het allebei over 
een museum hadden en dus in eerste instantie nog 
altijd over beeldende kunst, blijven de podiumkun-
sten hier uit het vizier. Borja-Villels idee van een 

uitzonderingsplek is niettemin 
interessant in de opzet van dit 
artikel. Laten we kort proberen 
te omschrijven wat zo’n uitzon-
deringsplek zou kunnen karak-
teriseren: wat er gebeurt, kan 
in de luwte gebeuren, en omdat 
het publiek er niet alleen de ge-
dragscodes kent en respecteert, 
maar zich er ook met een gerust 

hart kan gedragen als toeschouwer en/of deelne-
mer, worden er gebeurtenissen mogelijk die elders 
voor chaos zouden zorgen. Elk van de figuren die 
ik besprak, dragen ook een of meerdere karakteris-
tieken van zo’n gebeurtenis op een uitzonderings-
plek in zich. Door de mogelijkheid van zo’n uitzon-
deringsplek zelf te analyseren, reveleren figuur 4, 5 
en 6 echter niet enkel de mogelijkheden van het be-
staan ervan, maar evenzeer de gevaren die daarin 
schuilen. Op de dienst spoedgevallen van Sint-Jan 
in Brussel bleek dat de suggestie als zou het om een 
tafereel gaan dat zich in zo’n uitzonderingsplek af-
speelt, de toeschouwer een rol toebedeelt die hem 
anders, of beter gesteld, niet doet handelen. Walid 
raads lezing deed me beseffen hoezeer ik als pu-
bliek afhankelijk ben van de idee van een stabiele 
tijd-ruimtelijkheid. De clowns van CIrCA ten slotte 
reveleerden evenzeer het feit dat aan de andere 
kant van die politiebrigades eenzelfde tactiek werd 
toegepast: de tijd en ruimte waarin de politieke 
leiders van de grote industrielanden vergaderden, 
zou verdacht veel kunnen lijken op die waarin de 
activisten, eens ze als clown waren verkleed, zich 
plots bewogen. Volks geformuleerd wordt dat: het 
was allemaal één groot circus.

Volgens John Dewey is er pas een publiek als er 
sprake is van een probleem. Dewey heeft het daar-
bij over politiek en media – het publiek in een thea-
terzaal of een museum laat hij in The Public and its 

het probleem dat zich in 
onze voorbeelden stelt, is 

het publiek zelf. met andere 
woorden, het publiek 

reflecteert hier op zijn eigen 
rol als publiek en over de 

condities waarbinnen het die 
rol opneemt.
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is.’  Amédée Ozenfant ••• ‘Het belang van de kunst ligt in haar belangeloze schoonheid.’  Immanuel Kant ••• ‘A good painting to me has always been like a friend. It keeps me company, comforts and inspires.’  Hedy 

lijkt het me heel duidelijk. De 
kunsten- en cultuurwereld gaan 
fantastische tijden tegemoet. Zoals 
in de muzieksector de interface 
veranderd is (van een cd naar 
Spotify), zal de kunstensector 
ook disruptief veranderen. 
Beleidsmakers, cultuurhuizen en 
waarschijnlijk heel wat creatieven 
liggen daarvan wakker, maar in 
deze scene merkte ik weinig angst 
voor de toekomst. Deze jongeren 
starten liefst zo snel mogelijk een 
eigen e-shop op, eventueel met een 
beetje crowdfunding. Hun passie 
volgen, geld verdienen en af en toe 
met vrienden een tentoonstelling 
opzetten, met latte art en cupcakes 
:-) 
En dat ... lijkt me vandaag de beste 
houding.
Tom Palmaerts, trendwatcher en 
partner bij Trendwolves

Shall I compare thee to a 
summer’s day?’ ‘Ben jij 
een zomerdag gelijk voor 

mij?’ Dit is het begin van een 
van de bekendste sonnetten van 
William Shakespeare (1564-
1616). Die eerste zin grijpt mij 
aan en nodigt uit. De dichter 
brengt op onvergelijkbare wijze 
de melancholie ter sprake die ik 
voel bij de vergankelijkheid van 
de aardse schoonheid. Het is 
een perfecte compositie die voor 
mij de waarheid van het leven 
onder woorden brengt. Niet de 
wetenschappelijke of objectieve 
waarheid. Maar de waarheid van 
de kunstenaar die een nieuwe 
wereld opent. Dat is kunst voor 
mij. Woorden, zinnen, beelden, 
vormen en verhalen die mijn 
dagelijkse gewoontes onderbreken 
en waarde toevoegen aan mijn 
leven. Daar ga ik altijd weer naar 
op zoek. Daarom lees ik romans 
en verhalen in vele talen en ga ik 
naar tentoonstellingen en optredens 
die mij verrassen en mijn fantasie 
stimuleren. Die mij helpen een 
ander leven te verbeelden dan 
datgene waar ik vertrouwd mee ben. 
Goede kunst en cultuur bevrijden 

mijn zinnen. Ze geven mij het 
leven. 
‘Zolang de mens adem en ogen 
heeft. 
Zolang leeft dit, dat jou het leven 
geeft.’
(uit sonnet 18 van William 
Shakespeare, vertaling Paul Claes)
Danny Wildemeersch, gewoon 
hoogleraar Pedagogische 
Wetenschappen, KULeuven

Sprookjes. Als kind leer je ze 
kennen, op de bank dicht 
tegen papa of mama. Duim 

in de mond. Ademloos luisterend. 
Maar geloven in sprookjes vervaagt 
met de leeftijd. Tot ik zo’n dikke 
tien jaar geleden Het sprookjesbordeel 
van Peter Verhelst binnenstapte. 
Dat was geen voorstelling als een 
andere. Je zit er niet in een zaal 
met mensen. Er staat geen groep 
acteurs op de scène. Je kan er niet 
stiekem een muntje pakken om 
die kriebel in je keel te bedwingen. 
Nee, in het sprookjesbordeel krijg 
je een sprookje ingemasseerd. 
Bijna letterlijk. Dat gaat als volgt: 
je komt het theater binnen, wordt 
ontvangen met een drankje en je 
krijgt de keuze uit een menu met 
vier verschillende kaartjes: een 
mannenmond, een vrouwenmond 

een mannen- en vrouwenmond 
en een vraagteken. Eens je keuze 
gemaakt, word je begeleid naar de 
onderbuik van het theater, naar 
een aparte en donkere ruimte waar 
een bed staat. Daar mag je op gaan 
liggen. Je ogen worden bedekt. En 
dan voel je de adem van iemand in 
je oor, en hoor je de stem die een 
verhaal vertelt. Al fluisterend. 
Het sprookjesbordeel is horen, voelen 
en ervaren. Het is een betovering 
door de magie van het woord en 
de kracht van de verbeelding. Het 
is een ervaring waarbij de afstand 
tussen publiek en acteurs volledig 
wegvalt. Een confrontatie van 
ongekende intimiteit. Toen ik 
buitenkwam, geloofde ik opnieuw 
in sprookjes. En precies die 
overtuigingskracht is voor mij de 
essentie van kunst: je gelooft wat 
je ziet of hoort, ook al geloof je je 
eigen ogen of oren niet. 
Freya Van den Bossche, Vlaams 
minister van Energie, Wonen, 
Steden en Sociale Economie voor sp.a

Kunst is mijn beroep. En 
daar is verder niks mis mee. 
Iedereen moet wat doen. 

Mijn klein geluk is dat ik iets 
doe waar ik van jongs af aan door 
gepassioneerd ben. ‘Het zat er 
altijd al in’ - je hoort het mijn 
familie zo zeggen. Toch blijft het 
me onduidelijk wat ik van mezelf 
moet verwachten. Nochtans ben 
ik al sinds geruime tijd een, tja, 
echte artiest. Wat ‘het publiek’ 
verwacht is minder vaag. Het wil 
vooral begeesterd worden, of dat 
nu door hermetische poëzie is of 
door frivole vioolklanken. Kies je 
discipline.
Doorgaans denk ik dat ik vooral 
bezig ben met het inspelen op 
persoonlijke leegten. Een verveling 
hier, een gemis daar. Alles van 
een verzetje tot een openbaring. 
Werk zat, gevoelshongerige 
mensen genoeg. Mezelf inbegrepen 
natuurlijk. De kunsten, een van de 
weinige zekerheden in het leven. 
Wie had dat gedacht.
Mauro Pawlowski, muzikant

Kunst in al zijn 
verschijningsvormen is 
voor mij levensbelangrijk: 

de dagdagelijksheid is gewoon 
te banaal om leefbaar te zijn. 
Kunst biedt een blik op ‘het 
andere’, in welke vorm dan ook. 
Kunst intensifieert het leven (21 
grams), ze stelt vragen over onze 
perceptie van de realiteit (Gerhard 
Richter), wekt een vorm van 
onbestemde religiositeit op (Mark 
Rothko), creëert gemeenschap (de 
ondertussen historische passages 
van Ornette Coleman of Bar 
Kokhba op Jazz Middelheim), 
creëert ontwapenende en 
onbestemde ontroering (Mark 
Rothko), geeft vorm aan de 
existentiële revolte ( John Coltrane), 
ontketent tomeloze, vitale energie 
(Triggerfinger), toont mededogen 
met het menselijke tekort ( Jacques 
Brel en Arno), laat je perplex staan 
over wat een beweging aan emotie 
kan opwekken (Pina Bausch) en 
toont scheppende utopie (het 
ICP orkest). Kunst biedt troost en 
loutering (Gustav Mahler, Josse 
De Pauw) en toont het dwingende 
belang van politiek (The cook, the 
thief, his wife and her lover; Gangs 
of New York; Semele in de Munt - 
enscenering van Zhang Huan). 
Kunst vult het leven. 
Jan De Ceuster, managing director, 
Grayling Belgium 

Kunst. Wie kunst beoefent, 
vindt van zichzelf dat voor 
zijn of haar schepping dat 

woord een grote K verdient, dat 
spreekt. Van geknutsel van kleine 
kinderen tot amateurtoneel – kunst 
is alomtegenwoordig. Muziek 
maken, fotograferen, beeldhouwen, 
schilderen, zingen, dansen, spelen. 
Ook koken is een kunst, en een 
fenomeen. 
Kunst beroert, laat ons toe op 
een andere manier naar dingen te 
kijken. Het verrast en overrompelt 
ons. Voor mij is het een andere 
manier van spreken. Een andere 
manier van kijken, veel meer vanuit 
het hart. 
Kunst is creativiteit en stimuleert 
de samenleving. Politiek heeft 
vaak de neiging om kunst en 
cultuur te instrumentaliseren. 
Kunst moet dan dienen om de 
verzuring in de maatschappij tegen 
te gaan. Cultuurprojecten moeten 
‘sensibiliseren’, mensen ‘dichter 
bij elkaar brengen’ en tal van 
doelgroepen ondersteunen of zelfs 
emanciperen. Als politici moeten 
we onze verantwoordelijkheid 
durven nemen in het construeren 
van de maatschappij. Efficiënt 
omspringen met belastinggeld. 
Maar zonder daarbij de verbeelding 
te vernietigen. Want waar 
creativiteit wordt ingeperkt, 
sterft de innovatie en verstomt de 

economie. We hebben nu zelfs 
een VN-rapport dat het zwart 
op wit bewijst: creativiteit doet 
de economie groeien. Kunst als 
helende en inspirerende factor, voor 
mens en economie? Misschien toch 
maar even bij stilstaan vooraleer we 
rigoureus besparen.
Meyrem Almaci, lid van de Kamer 
van volksvertegenwoordigers voor 
Groen

Kunstenaars zijn 
de nieuwe rockiconen

Eind december 2011 
dwaalde ik rond in de 
art-nouveauzaal van Horta 

in Antwerpen tussen de hipsters 
onder de creatieven: makers, 
crafters, creatieve entrepreneurs, 
productontwikkelaars ... tijdens 
de uitreiking van de Urban Crafts 
Award door het biermerk Palm, 
waar een longboard-designer de 
prijs won. Tussen het nippen 
aan latte art en het smullen van 
cupcakes raakte ik aan de praat met 
een van de crafters, Bart Reyntjens, 
een fantastische lampenmaker. 
Hij genoot duidelijk van het 
netwerk. Een selectief netwerk van 
jongeren die niet tot de klassieke 
cultuursector behoren, maar ook 
niet tot de zakenwereld. 
Jonge creatieve ondernemers 
komen samen met eenzelfde passie: 
het maken. Het maken van een 
tafel, een T-shirtprint, een metalen 
constructie, een mes, een lamp, 
cupcakes, latte art ... Makers met 
ambitie. Jongeren die niet in een 
museum willen hangen. Jongeren 
die niet willen leven van subsidies. 
Nee, jongeren die iets willen 
maken. En hopelijk daarmee ooit 
geld verdienen. Ze beseffen het 
nog niet, maar zij zijn de nieuwe 
rockgoden. Creativiteit is nog nooit 
zo gegeerd geweest. Faithless moet 
zijn song God is a DJ aanpassen 
in God is a designer. In de nabije 
toekomst kijken we op popfestivals 
naar designers, die live on stage 
‘maken’. 
Na al mijn gesprekken die avond 

Semele - De Munt (foto: Forster)

Het sprookjesbordeel - Het Toneelhuis 
(foto: Dimitri Van Zeebroeck)
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Lamarr ••• ’Kunstenaar: hij die uit de oplossing een raadsel kan maken.’  Karl Kraus ••• ‘Eén van de sterkste motieven die de mens naar kunst en wetenschap leidde is de ontsnapping aan het alledaagse.’  Albert 

Op kerstavond, aan een 
willekeurige Limburgse 
feesttafel, met gasten van 18 

tot 82 jaar, bij het dessert, over kunst 
en wat dat zou kunnen zijn:
Iedereen wil zich graag omringen 
met mooie dingen, die voor 
iedereen anders zijn –
’t Interesseert me geen … –
Mijn favoriete schilder is Rik 
Wouters –
Met mooie dingen ga ik spaarzaam 
om –
Ik investeer af en toe in een 
kunstwerk omdat ik het mooi vind 
maar ook omdat ik de kunstenaar 
ken en een beetje wil ondersteunen 
–
Moderne kunst vind ik zever, 
maar ik zou niet zonder muziek 
kunnen –
Matthias Schoenaerts is de max –
Omdat het mij ontspant –
Het doet me nadenken –
Musea vind ik saai, tenzij het een 
goede tentoonstelling is –
Justine Henin was een echte 
kunstenares op het veld –
In onze school proberen we alle 
leerlingen warm te maken voor 
cultuur, met mondjesmaat, dat 
werkt het beste –
Het is gezond om af en toe eens 
stil te staan bij de dingen die we 
doen; ik denk dat kunst daarbij kan 
helpen –
De man van het jaar voor mij is 
Raymond van het Groenewoud –
Er zijn zo weinig mooie gebouwen, 
daar zou de overheid beter wat 
meer in investeren! –
Ik wandel liever in de natuur en 
kan uren kijken naar het spel van 
licht en veranderende wolken –
Ik ben de geschiedenis over kaarten 
en atlassen aan het lezen, dat is pas 
kunst! –
Waarom moet die installatie van 
Panamarenko aan de zee zoveel 
kosten? – 
Wie begrijpt die mensen nog? 
(hilariteit) –
Het zwanenmeer van Jan Fabre, dat 
vergeet ik nooit meer –
Ik wou dat ik zelf kon zingen –
Moet het echt? –
Ik heb weinig tijd om te lezen, 

maar als het toch eens lukt, dan 
kruip ik volledig in het boek –
Lekker eten, is dat ook kunst? –
Ik zou niet zonder kunnen –
Ann Olaerts, raadgever onderwijs 
van Vlaams minister van 
Onderwijs, Jeugd, Gelijke Kansen 
en Brussel Pascal Smet

Er was eens een meisje dat de 
wereld wilde redden. Begin 
in je dorp, zeiden ze tegen 

haar. En dat het nergens lukt als 
het daar niet lukt. 
Het meisje deed wat ze zeiden. En 
ze deed dat met alles wat ze had, 
maar het bleek niet genoeg, want 
niets lukte in haar dorp. Tegen 
beter weten in vertrok ze toch. En 
er gebeurde wat iedereen al wist. 
Het meisje dat de wereld wilde 
redden, redde juist niks. En er 
kwam een varken met een lange 
snuit en iedereen lachte want 
het verhaaltje was uit en nog wel 
precies zoals ze dat voorspeld 
hadden, ach wat waren ze slim. 
Alleen het meisje lachte niet. 
Iemand moest nog altijd de wereld 
redden. Maar omdat niemand haar 
wilde geloven en iedereen zich 
bleef blindstaren op het varken met 
zijn snuit, deed niemand iets. En 
iedereen kroop met een vrolijke 
lach in bed. Die nacht verging de 
wereld. 
(Zo zou het gaan als kunst 
verboden werd. Zonder kunst geen 
hoop. Zonder hoop geen wereld die 
blijft draaien.)
Els Beerten, schrijfster van 
jeugdliteratuur

Ja, wat is ‘kunst’? Het is denk 
ik niet echt te verwoorden. 
Het is iets wat je moet voelen 

… en als je niet weet waarom, 
dan is het ‘kunst’, denk ik. Het 
is zo persoonlijk. Zelf hou ik er 
wel van een zekere techniek in 
kunst te zien, maar dat is dan weer 
niet genoeg. Het moet meer zijn 
dan dat, net dat beetje meer … 
misschien een heel klein beetje … 
iets … Iets wat je in iets aantrekt, 

ik denk dat het liefde is. Kunst is 
liefde. Je houdt ervan of je houdt 
er niet van. Ik hou er wel van een 
zekere esthetiek in kunst te zien. 
Maar met een beetje inhoud, iets 
wat me bezighoudt, een prikkeling 
die je niet loslaat. Laat het dan 
maar kunst zijn, of wat het ook 
is, dan is het iets om te koesteren. 
Probeer het vooral niet echt te 
begrijpen. Het is genoeg om met 
je mond vol tanden te staan en 
het gewoon mooi te vinden, het 
gewoon kunst te vinden. Wellicht 
zal een ander erom lachen en jij 
met dat van een ander. Ja, wat is 
‘kunst’? Ik heb er geen idee van. 
Het is ontroerend goed.
Tim Van Steenbergen, 
modeontwerper

Een huis vinden in de 
grootste stad van dit land 
deed mijn onrust eindelijk 

wegebben. Hier heb ik alles 
binnen handbereik om te kunnen 
stilvallen, in een blik, een lijn, een 
woord. Hier loop ik geen risico 
op bloedarmoede. Hier is alles 
voorhanden om – wanneer nodig 
– binnen te stappen in een andere 
staat van zijn. De dagen glijden of 
flitsen de hoek om. Niets beter dan 
even een omweg te maken via de 
gedachten van een ander mens en 
vanop een afstand te kijken naar 
wat passeert. Iemand anders horen 
zeggen wat je denkt of dat horen 
ontkrachten is als een deugddoend 
infuus. Even langslopen dan bij 
mensen als Halina Reijn, Carll 
Cneut, Henry Purcell en Stefan 
Hertmans. Want ook ik ken 
tijden van menselijk wrakhout. 
De afwezigheid van boeken, films, 
theater, muziek, architectuur en 
kunst daarbij is onaanvaardbaar. 
Op het platteland kan ik heerlijk 
wandelen. In de bergen beleef ik 
onvergetelijke sneeuwvakanties. 
Maar het is ondenkbaar dat ik er 
blijf. Na een week keert de rust 
zich tegen mij en is alles eruit wat 
erin zat.
Annemie Tweepenninckx, 
radiomaker bij Klara

Een keuken ergens in Wenen. 
In gesprek met Pavol 
Liska van Nature Theater 

of Oklahoma. Over de US, waar 
de overheid geen geld meer veil 
heeft voor de kunsten en het veld 
aan privédonors overlaat. Kaalslag 
alom onder de nog ‘niet-gevestigde’ 
kunstenaars. Met als gevolg: een hele 
publieksgeneratie die nauwelijks nog 
weet waar het om gaat als het over 
kunst gaat. Missen ze dan iets? Nee, 
want er zijn grote namen, shows, 
evenementen. Doubleplusgood! 
De kunst is immers niet dood. Ze 
heeft zelfs nooit zo’n hoge toppen 
gescheerd, ook financieel niet. Maar 
iets is wel voor altijd verdwenen: een 
toegankelijk circuit waar dingen ‘um 
sonst’ getoond en gedaan worden, 
zonder dat iemand de zaken geijkt 
en gevalideerd heeft. 
Die ervaring is fundamenteel, zij 
het tegelijk volstrekt zonder nut. 
Je meten met een werk, wikken 
en wegen wat de kreten en het 
gefluister van een onbekende artiest 
toevoegen aan de wereld, het is een 
slijpsteen voor het verstand en het 
gevoel. Het zout in een uitdijende 
pap van steeds meer van hetzelfde. 
Dat circuit is in de US drooggelegd. 
Zo is ook het gesprek verstomd. 
Als een zintuig zich sluit, verdwijnt 
ook zijn object. Er zijn geen 
woorden meer voor wat daar 
ooit gebeurde, er blijven enkel 
superlatieven over. The best, the 
greatest. Double Doubleplusgood! Dat 
geldt zeker voor de podiumkunsten. 
Sommige kunstenaars overleven dat. 
Niet per se de meest scherpzinnige, 
wel zij die de kunst verstaan om de 
leidinggevende klasse een flatterende 
spiegel voor te houden. 
Is dat wat we willen? Mij lijkt het 
een verschrikking om te leven 
in een wereld waarin we onszelf 
voortdurend feliciteren. Ook al zijn 
ook de kunsten meer dan eens in dat 
bedje ziek, het blijft een plek waar 
de zelfgenoegzaamheid af en toe een 
beentje gelicht wordt. Ook al weten 
zelfs de makers niet altijd waarom of 
hoe. Maar toch …
Pieter T’Jonck, ingenieur-architect en 
recensent 

Toch weer mens en 
maatschappij … Meer 
dan veertig jaar al ben 

ik compagnon de route. Bij de 
Internationale Nieuwe Scene. Of 
vroeger nog, toen Dirk Decleir in 
Werkgroep Arena Gent Orwells 
Boerderij der Dieren monteerde. 
Het was een tijd waarin theater 
een hefboom wilde zijn in de 
maatschappelijke dynamiek. 
Mistero Buffo, met honderden 
voorstellingen in Vlaanderen, 
was ongetwijfeld zo’n ferment. 
Het is nu wat te veel bon ton zich 
minachtend tegen die tijd van de 
‘strijdcultuur’ af te zetten en de rol 
van het Trojaanse Paard of Vuile 
Mong te onderschatten. Zeker, de 
postmoderne draai van de jaren 
tachtig zorgde voor een prachtige 
revival en heeft de artistieke 
productie van hier mondiaal 
gemaakt. Maar de maatschappelijke 
uitdaging blijft niettemin 
bestaan. Zeker nu de crisis 
alomtegenwoordig is en er geen 
alternatieve modellen voorradig 
zijn; zeker nu moet kunst ten volle 
als creatief laboratorium werken en 
zich meten met de centrale kwesties 
van het samenleven. Wegen op de 
maatschappelijke agenda.
Eric Corijn, cultuurfilosoof en sociaal 
wetenschapper, hoogleraar VUB

Bij mij gebeurde het in 
zaal Hand in Hand in 
Denderhoutem, waar het 

gelijknamige amateurgezelschap 
A Christmas Carol van Charles 
Dickens opvoerde. 1979 zei 
de kalender. Ik was acht, het 
sneeuwde die avond en ik mocht 
voor het eerst mee naar ‘‘t toneel 
van nonkel Walter’.
Tot over mijn oren verliefd was 
ik. Niet op de man die Scrooge 
speelde of op een van de knappe 
geesten, maar op het theater zelf.
32 jaar duurt onze relatie 
inmiddels en de liefde is 
onverminderd. 
Theater, en met uitbreiding kunst, 
maakt mijn leven rijker, passioneler 
en beter behapbaar. En het maakt 
mij als mens weerbaarder en 
zachter tegelijkertijd.  
Afgelopen zomer zag ik ‘het’ 
letterlijk gebeuren bij Matti, de 
twaalfjarige zoon van vrienden, 
tijdens Warmoes van Studio Orka 
op Het Theaterfestival. 
Ook hij viel als een blok voor de 
magie van het theater. Sindsdien 
mailen we. Over theater en 
literatuur en over de schoonheid 
ervan.
One down, many more to go.
Els De Bodt, directeur Het 
Theaterfestival

Hoe eerder hoe beter zei de arbeider en hij dankte zijn baas af - Het Trojaanse Paard
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Einstein ••• ’Great art can communicate before it is understood’ T.S. Eliot ••• ’Als een vogel precies kon zeggen wat hij zingt, waarom hij zingt en wat het in hem is dat zingt, zou hij niet meer zingen.’  Paul Valéry ••• 

Het is echt fascinerend om 
telkens te mogen proeven 
van een stukje ‘kunst’ en 

zo al onze dagelijkse zorgen even 
opzij te zetten. Al zeker meer dan 
twintig jaar genieten we van ons 
abonnement in het Kaaitheater. 
Twee vriendinnen en ikzelf, 
diehards, overbruggen al twintig 
jaar de afstand tussen Antwerpen 
en Brussel om te genieten van 
dans, muziek of theater in het 
Kaaitheater of op andere Brusselse 
plekjes. We zoeken vooraf in de 
kranten naar recensies van de 
stukken die we zullen zien en 
discussiëren er leuk op los in de 
wagen. Wat kan zo’n rit naar 
Brussel heerlijk zijn! Ook achteraf 
bespreken we tussen pot en pint 
de geleverde prestatie. ‘Kan kunst 
de wereld redden?’ las ik op een 
affiche van Antwerpen 93, heel 
lang geleden. Maar natuurlijk! Je 
even laten meeslepen, ver weg van 
de routine, heerlijk toch. 
Respect voor de 
podiumkunstenaars die zichzelf 
telkens opnieuw uitvinden om 
iets nieuws te creëren. Het is 
verbluffend dat Needcompany al 25 
jaar aan de slag is en nog niets heeft 
ingeboet aan frisheid en helderheid. 
Laten we hopen dat zij - en veel 
andere gezelschappen - nog lang 

blijven bestaan. Dat veronderstelt 
ook een consequente politiek, 
die voldoende geld en middelen 
besteedt aan de kunsten en die niet 
dezelfde weg volgt als het rechtse 
Nederlandse beleid, dat enkel nog 
oog heeft voor de populaire items. 
Let’s go for ‘Needcompany 50’ & co!
Dirk Arras, leraar in het zesde 
leerjaar van de Gemeentelijke 
Basisschool in Lint

Thuiskomend vreemdgaan

Kunst’ rijmt op ‘gunst’. 
Gelukzalige menselijke 
eigenschap om pure 

stoffelijkheid te overstijgen. Het 
maakt ons gevoelig voor een soms 
ongrijpbare dimensie, toegevoegd 
aan tijd en ruimte. Kunst en 
cultuur prikkelen zintuigen en 
bewegen gevoelens. Emotie. 
Kippenvel en hartkloppingen. 
Zoals verliefdheid. Woekert, woelt, 
ergens diep in ons systeem. Amper 
bestuurbaar en voorspelbaar. 
Onontwijkbaar. Limbisch, 
zeggen hersendeskundigen. Een 
verzameling hersenfuncties die hen 
(gelukkig) grotendeels ontsnapt.
Kunst voorbij kunde. Meesterschap 
meestal, vaak onzichtbaar en zo 
vanzelf. Sprekend, altijd woorden 

uit verre talen, zichzelf vertolkend. 
Kunst gaat over maken, smaken, 
juichen en laken. Doen en (over)
laten. Geven en krijgen.
Kunst is zo gewoon, woont in alle 
mensen. Is van iedereen. Van ons.
Bert Anciaux, senator voor sp.a en 
voormalig minister van Cultuur

Tien regels over kunst en cultuur

1. Durf als kunstliefhebber hard 
theoretisch over kunst na te 
denken en laat je niet inpakken 
door het autoriteitsargument dat 
kunst voor zich zou spreken. 

2. Voel je als kunstenaar niet 
verplicht naar eender welke 
kunsttheorie te luisteren, maar 
hang nooit de valse theorie 
aan dat kunst en theorie elkaar 
uitsluiten.

3. Koester als kunstliefhebber je 
buikgevoel, maar vertrouw het 
nooit. 

4. Ga als kunstenaar het succes 
niet uit de weg, maar blijf erop 
neerkijken. 

5. Wantrouw al wie je als 
kunstliefhebber voorhoudt dat 
kunst creativiteit in je losmaakt. 

6. Hou als kunstenaar voor ogen 
dat je modern bent en daarom 
‘de dood van de kunst’ tot 
uitgangspunt van je artistieke 
productie moet maken. 

7. Weet als kunstliefhebber dat 
kunst je beelden laat zien die 
bewust haaks staan op de 
beeldenvloed die je dag in dag 
uit consumeert. Sterker nog, 
dat het onaannemelijke van de 
kunst haar bestaansreden is. 

8. Tracht als kunstliefhebber het 
onaannemelijke van de kunst 
niet lief te hebben. 

9. Besef als kunstenaar dat je het 
onaannemelijke telkens opnieuw 
moet uitvinden en dus streng 
traditioneel momenten als 
‘Courbet’ of ‘Dada’ in je kunst 
moet herhalen. 

10. Hou als kunstliefhebber die 
traditie fier mee in stand.

Marc De Kesel, docent filosofie, schrijft 
onder meer over kunst en cultuur

This Door Is Too Small For A Bear - Needcompany (foto: Phile Deprez)

Disfigure Study - Damaged Goods (foto: Piet Goethals)
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‘Als er maar één enkele waarheid bestond, zou men niet honderd verbeeldingen van hetzelfde thema kunnen schilderen.’  Pablo Picasso ••• ‘The arts are an even better barometer of what is happening in our world than 

En wij ...
wij dachten dat het onze opdracht was 
dat kiezeltje in iemands schoen te zijn
dat lichtjes irriteert
dat je alert houdt, 
voorkomt dat je begint te denken
dat jouw weg de enige is
het kiezeltje dat de oneffenheid is
die wij zelf zijn
geen hobbel op een voorts smetteloos biljartlaken
maar de hobbel áls biljartlaken
waarmee we het moeten doen

Dat blijkt vandaag een misvatting.

De taal die wij spreken
wordt niet meer gehoord.

De taal van de aarzeling, 
de strompeling, 
de afgrond ...

Hiermee hebben we te maken:
een overheid die nog maar twee manieren van 
spreken erkent.
een politieke
en een economische

Dáármee hebben we te maken
wij in Nederland nu al, 
en hier, ja, 
dit land loopt natuurlijk wat achterop, 
jullie hebben dus in het beste geval nog één 
subsidieronde respijt.
Bart De Wever gaf laatst in zijn column in De 
Standaard al een aardig
schot voor de boeg.

Pas op.
Niet alles zal worden afgebroken.
De Munt niet.
Bozar niet.
Het Toneelhuis niet.
Op de carrousel van de macht
zullen altijd paradepaardjes staan. 

Maar denk maar niet dat je eraan ontsnapt
aan die publieksterreur ...

Las je dat over Engeland?
Over de laatste Booker Prize?
De boeken waar de kritiek wild over was
werden niet genomineerd.

De jury had geprobeerd boeken te selecteren
voor de gemiddelde lezer.

Kunst moet het hebben van uitersten
en het bestel kiest voor gemiddelden.

Dus, tja ...
[even de draad kwijt? Pauzemuziek ter 
camouflage?]
[Soundtrack The Future: 2:57-3:19]

[hernieuwde focus en zekerheid]
Nee, sorry, 
mijn aanspreking was helemaal verkeerd.
Niet ‘beste vrienden’ ...

‘Beminde gelovigen’
dat had het moeten zijn

Wij die geloven
in het weerloze
het ware

hoe belangrijk het is om met onzekerheid om te gaan, 
de duivel in jezelf te herkennen

Wij die geloven
in onze eigen roeping
de beschaving te brengen
bij wie daar niet om vraagt

Nu ja, 
Beschaving ...
Daar marcheerden we dus voor in Amsterdam 
afgelopen zomer ...
Iemand moest het doen
dachten we

Want dat is dus ons leven.
Zoals het wordt waargenomen.
Bloot liggen
Alles afbreken
tot nul

met het geld van een ander

en nu is die ander tot ons gekomen
en hij zei
dat toch niet goed te begrijpen

die witte museumzalen vol troep
die aan het denken zou moeten zetten.
die blote mensen op het podium

Podium zwart.
Soundtrack bij binnenkomst publiek:
‘No Church in the Wild’ – Kanye West & Jay-Z 
[0:00-4:31] loopt – wanneer het publiek zit – 
over in:
‘The Future’ – Prince [0:14-0:38 in loop]
tijdens Prince wordt 1 spot steeds extremer, op 
het verblindende af, op de spreekmicrofoon 
aan het spreekgestoelte gericht. Na een tijdje 
komt actrice op. Ze staat geconcentreerd achter 
het spreekgestoelte. Waarop ze wacht is niet 
helemaal duidelijk.

[abrupt]
Beste vrienden, 
[muziek uit]

Dat is dus ons leven.

Graven.
Blootleggen.
In vraag stellen
Elke Schijn wegnemen.
Jezelf bloot geven.
Kwetsbaar durven zijn
Zekerheden weigeren.
Opnieuw beginnen.
Tot nul afbreken
Bloot zijn.
Beginnen.
elke dag opnieuw – vechten

Tegen de bierkaai
misschien
maar dat wisten we, 

daar hebben we voor gekozen
uit overtuiging
omdat we weten dat 
dat is
hoe het leven is

En dat we dat dan toch nog onderschat hebben ...

Zo behandeld te worden
zonder respect
weggezet te worden
bij het oud vuil.
Als dat vuil zelf.

Zo gekort worden ...
of erger
met één pennentrek afgeschaft.

Musea, theaters, orkesten ...

Alles wordt opgeofferd
aan het grote geld
en de arrogantie van de macht
die denkt krachtdadig te zijn
terwijl ze met een grijns op het gezicht
afbreekt waar generaties
genereus
geduldig
aan hebben gebouwd
en gewerkt

Maar dat is vandaag van geen tel meer.
Wat telt, is wie kan tellen.
Wie de kassa doet rinkelen.

GEEn kERk 
In HEt wILD
Elsie de Brauw sprak deze tekst van Geert Buelens uit op het 
Spoken World festival in het Kaaitheater op 25 november 2011.

Geert Buelens
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the stock market or the debates in congress.’  Hendrik Willem Van Loon ••• ‘Graffiti is one of the few tools you have if you have almost nothing.  And even if you don’t come up with a picture to cure world poverty, you 

In plaats van een Mars der Beschaving te houden
hadden we die tempels moeten bezetten
die volgens de regering het hart van de beschaving 
vormen.
Nee, niet de beurs – zo cynisch is zelfs een Liberaal 
niet.
Maar
het rijksmuseum. het Van Gogh. het 
Concertgebouw ...
stel je een toeristisch seizoen voor waarin die niet 
langer toegankelijk zijn ...

Wat als acteurs en muzikanten en beeldhouwers 
die zouden bezetten
tot de hoteluitbaters, restauranthouders en 
taxichauffeurs van Amsterdam om subsidies 
beginnen te smeken?

Zo maak je de economische kracht van de cultuur 
voelbaar
zo krijg je het oor
misschien zelfs het respect van een overheid
die niet begrijpt waarom kunstenaars de hele tijd 
praten
over immateriële waarden
om dan toch weer
automatisch
met hun handen open te gaan staan
en wie op hun bede niet ingaat
wordt weggezet als barbaar.

Wie denken we te zijn
dat we daarmee wegkomen?

We moeten
al onze verbeeldingskracht
en welsprekendheid inzetten
om een echt politiek verhaal te vertellen.

In zijn State of the Union suggereerde Pascal Gielen 
iets soortgelijks
maar zijn voorbeelden toonden meteen de pijnlijke 
irrelevantie van het artistiek-politieke spreken 
vandaag.
Als de theatersector uitspraken zou gaan doen over
de volgende beheersovereenkomst met de VrT
of latere treinen eist om na een voorstelling nog 
thuis te kunnen komen
dan zal dat in het huidige klimaat alleen maar 
overkomen
als zelfbediening, 
een zoveelste poging van een overbeschermde 
sector
om extra bescherming te krijgen.

Wanneer het Vlaams Theater Instituut zich ook nog 
eens zou gaan bemoeien
met het BAM-tracé
dan zal hoongelach hun deel zijn.

Nee, we hebben een écht politiek verhaal nodig.
Niet over hoe onheus de kaasschaaf is
hoe wezenlijk voor de beschaving de kunsten
zelfs niet over hoe schadelijk het laat-kapitalisme is, 
maar over wat solidariteit écht betekent.

Dat de grootste slachtoffers van wat vandaag 
gebeurt
niet de kunstenaars zijn
niet de schrijvers
niet diegenen die denken met overheidsgeld tegen 
de stroom op te roeien
maar die duizenden, tienduizenden, miljoenen
die eerst hun baan verliezen
dan hun huis
dan hun waardigheid

Maar zo denken we niet.

Als Defensie 6.000 mensen op straat zet
zeggen we niets.
Denken we:
net goed.
Peace in our time.

Daar zit onze overmoed.
We hebben onze Autonomie als verworven 
beschouwd
maar na al ons ontregel en gedeconstrueer hadden 
we beter moeten weten.
We zijn geen haar beter
helemaal niet anders
dan een grootwarenhuis.

Je autonomie
die moet je verdienen
elke dag.

Licht uit.
Outro: Prince ‘The Future’ [3:46-4:06]
Actrice zet stap terug.
Priemend licht op spreekmicrofoon. 

Geert Buelens is als professor Moderne Nederlandse 
Letterkunde verbonden aan de Universiteit Utrecht. 
Hij publiceerde onder meer over Paul van Ostaijen, 
avant-garde poëzie, nationalisme en de poëzie van 
de Eerste Wereldoorlog.  

die kwetsbaarheid moeten uitstralen
in een warm bad van subsidies

dat begreep hij toch niet goed.
al die voorstellingen en opstellingen
die kunst heten te zijn
geboren schijnen te worden uit noodzaak
maar blijkbaar niet zonder zijn geld kunnen

en als je daar dan een opmerking over maakt
vraagt wat er van de schoonheid is geworden
dan ben je kleinburgerlijk
of een barbaar

hoe kan een kunstenaar nu beweren vrij te zijn
vrij te willen scheppen
maar dan toch
geld van de gemeenschap eisen
om daarmee die gemeenschap
te ontregelen, 
soms zelfs te schofferen.

dat begrijpt die ander niet.

De euro stort in, 
de ene regimecrisis volgt op de andere, 
spaargeld en huizen raken hun waarde kwijt
hier en daar wordt volop over revolutie gesproken
en dan zouden mensen naar het theater moeten 
gaan
om daar hun zekerheden kwijt te geraken?
om daar ontregeld te worden?
om daar in te zien dat de keizer naakt is?

Wie gelooft die mensen nog?

Nu ja, 
zoiets dus
Dat is wat de Staatssecretaris denkt
denk ik.

En wij?

Jarenlang maken we kunst over ontregeling, 
voorstellingen over het onvoorstelbare, 
de onzekerheid en de zinloosheid.

En dan gebeurt het onvoorstelbare
en blijken we totaal onvoorbereid.

Nog altijd een groot bakkes
maar monden vol tanden.

Want onder al het ontregel

meenden we ons één zekerheid te kunnen 
permitteren.
Burger en politiek houden van ons
steunen ons doel

Dát was onze fatale vergissing.
Ze houden niet van ons.
Of toch niet automatisch.
Ze onderhouden ons.
En dat willen ze alleen maar blijven doen 
als wij hún onderhouden.
Maar zo zijn wij niet.

Wij graven.
Stellen in vraag.
Leggen bloot. 
Verdragen geen schijn.

We kunnen het ons niet voorstellen
maar
misschien geldt dat voor de Staatssecretaris ook 
wel.
Wij schreeuwden om cultuur, 
maar zo had hij het niet begrepen.
‘Ik hoorde geen schreeuw om cultuur, 
maar een schreeuw om subsidies’

de zak.
die zat.

Daarmee zitten we dus.
Een overheid die van haar geloof is gevallen
en wij die reageren zoals orthodoxe katholieken 
toen de kerk begon leeg te lopen.

Tegen geloofsafval hebben wij geen verhaal
het leidt bij ons alleen tot ongeloof
niet tot begrip, 
niet tot zelfonderzoek

Een overheid die nog maar twee manieren van 
spreken herkent.
een politieke
en een economische

en wij die te
principieel
naïef
of 
laf zijn
om hun op hun woord te geloven
om hun op hun woord te nemen
en in onze reactie radicaal voor de politiek en de 
economie te gaan.
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can  make someone smile while they’re having a piss.’  Banksy ••• ’Het leven is een toneel en wij zijn de acteurs.’  William Shakespeare ••• ’Schilderen en dichten wordt op dezelfde manier bedreven als de liefde: in een 

verbindingen tussen zintuigen en 
ideeën te leggen STOP uit passie 
STOP om de creativiteit bij de 
toeschouwer aan te spreken STOP 
om stilte te creëren STOP om de 
toeschouwer in zijn individuele 
ontwikkeling te steunen STOP om 
mijn vader te gedenken STOP om 
ervaringen te delen STOP om de 
maatschappelijke samenhang te 
versterken STOP om een stem 
te geven aan de buitenstaander 
STOP om tijd te creëren STOP uit 
goesting STOP art is for anyone 
but not for everyone STOP dixit 
Jeff Wall STOP we praten er 
morgen verder over STOP vergeet 
de tuinslang niet mee te brengen 
STOP 
Guy Cassiers, regisseur en artistiek 
leider van Toneelhuis
 

Kunst is ruimte
Kunst is tijd
Kunst is heden, verleden en 

toekomst tegelijkertijd
Kunst is genieten
Kunst is beleven
Kunst is verwondering 
Kunst is blikopener
Kunst is ontmoeting

Dat proberen we ook met het 
Davidsfonds Universiteit Vrije Tijd 

mee te geven, in cursussen van een 
viertal lessen, eendagsevenementen, 
geschiedenisdagen, zomercursussen 
– overal in Vlaanderen en op ieders 
maat.

Het maakt je razend benieuwd of 
voorzichtig nieuwsgierig.
Je leert, geniet, beleeft en ontmoet.
Doen!
Dirk Debuysere, voorzitter 
Davidsfonds Universiteit Vrije Tijd

Ik heb het volgende geschreven. Ik 
kan eigenlijk nog zoveel stukjes 
schrijven, bedenk ik mij. Ik kan 

schrijven over het Martha!Tentatief 
dat zijn Revue van het ontembare 
leven gaat spelen voor al het 
stadspersoneel (7000 mensen). Of 
over mooie producties in de Silvertop-
woonblokken. Of over de opknapbeurt 
van een gebouw in Hoboken, omdat 
elke Antwerpenaar de kunsten en 
cultuur moet kunnen zien in zijn 
eigen CC. Zoveel verhalen. Fijn om 
te doen, maar ik wil graag dit in 
Courant.

Dit is voor Roel Verniers.

Als je wilt weten wat cultuur 
betekent, dan is het voldoende 
om te kijken naar mensen die 

cultuur maken. Organisaties die 
cultuur aanbieden. Mensen die van 
cultuur genieten. Roel was ze alle 
drie. Maker door het mooie boek 
De hoed van Vos te schrijven of 
door zelf producties op te zetten. 
Organisator als coördinator van 
Het Theaterfestival, medewerker 
van Villanella of directeur van CC 
Berchem. Als cultuurbezoeker de 
emanatie van een spons. Hij zoog 
alles in zich op om er dan met 
passie en vuur over te vertellen 
aan al wie het wel of niet horen 
wilde. Cultuur in drie gedaanten 
die niet zonder elkaar kunnen. Een 
passionele driehoeksrelatie voor wie 
elke dag met cultuur en kunsten 
bezig is of wie niet zonder kan.
 
Als directeur van verschillende 
cultuurcentra en nadien als 
coördinator van de Antwerpse 
cultuurcentra stond ik zelden stil 
bij wat cultuur doet met mensen. 
Het was er gewoon. Antwerpen 
telt een groot netwerk van 
cultuurhuizen en -tempels. Cultuur 
en de kunsten maken een stad tot 
een levende stad. Niet alleen de 
cultuurcentra die zich ondertussen 
met hun werking in alle districten 
bevinden, maar evenzeer de 
evenementen, de musea, de 
bibliotheken en de gezelschappen 
eisen na de fysieke plek ook alle 
bewoners en bezoekers op. Dat is 
nodig. 
Na zestien jaar in de cultuursector 
bevind ik mij nu in de rol van 
cultuurbezoeker. Cultuur doet 
toch wat met mensen en de dag 
dat je er niet meer ‘in zit’ merk 
je dat. Cultuur laat je de wereld 
op een andere manier zien. Een 
goede voorstelling, een mooi boek, 
concert of tentoonstelling nestelt 
zich in je hoofd en krijg je er niet 
meer uit. In dat opzicht is Roel ook 
cultuur. Hij deelde de moeilijkste 
momenten door ze in zijn columns 
te verwoorden en ze poëtisch te 
vertalen alsof je er mee deel van 
werd. Hij is genesteld in mijn 
hoofd.
Goele Haest, bedrijfsdirecteur perso-
neelsmanagement, stad Antwerpen

Podiumkunsten geven me 
honger naar meer. Als 
scholier en student was ik 

een veelvuldig consument van, 
voornamelijk, theater. In Tielt kreeg 
ik de smaak te pakken dankzij mijn 
leraar voordracht, die de drijvende 
kracht was achter het ‘keldertheater’ 
Malpertuis. In Leuven ontdekte ik 
later al snel het Stuc, wat een echte 
verademing en eyeopener was. Een 
aanbod dat, voor een klein huis met 
dito budget, enorm was. Ik leerde 
er Rosas, Discordia, Pina Bausch 
en Galotta kennen. Goed om de 
schoonheid van podiumkunsten te 
leren appreciëren, om er de kracht 
en de veelzijdigheid van te smaken. 
Een goed stuk is tot op vandaag 
een aha-erlebnis. Ik laat me 
meevoeren in een levend spel van 
woorden, zang, dans, personages 
en enscenering, wat het dagelijkse 
ver overstijgt en me laat deelnemen 
aan iets metafysisch. Een derde 
dimensie die doet reflecteren over 
hoe en wat.
Karel Lannoo, chief executive, 
Centre for European Policy Studies 
(CEPS)

Schop de mensen een geweten’ 
(L.P. Boon)
Digitalisering, computer, 

iPad, tweets, feeds, apps, gepiep en 
onafgebroken lawaai, depressies, 
burn-outs, stress, CVS, PMS, 
angstpsychoses, borderline, 
faalangst, pleinvrees, emotionele 
labiliteit, verlatingsangst, 
bindingsangst, gegeneraliseerde 
angststoornissen, ADHD, crisis 
1, crisis 2 en crisis de zoveelste, en 
niemand weet nog waar de klepel 
hangt.
Dat is onze tijd.
Het enige antwoord op deze totaal 
vervreemde, ‘niet-emotionele’ 
en toch zo beklemmende tijd is 
cultuur, kunst.
Sterker nog: kunst en cultuur zijn 
een noodzaak.
Want kunst is een manier van leven, 
van zijn, van denken, van eten, van 
bewegen, van smaken, van omgaan 
met mekaar.

Kunst zet ons aan het denken over 
de grote problemen van het leven.
Kunst helpt je je te weren tegen de 
banaliteit.
Kunst helpt je in de strijd tegen 
onverschilligheid, egoïsme en 
gelatenheid.
Met kunst trachten we de mens 
naar schoonheid en goedheid 
te leiden, tot een leven de mens 
waardig.
Daarom moet kunst toegankelijk 
zijn voor iedereen.
Reinhilde Decleir, actrice en artistiek 
leider van Tutti Fratelli

Kunst en werkelijkheid 
worden dikwijls 
als tegengestelden 

geportretteerd. Kunst zou 
‘kunstmatig’ zijn, wereldvreemd, 
afstandelijk, enkel toegankelijk voor 
ingewijden, elitair, en dus irrelevant. 
Kunst zou niet gaan over ‘wat de 
mensen werkelijk bezighoudt’, de 
nieuwe mantra van vandaag. 
Maar ik zeg u, kunst IS werkelijk-
heid, kunst voegt werkelijkheid toe 
aan de werkelijkheid. Zo kunnen 
romanpersonages en filmhelden 
even werkelijk zijn als mensen van 
vlees en bloed. Neem bijvoorbeeld 
Don Quichotte. Hij is een hersen-
spinsel, maar maakt deel uit van 

het Europese universum, minstens 
evenzeer als de Spaanse vorsten die 
heersten toen hij werd gecreëerd. 
Kunst doet echter meer dan enkel 
werkelijkheid scheppen; kunst helpt 
ons de werkelijkheid, de innerlijke 
en de uiterlijke, beter te begrijpen 
en dieper te doorgronden. Ook de 
kleine kunstvormen doen dat. Nero 
en Madam Pheip, Kuifje en kapitein 
Haddock kleuren de perceptie van 
onze innerlijke werkelijkheid van 
gevoelens en gedachten, en van de 
uiterlijke, tastbare werkelijkheid. 
Bedenk maar heel even: wat zouden 
we zijn, zien en voelen zonder 
muziek? 
Annemie Neyts-Uyttebroeck, 
Europees parlementslid voor Open 
Vld en minister van Staat

Telegram aan mijn buurman

Beste buurman STOP waarom 
theater STOP om te vertalen 
wat op ons afkomt STOP 

om het verleden te herbekijken 
met een blik op de toekomst 
STOP uit noodzaak STOP om 
nieuwe invalshoeken aan te bieden 
STOP om ruimte te creëren STOP 
om het onverklaarbare een plek 
te geven STOP om mijn moeder 
fier te maken STOP om nieuwe 

Over de kunst - Maatschappij Discordia (foto: Bert Nienhuis) De Groenstraat - MartHa!tentatief (foto: Stef Stessel)
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volledige omarming - alle behoedzaamheid overboord gooiend houd je niets achter.’  Joan Miro ••• ’La création et la culture ne sont pas un luxe en temps de crise, elles offrent au contraire des atouts pour en sortir.’ 

sublieme, het sacrale). Het is niet 
mogelijk die ontroering adequaat 
te verwoorden, maar het gaat om 
momenten van extreem geluk die 
daarna nog lange tijd nazinderen.
Een authentieke confrontatie 
met een kunstwerk veronderstelt 
een grote openheid en 
ontvankelijkheid. Soms zet ik 
nog een stap verder en wil ik de 
kunstenaar kennen achter het 
kunstwerk. Dergelijke ervaringen 
gaan dan ook gepaard met een 
honger naar inzicht. Die behoefte 
aan kennis heeft onder meer 
geleid tot mijn hernieuwde studies 
filosofie aan de KULeuven eind 
jaren negentig. Uiteindelijk 
hebben filosofie en kunst voor 
mij te maken met de existentiële 
dimensie van troost en verzoening. 
Maar ook met verzet: ‘les livres de 
philosophie et les œuvres d’art ont 
en commun de résister, résister à la 
mort, à la servitude, à l’intolérable, 
à la honte, au présent’ (Gilles 
Deleuze en Félix Guattari).
Paul Tanghe, voormalig bankier en 
filosoof

Kunst maakt van mij een 
tevreden, ja zelfs een 
gelukkig man. Kunst voor 

kinderen misschien nog wel het 
meest. En dan in de eerste plaats 
kunst voor de allerkleinsten, 
voor peuters en kleuters. Voor 
die leeftijd hoeft kunst geen 
‘toegevingen’ te doen, net zomin als 
voor overige leeftijden trouwens. 
Kunst voor de kleintjes sluit perfect 
aan bij, valt helemaal samen met 
de zogenaamde abstracte kunst 
voor volwassenen. Hoe abstracter, 
hoe liever zelfs. Elke keer opnieuw 
beleef je hoe de allerkleinsten zich 
helemaal openstellen, zich volledig 
laten meevoeren, meedrijven en 
genieten en je voelt hoe die krop 
in je keel groeit en het verlangen, 
de weemoed naar dat kinderlijk 
ongeremde, onbegrensde ‘laat maar 
komen’. Daarom maakt kunst mij 
gelukkig. Puur en pure emotie.
Paul Neefs, stafmedewerker theater 
en dans in CC de Werft

Voor mij is kunst altijd 
verbonden geweest met 
engagement. Al toen ik 

tiener was, betrok mijn neef Jan 
Vromman mij in zijn artistieke 
avonturen. De burgers van Wingene 
wakker schudden met een alternatief 
filmfestival. De varkensindustrie te 
kijk zetten met een tentoonstelling. 
Een parodie op Romeo en Julia 
creëren om de corruptie van de 
macht aan de kaak te stellen. Kunst 
om aan te klagen en kunst om 
een andere wereld te verbeelden. 
Als achttienjarige dacht ik dat dat 
een tijdelijke fase zou zijn. Dat de 
wereld op een dag oké zou zijn en 
er enkel nog kunst om de kunst zou 
zijn. Niet dus. Meer dan ooit heeft 
onze ingedommelde, verwende en 
onrechtvaardige wereld kunst nodig 
die wakker schudt. Kunst die roept 
en tiert, die aanklaagt en oproept. 
En misschien ook kunst die ons laat 
zien dat er andere wegen zijn, dat de 
werkelijkheid niet stopt bij wat we 
nu denken te weten. Hoe minder 
perspectief het huidige model kan 
bieden, hoe meer nood aan kunst. 
De wereld zal nooit oké zijn. Maar 
het is nog steeds makkelijker de 
wereld te veranderen dan je neer 
te leggen bij de wereld zoals die 
is. Daar kan kunst een handje 
toesteken.
Steven Vromman, Low Impact Man

Kunst is elke dag aanwezig in 
mijn leven. Dat was zo toen 
ik nog een kind was, later 

als jongeman en nu ik wat ouder 
ben als architect. Ze is er, die kunst, 
ze staat er en ik bekijk en aanhoor 
haar, en zij bekijkt mij. Ze bevraagt, 
ze is een kritische aanwezigheid. 
En ze schept een niet aflatend 
verlangen. Soms wil ik haar in mijn 
werk, in het maken van ruimten. 
Ik wil haar als ‘de andere’. Ik wil 
die confrontatie, haar beeld, haar 
efemere voorbijgaan. Soms is ze 
er en zien we haar met meerderen, 
we zijn dan een groep, een 
gemeenschap met het kunstwerk dat 
ons één moment verenigt.
Paul Robbrecht, architect

De noodzaak van de mogelijkheid

De mens is een probleemop-
losser, zoveel is duidelijk. 
Onze voorouders stonden 

voor de uitdaging te overleven en 
dat stelde een hoop problemen om 
aan te pakken. Maar het zoeken 
naar een oplossing veronderstelt 
het exploreren van mogelijkheden: 
wat zou er gebeuren als …? Is het 
mogelijk dat …? Is het uitgesloten 
dat …? En mogelijkheden zijn wat 
ze zijn: mogelijk. Ze hoeven zich dus 
niet voor te doen en meestal doen 
ze dat ook niet, ze bestaan enkel 
in de menselijke verbeelding. Het 
veruitwendigen van deze verbeel-
ding heeft ons op lange termijn 
wetenschap en kunst opgeleverd (en 
meteen is ook duidelijk waarom ik 
blijf verdedigen dat de twee dichter 
bij elkaar staan dan we doorgaans 
vermoeden). Wil wetenschap graag 
de mogelijkheden beperken om tot 
werkbare oplossingen te komen, 
dan is het de taak van de kunst 
om de grenzen van de ruimte van 
mogelijkheden te exploreren en mij 
continu te verrassen, te verbazen, 
zelfs te ergeren omdat ik weer eens 
een mogelijkheid niet gezien heb. 
Wat een verrijking!
Jean Paul Van Bendegem, wiskundige 
en filosoof aan de VUB

Het maatschappelijke, 
maar ook het sociale en 
economische belang van 

kunst en cultuur kan niet voldoende 
onderstreept worden. ‘La culture 
... ce qui a fait de l’homme autre 
chose qu’un accident de l’univers, 
’ aldus André Malraux. Kunst 
aanleren op school, het bezoek aan 
culturele evenementen bevorderen, 
het ondersteunen van kunstenaars 
en hun projecten, zuurstof geven 
aan onze musea en gezelschappen, 
kortom, investeren in cultuur is 
voor onze samenleving broodnodig. 
Met inachtneming van de correcte 
afweging van de keuzes waarbinnen 
overheidsmiddelen in de 
cultuursector geïnvesteerd worden, 
is het evenwel een vergissing om 
in budgettair moeilijke tijden de 
cultuursector als een van de eerste te 
viseren. De levenskwaliteit waartoe 
cultuur bijdraagt en de kritische zin 
die ze aanwakkert zijn in crisistijden 
minstens even belangrijk, misschien 
zelfs belangrijker, dan in economisch 
florissante tijden. Kunst en cultuur 
zijn essentieel voor de creativiteit 
waar onze eenentwintigste eeuw 
zo’n behoefte aan heeft.
Patrick Dewael, lid van de Kamer 
van volksvertegenwoordigers voor 
Open Vld en burgemeester van 
Tongeren 

Beelden en passie

Soms denk ik: van waar die 
passie? Met mijn vader 
naar de film en de dag zo 

indelen dat wij twee films zagen, 
stipt van bij de generiek. Hij had 
een zwak voor de Franse film en 
wees ons op de knappe dialogen 
en de acteerprestaties van Gabin, 
Montant en Signoret. Af en toe 
gingen wij ook naar het theater. 
Elke dag waren er drie kranten 
en toen nog een avondeditie van 
Le Soir. Het wekelijkse bezoek 
aan de twee bibliotheken en het 
verdwijnen in een boek. De heilige 
stilte voor het nieuws en de mantra 
van onbegrijpelijke beurskoersen. 
Luisteren en kijken. Juffrouw 
Geens wees de weg naar Leuven en 
Kunstgeschiedenis. De veelheid van 
stijlen en beelden en het besef dat 
het om een immense puzzel gaat 
die nooit afraakt.
Maar de schok kwam er met 
Rosas. De fascinatie voor de haast 
niet te vatten patronen en de 
minimalistische muziek. En dan de 
bredere gulheid van Ottone Ottone. 
En Walter Verdin die dans en film 
verzoende. Vincent Dunoyer in 
Mozart/Concert Arias. Platel en 
Cassiers, Maatschappij Discordia 
en Pina Bausch – wij wisten dat 

er geschiedenis geschreven werd, 
spannende parcours om te blijven 
volgen. 
En Rudi Meulemans met De 
Parade; absolute eenvoud in de 
setting en alle aandacht naar de 
taal en het verhaal. Er ontstonden 
beelden in mijn hoofd bij al 
de verhaallijnen. En de zin om 
voorstellingen opnieuw te zien. 
Te hechten aan kleine, schijnbaar 
onbenullige frases als geliefde 
passages in een muziekstuk.
In mijn school wil ik die 
vanzelfsprekendheid van kunst in 
het leven meegeven. Als spiegel 
en reflectie; niet alleen over wat 
was maar vooral over wat is en 
komt, verankeren en bevragen. Het 
ontstijgen en overstijgen, dat wat 
de mens verheft boven handel en 
wandel; de essentie van het leven. 
Josée Lehon, kunsthistorica, De 
Kroon op het Werk

Schoonheid en kunst spelen in 
mijn leven zo een vitale rol 
dat het moeilijk zou zijn mij 

een ander leven voor te stellen. In 
de lijn van mijn studies rechten en 
economie heb ik een professionele 
carrière doorlopen in de financiële 
sector, bij Cera en KBC. Ik heb 
steeds het coöperatieve model 
van ondernemen met een grote 
maatschappelijke betrokkenheid 
verdedigd. Het is in deze optiek 
dat Cera maatschappelijke 
projecten opzette, onder meer in 
het domein van kunst en cultuur. 
De kunst – vooral de beeldende 
kunst, film en muziek – vormde 
tijdens mijn beroepsloopbaan 
het noodzakelijke tegengewicht 
om als persoon in balans te 
blijven. In tegenstelling tot de 
bedrijfswereld, die het domein is 
van de instrumentele logica en de 
doelrationaliteit, biedt de kunst de 
mogelijkheid om te ontsnappen in 
een wereld waarin de verbeelding 
en het gevoel centraal staan. Het 
gaat om ervaringen waarbij de 
snaren van het gemoed geraakt 
worden door een dimensie voorbij 
de zichtbare werkelijkheid (het 

Life Is All We Have - De Parade  
(foto: Griet Dekoninck)

Mozart / Concert Arias - rosas (foto: Herman Sorgeloos)
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Martine Aubry ••• ’De grootste vijand van de kunst is de goede smaak.’ Marcel Duchamp ••• ‘Muziek bestaat uit je ervaring, je gedachte, je wijsheid. Als je dit niet in je leven tot uitdrukking brengt, komt het ook niet 

het is in de studio van CreW in molenbeek 
dat ik kunstenaar eric Joris en wetenschap-
per Philippe Bekaert ontmoet om hen uit te 
horen over hun jarenlange samenwerking. 

eric Joris begon zijn artistieke loopbaan 
als striptekenaar, maar wilde vooral de 
grenzen van het medium zelf verleggen. 
het tekenen met computer en projector 

in 1996 bracht hem op de theaterscène. 
CreW werd in het leven geroepen, een 
gemengd gezelschap dat levende kunst 
verbindt met nieuwe technologieën. Bin-
nen de theaterwereld hebben ze inmid-
dels een eigen medium ontwikkeld voor 
‘immersieve’ ervaringen. hun meest re-
cente voorstelling, Terra Nova, reist mo-
menteel door europa. 

De dag dat ik besefte dat 
esthetiek in de kunst 
niet alleen een streven en 

een toetssteen was, maar ook een 
gedeeltelijke illusie en een mogelijke 
hinderpaal, was de dag dat kunst 
betekenis kreeg. Sindsdien ben ik 
niet zozeer op zoek naar kunst die 
uitdrukking is van cultuur en schoon-
heid, maar naar werk dat de gaten in 
onze overtuigingen zichtbaar maakt, 
of dat zelf scheuren aanbrengt in 
het voile dat over maatschappelijke 
tegenstellingen en hypocrisie hangt. 
Kunst onthult, anders dan weten-
schap of politiek, al is de inbreng van 
die disciplines ook onontbeerlijk. 
Kunstenaars leggen immers niet 
alleen de vinger op de zere plek, ze 
scheppen tegelijk een eigen wereld 
van betekenis, waarbinnen zowel 
de ontluistering als menselijke 
mogelijkheden zinvol worden. Het 
probleem met veel hedendaagse 
kunst – zowel op podia als in musea 
– is dat ze geobsedeerd is door het 
gesprek met zichzelf, en er toch 
van overtuigd blijft dat die interne 
monoloog relevant is voor de bredere 
samenleving. Zoals het colloque sin-
gulier van de monarchie haar behoedt 
voor de confrontatie met de realiteit, 
waardoor de keizer meer dan eens 
naakt over straat schrijdt, zo isoleert 
de zelfreferentie van de kunst haar 
van de maatschappelijke behoeften 
en kritieken. De kracht van artistieke 
creatie blijft dat schrijvers, schilders, 
componisten, acteurs en muzikan-
ten de wereld buiten de witte doos 
verrijken, niet enkel met hun visie op 
de menselijke samenleving, maar ook 
met de vorm waarin ze die intuïtie of 
visie brengen. Scheppen is wat ons 
een beetje goddelijk maakt.
Gie Goris, hoofdredacteur MO* en 
voorzitter Africalia

Kunst’ brengt me bij het 
ontbrekende deel van mezelf. 
Een roman die vertelt over 

een verhaal zo anders dan het mijne, 
hoewel geleefd door een mens die ik 
ook had kunnen zijn. Een gedicht dat 
woorden zet bij ervaringen die ik niet 
ken maar wel aanvoel, of ervaringen 

die ik ken maar niet vertaald krijg. 
Een schilderij dat personen oproept 
die ik had willen kennen of visioenen 
die ik had willen delen. Muziek die 
me meeneemt naar tonen die niet op 
mijn notenbalk staan en gevoelens 
die fijner zijn dan mijn doorde-
weekse snaren. Architectuur die me 
ontvangt in een ruimte zo veel groter 
dan mijn eigen huis, en in een licht 
zo veel kleuriger dan dat in mijn 
werkkamer. Liturgie die me opneemt 
in een samenspel van woord, licht, 
gezang en ritus, een samenspel dat 
betekenis bemiddelt, veel rijker dan 
ik kan verstaan of verantwoorden. 
Godsdienst heeft het nooit zonder 
kunst kunnen stellen. Misschien wel 
omdat ‘God’ het meest ontbrekende 
deel van onszelf is.  
Johan Bonny, bisschop van Antwerpen
 

Toen ik in 1989 Paul Gees 
ontmoette op de vernissage 
van een tentoonstelling van 

zijn werk, kon ik niet vermoeden 
welke invloed ons gesprek zou 
hebben op de beleving van kunst in 
mijn leven. Het was de aanzet tot de 
samenwerking van mijn metaalver-
werkend bedrijf met kunstenaars, 
over een periode van achttien jaar. 
Waarom deden we dat? Ik kwam 
tot het besef dat kunst een meer-
waarde geeft aan het leven en dus 
ook aan het bedrijfsleven. Ik ben 
ervan overtuigd dat alle geledingen 
van onze maatschappij met elkaar 
verbonden zijn en onderschrijf dus 
de holistische visie. Economie legt 
linken met wetenschap, politiek, on-
derwijs, de derde wereld en kunst en 
cultuur. Door kunst in het bedrijf te 
introduceren gaat de meerwaarde van 
de kunst ook over op de mensen die 
er werken en vooral op de mensen 
die eraan meewerken. De samenwer-
king bedrijfsmedewerker-kunstenaar 
genereert betrokkenheid, motivatie, 
fierheid en afwisseling in het gewone 
dagdagelijkse werk, van de vloer tot 
aan de top. Samenwerken met kun-
stenaars in het bedrijf is een middel 
om creatief beleid in de onderneming 
waar te maken. Claire Roudenko-
Bertin omschrijft kunst als volgt: 

‘l’art ouvre les esprits, fait bouger les 
esprits, fait bouger la société’. Beter 
kan ik het niet stellen. Het omvat 
wat kunst voor mij betekent: de kunst 
en de kunstenaar helpen mij in mijn 
dagelijks leven en in mijn zoektocht 
naar wat mij overstijgt, naar het 
onzegbare en onzichtbare. 
Michel Espeel, voormalig bedrijfslei-
der van Espeel Metaalconstructies

‘Het belang van kunst’ aan de 
buurman uitgelegd

Als ik het belang van kunst aan 
mijn buurman moet uitleg-
gen, dan probeer ik te zoeken 

naar iets wat vandaag van groot be-
lang is voor die buurman, iets waar-
van ik weet dat het deel uitmaakt van 
zijn leven, en waar hij veel belang aan 
hecht. Geen materiële dingen, maar 
gedachten, overtuigingen, vrijheden, 
ja, waarom niet, waarden en normen, 
daar heeft de wereld het toch altijd 
over. Ook mijn buurman. Over het 
recht om voor zijn mening op te 
komen. Over waarom hij vroeger 
naar de kerk ging, en nu niet meer. 
Over zijn grootmoeder die terminaal 
ziek is en gevraagd heeft om zelf over 
haar levenseinde te mogen beschik-
ken. Over zijn kinderen en of het nu 
wel gepermitteerd is dat zij de ganse 
dag aan het internetten zijn. Over 
zijn vrouw en hemzelf natuurlijk, wat 
ze zoal tegen elkaar (niet) zeggen en 
wat ze met elkaar (niet) doen. ‘En 
hoe zit dat met mij?’ vraagt hij ook 
wel eens. Ik zeg hem dat ik het ook 
allemaal niet weet, maar dat ik over 
al die zaken wel veel gezien, gehoord 
en gelezen heb. ‘In de krant?’ ‘Ja, daar 
ook, maar lang vóór de kranten erover 
schreven in boeken, in theaters, 
concertzalen, bioscopen, musea.’ Dan 
moet hij altijd lachen. Tot ik hem 
eens meeneem naar zo’n theater, iets 
waar hij niks van kent, nooit van 
gehoord heeft, niemand hem iets 
over verteld heeft. ‘Nu gij’, zeg ik na 
afloop. ‘Wat hebt ge gezien, gehoord, 
gedacht, gevoeld?’ ‘Ik weet het niet zo 
goed’, antwoordt hij, ‘veel vragen.’
Theo Van Rompay, adjunct-directeur 
P.A.R.T.S.

'EIGEnLIjk zIjn wE 
aLLEBEI SPEELvOGELS'
IntERvIEw mEt ERIC jORIS En PHILIPPE BEkaERt

Pieter Vermeulen

VTi vroeg Pieter Vermeulen een drieluik van teksten te realiseren waarin wordt verhelderd hoe kunst bete-
kenis geeft in projecten waarin uitgesproken dwarsverbindingen worden gelegd naar andere maatschap-
pelijke sectoren. Drie projecten vormden de basis voor drie gesprekken. In een eerste praat Pieter Vermeu-
len met kunstenaar eric Joris en wetenschapper Philippe Bekaert die elkaar al vele jaren op speelse wijze 
uitdagen binnen het traject van CreW, op het snijvlak tussen kunst en wetenschap. een tweede gesprek 
bracht Dominique Willaert, artistiek leider van Victoria Deluxe, en Jos Van herreweghe van het Gentse 
oCmW samen om te reflecteren over de waarde van kunst in het werken met maatschappelijk kwetsbare 
groepen. De derde tekst is de neerslag van een gesprek met Stef Vande meulebroucke, directeur-generaal 
van de eurometropool lille-Kortrijk-Tournai over de inzet van kunst en cultuur in regionale en economische 
ontwikkeling. De parler vrai van Pieters gesprekspartners onthult de potentie en de grenzen van de bij-
drage van kunst in de niet-artistieke omgevingen van wetenschap, sociaal werk en regio-ontwikkeling, 
voorbij de goede bedoelingen en de eenvoudige instrumentalisering.

Terra Nova - CrEW: Een lichte desoriëntatie bevordert de immersie. (foto: Stefan Dewickere)
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uit je toeter.’  Charlie Parker ••• ‘Na stilte is muziek het beste in staat om uit te drukken wat niet uit te drukken is.’  Aldous Huxley ••• ’Kunst is geen spiegel om de wereld te reflecteren, maar een hamer om haar vorm 

altijd een leercurve. Tegelijk verwacht een publiek 
meteen resultaat, daar kan je echt niet omheen. Dat 
er een apart publiek voor work in progress zou be-
staan beschouw ik na enkele katers als een mythe. 
Daarom hebben we destijds CrEW_lab opgestart: 
bij elke nieuwe ontwikkeling wordt eerst binnen 
gesloten onderzoeksprojecten geëxperimenteerd. 
Terra Nova, C.A.P.E. en NOHORIZON zijn op die 
wijze ontstaan.

PB: Ik denk dat de samenwerking vooral gestuurd 
wordt door nieuwsgierigheid. Af en toe zitten we 
een paar uur samen, en dan komen er dingen naar 
boven borrelen. Zo word je enerzijds enthousiast 
over wat er gedaan zou kunnen worden, maar an-
derzijds ook depressief door het besef dat je, van-
wege de tijdsbeperking, er maar een klein deeltje 
van kunt realiseren (lacht). 

eJ: Samen in het labo, dat zijn de heerlijkste mo-
menten. Een basisvoorwaarde is dat je je in elkaars 
wereld kunt begeven. Philippe weet heel goed hoe 
we binnen CrEW denken over medium, theater 
en kunst. Ikzelf woonde aanvankelijk ook veel le-
zingen en seminaries bij om de logica binnen het 
academische wat te volgen. 

PB: Buiten de lijntjes kleuren, dat lijkt me iets wat 
we allebei doen, elk in ons eigen gebied. Dat is 
voor mij ook een heel belangrijke drijfveer.

eJ: Wat we nog gemeenschappelijk hebben is een 
zekere speelsheid. Als onderzoeker is Philippe ab-
normaal speels in zijn denken (lacht).

PB: Eigenlijk zijn we allebei speelvogels. 

eJ: Over die ‘speelruimte’ zijn er soms menings-
verschillen. In een van de onderzoeksprogramma’s 
waren enkele reviewers behoorlijk sceptisch over 
onze aanwezigheid: ‘Waarom dient Europa in een 
technologisch onderzoeksproject nu avant-garde 
gezelschappen te gaan ondersteunen?’ Zo werd 
het letterlijk geformuleerd.

PB: Dat is pas veranderd toen ze de resultaten be-
gonnen te zien. Toen kwam ook de letterlijke com-
mentaar: ‘je hebt volgers en je hebt voorlopers’. 
Anderzijds zijn we ook niet vies van de industrie, 
verre van. Het zou overdreven zijn om te stellen 
dat ons einddoel werelddominantie is, maar we 
zouden er geen bezwaar tegen hebben als ieder-
een over tien jaar in de huiskamer een immersieve 
voorstelling kan zien. (lacht)

Kan de samenwerking ook gevaloriseerd 
worden als output van academisch onder-
zoek? 

PB: Nee, absoluut niet. Het brengt andere inzich-
ten voort. Al doende zijn we heel duidelijk tot het 
besef gekomen dat het niet veel zin heeft om bin-
nen multimedia technologische ontwikkelingen los 
te koppelen van de mogelijke toepassingen. Dat 
vermoeden bestond al eerder, maar werd door de 
samenwerking in 2003 bevestigd. Wat we toen 
gedaan hebben, was behoorlijk ad hoc, gericht 
op die ene theatervoorstelling. Ondanks de in-
zichten die we daaruit verkregen hebben, heb je 
uiteindelijk toch meerdere manjaren nodig om een 
dergelijk systeem goed te ontwikkelen. We hebben 
toen een systeem in elkaar geknutseld op enkele 
manmaanden. En door veel meer te werken dan 
acht uur per dag. 
Een ander inzicht is het belang van technische 
perfectie in wat we doen. Binnen mijn onderzoeks-
domein zijn de meeste collega’s heel erg gefocust 
op technische perfectie, in de veronderstelling dat 
het resultaat anders niet acceptabel of bruikbaar 
zou zijn. Tot op zekere hoogte is dat natuurlijk zo. 
Maar wat we vrij snel geleerd hebben is dat de 
technische imperfecties van een systeem helemaal 
geen rol spelen om inzicht in de grammatica van 
een medium te krijgen. Daarom realiseren we nu 
al in een vroeg stadium technische hulpmiddelen 
waarmee we creatief aan de slag kunnen, in plaats 
van eerst alles technisch perfect af te werken en het 
dan pas uit handen te geven. In die zin gaan de 
technologische en niet-technologische ontwikkeling 
van een medium dus hand in hand.

Vanuit die eerste, vereenvoudigde doelstelling vroe-
gen we projectfinanciering aan, maar de meeste 
academische projectvormen zijn heel sterk gefocust 
en enigszins enggeestig. Binnen de theaterwereld 
bestaat er dan weer subsidiëring voor de creatie 
van voorstellingen, maar wordt er geen ruimte 
gelaten voor technologische ontwikkelingen. We 

Prof. dr. Philippe Bekaert leidt het experti-
secentrum voor Digitale media (eDm) aan 
de universiteit hasselt, waar een team van 
zeventig à tachtig onderzoekers werkt in 
de domeinen multimedia en mens-machi-
ne-interactie. Bekaert is voornamelijk ge-
interesseerd in het koppelen van compu-
ter graphics aan videotechnologie.

hoewel ze allebei duidelijk vanuit hun ei-
gen invalshoek spreken, valt me meteen op 
dat hun onderlinge samenwerking moei-
lijk vast te pinnen is. een zekere mate van 
speelsheid en een verlangen om buiten de 
lijntjes te kleuren, dat is wat hen verbindt. 
maar wanneer is dat precies begonnen?

eric Joris (eJ): Ik had al een parcours doorlopen 
met de universiteit, waarbij de mens-machine-relatie 
centraal stond. De plaats van de technologie had-
den Kurt Vanhoutte [prof. aan de Universiteit Ant-
werpen – PV] en ik vervat in een ‘ideologie van 
de prothese’, de technologie als verlengde van 
het levende lichaam. We werkten samen met de 
verlamde Paul Antipoff, die ‘verkabeld’ werd aan 
pneumatische robots en 3D-software die samen met 
EDM ontwikkeld waren.
In een tweede fase en vanuit primitieve experimen-
ten stelde ik EDM de vraag of het mogelijk was om 
een 360°-videobeeld door bewegingssensoren te 
verbinden aan een videobril om tot een eenvoudige 
vorm van live virtuele realiteit te komen. Tijdens 
experimenten in een rolstoel, met een 2D-camera 
en videobril op het hoofd, ontmoette ik Philippe 
in de gangen van het labo. Onmiddellijk was zijn 
nieuwsgierigheid geprikkeld. Omdat hij binnen het 
domein van visualisering al heel wat stappen gezet 
had, zag hij onmiddellijk in hoe we dat technolo-
gisch konden ontwikkelen. Het diende wel from 
scratch opgebouwd te worden: eigen camera’s, 
trackingsystemen, software voor aansturing, stit-
ching [de ‘hechtingen’ tussen verschillende beelden 
– PV], compressie, netwerk, enzovoort. Er was niet 
één (betaalbaar) deelaspect voorhanden, op de 
toenmalige laagwaardige videobrillen na. De hele 
onderneming was bijzonder hoog gegrepen. Ver-
standige mensen maakten me duidelijk dat een la-
bo-omgeving ombouwen tot een werkende theater-
machine onhaalbaar was. Philippe toonde aan dat 
het wel kon. En we hadden ook een uitzonderlijk 
creatieve ploeg technici van het Toneelhuis. Alles 
werkte trouwens maar een week voor de première. 
Omdat de hele voorstelling werd gebouwd op artis-
tieke hypotheses was ook dat een kleine nachtmer-
rie. We waren niet eens zeker of dat binnen zo’n 
immersie ook zou werken. De verlossing kwam er 
met de eerste zin van recensent Geert Sels: ’En toen 
verliet ik mijn lichaam’, ’je est un autre’ …

Wat was uw rol in die complexe interactie 
tussen kunst en technologie?

eJ: Het waren beide aspecten tegelijkertijd: kun-
nen we ons aan de binnenkant van een beeld, en 
bij uitbreiding aan de binnenkant van een levende 
ervaring, begeven? Kan je samenvallen met een 
gemedieerde ervaring? 
Het technologische basisonderzoek werd als van-
zelf inhoudelijk. Fenomenen van sensoriële depri-
vatie en out-of-body-effecten traden onmiddellijk 
op. Dat ‘falen’ van lichaam en geest was verba-
zend, je bleek het ‘ik’ te kunnen verplaatsen … 
Dat staat haaks op het streven van de ingenieurs. 
Vanuit artistieke hoek merk je dat we niet dezelfde 
normen hanteren als ingenieurs. Ingenieurs zijn 
ingesteld op technische perfectie. Zij streven bij-
voorbeeld naar beelden die volledig vrij zijn van 
defecten als ruis, onscherpte, enzovoort. Wij von-
den die artefacten net prachtig. Ze maken je zelfs 
bewust van het feit dat je je in een gemedieerde, 
haperende realiteit bevindt. Er schuilt een groot po-
tentieel in het werken vanuit fouten en beperkingen, 
al zou het commercieel gezien als totale onzin be-
stempeld worden. 

Philippe Bekaert (PB): De achtergrond van 
onze samenwerking is dat we in 2002 begon-
nen waren met een onderzoeksproject dat qua 
technische doelstellingen heel ambitieus was maar 
ook een kader bood waarbinnen het werken met 
CrEW een logische plaats innam. Er was dus al 
een zekere context. Op een bepaald moment ben 
ik Eric in het labo tegengekomen, en na lange ge-
sprekken kwamen we samen tot de vaststelling dat 
een omnidirectionele camera bouwen het beste ver-
trekpunt was. Dat was ook de eerste keer dat we 
onderzoek verrichtten met niet-onderzoekers. 

Wat waren initieel de uitdagingen en pro-
blemen in de samenwerking?

PB: De grootste uitdaging was om iets gedaan 
te krijgen binnen de sterke tijdsbeperking die we 
allebei hebben. In het begin ging het ook om de 
financiering. Voor mij wat minder door mijn vaste 
benoeming aan de universiteit. Eric werkte echter 
projectmatig en moest proberen rond te komen. 
Met de structurele financiering voor CrEW is dat 
nu iets eenvoudiger geworden. Toch moet je per-
manent zien te bewijzen dat je die financiering 
waard bent. 

eJ: Je moet eerst een werkend systeem hebben 
om goed te weten wat je ermee kan doen, want je 
komt áltijd ergens anders terecht. We kwamen aan-
vankelijk steeds in een ontzettende tijdnood. In ex-
perimentele omgevingen moet je kunnen falen, er is 

Terra Nova - CrEW: Elke immersant heeft een persoonlijke assistent. 
(foto: Eric Joris)
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te geven.’  Vladimir Majakovski ••• ‘De grootste kwaliteit van waarachtige kunst is dat zij de werkelijkheid opnieuw voor ons ontdekt, vasthoudt en blootlegt. Een werkelijkheid waar wij ver van verwijderd leven 

heel autonoom werken en tegelijk betrokken zijn in 
het geheel. Van meet af aan discuteerde ik ook sys-
tematisch met Kurt Vanhoutte over die dubbele rea-
liteit van kunst en wetenschap. Andere kunstenaars 
hielpen in de opeenvolgende samenwerkingen het 
immersieve mee vorm te geven.

PB: Wij kunnen algoritmen en datastructuren be-
denken waarmee je grenzen kan verleggen. Maar 
de omzetting naar de praktische organisatie van 
een voorstelling gebeurt wel degelijk bij CrEW. 
Onder andere door Vincent Jacobs [operator & 
production manager bij CREW – PV].

met welke vooroordelen hebben jullie te 
kampen voor dit soort projecten, zowel 
binnen de kunstwereld als binnen de we-
tenschap?

PB: Wij dekken het hele spectrum van puur fun-
damenteel basisonderzoek, gericht op publicaties 
op grote conferenties, tot het opstarten van spin-
off-firma’s. De samenwerking met CrEW past daar 
perfect in. De samenwerking heeft net een stimule-
rend karakter, het is een bron van inspiratie.
Door projecten in de reële wereld uit te werken 
krijg je ook meer voeling met reële wereldproble-
men. In mijn domein hebben tal van onderzoekers 
dat niet. Hun onderzoeksresultaten zijn wel interes-
sant, maar als je ze in de praktijk probeert toe te 
passen, zie je dat ze falen en van relatief weinig 
praktisch nut zijn. Door de samenwerking met 
CrEW zijn wij heel sterk belang gaan hechten aan 
de uitvoering van onderzoek en het zoeken naar 
praktische oplossingen. 

eric, hoe is de perceptie vanuit de kunst- 
of theatersector?

eJ: Aanvankelijk was er heel wat scepsis. ‘Een kun-
stenaar die iets wil vertellen gaat in functie daar-
van de gepaste vorm zoeken. Bij jullie lijkt het vaak 
andersom’, zo kreeg ik vaak te horen. Als het dan 
al zo zou zijn, lijkt me daar nog niets mis mee. 
Onze experimenten genereren vanzelf inhoud én 
schoonheid. Via die experimenten zijn we ook op 
filosofisch vlak bij een interessant mensbeeld te-
rechtgekomen. Intussen is het verhaal rond kunst en 
wetenschap aanvaard, en zelfs een beetje mode 
geworden. Maar we voelen dat we ons steeds 
moeten blijven legitimeren. 
Er blijft echter nog een ander aspect van die legi-
timering dat moeilijk ligt: de toegankelijkheid, de 
inzetbaarheid voor grote zalen, enzovoort. Dat lijkt 
me een vrij normale vraag, maar we hadden tijd 
nodig om daarin te slagen. Met Terra Nova is er al-
leszins een heel grote stap gezet. Als we een voor-

stelling voor honderd mensen per avond kunnen 
maken, kunnen we dat in principe ook op grotere 
schaal. Mensen hoeven fysiek ook niet op dezelfde 
plaats aanwezig te zijn. We kunnen gebruik maken 
van datanetwerken als een volgende stap. 

Intussen is het voor iedereen duidelijk dat de we-
reld rondom ons de voorbije twintig jaar fundamen-
teel veranderd is. Als kunstenaar werk je binnen 
die context. En niet alleen door gebruik te maken 
van de gegeven mogelijkheden, maar vooral door 
die mogelijkheden zelf te creëren. Dat is het punt 
van onze samenwerking.

Die interdisciplinariteit is inderdaad bon ton 
geworden. maar hoe serieus moeten we 
dat precies nemen? Is er een hybride vorm 
tussen kunst en wetenschap denkbaar, of 
zal er altijd een onderscheid bestaan?

PB: Naar mijn aanvoelen zal er steeds een heel 
belangrijk onderscheid zijn. Alleen al omwille van 
het feit dat het doel van kunst en dat van weten-
schap sterk verschillen. Kunst heeft niet als doel om 
de werkelijkheid exact weer te geven, zij mystifi-
ceert haar veeleer. Wetenschappen willen net het 
tegenovergestelde. Ze begrijpen de wereld op een 
heel andere manier.

eJ: Maar er is toch dezelfde nieuwsgierigheid, het-
zelfde zoeken naar terra incognita. Bij jullie ligt de 
nadruk op het begripsmatige exploreren, bij ons 
draait het meer om nieuw ervaringspotentieel.

PB: Het lijkt me een model dat al honderden of 
duizenden jaren bestaat. Momenteel staan we wel 
op een kruispunt waar technologisch heel veel mo-
gelijk wordt. Waar men 50 tot 150 jaar geleden 
over schreef en fantaseerde, wordt nu technisch 
realiseerbaar. 

zaten tussen wal en schip. Daarom was het in het 
begin vooral een vrijetijdsinspanning.

Ik denk dat we op dit moment een voorsprong 
hebben op anderen qua [academische] valori-
satie, omdat we net een veel betere kijk hebben 
op de niet-technologische kant van de zaak. Dat 
zal zich niet vertalen in academische papers op 
topconferenties, al hebben we die trouwens ook. 
Maar we zijn ons heel bewust van het feit dat het 
wetenschappelijk onderzoek geen doel op zich is. 
We proberen er steeds voor te zorgen dat het on-
derzoek op korte of middellange termijn de maat-
schappij ten goede kan komen. De laatste jaren is 
dat standpunt ook meer gemeengoed geworden, 
met organisaties als IBBT [Interdisciplinair Instituut 
voor Breedband Technologie – PV], dat precies die 
kennistransfer van de academische wereld naar de 
industrie sterk behartigt. 
Er is een openheid gecreëerd die ervoor zorgt dat 
de ontwikkelde kennis binnen het academische mi-
lieu ook naar de maatschappij toe vertaald wordt. 
Het gaat dan niet alleen over bedrijven, maar even-
goed over non-profitorganisaties. Al van bij het be-
gin was er een openheid voor samenwerking met 
de cultuursector.

heeft de samenwerking tussen CreW en 
eDm ook formeel gestalte gekregen?

PB: Dat is een graduele ontwikkeling doorheen de 
tijd. De samenwerking met CrEW kreeg gestalte in 
een formele overeenkomst met de Universiteit Hasselt, 
waarbij CrEW toegang heeft tot technologische, we-
tenschappelijke resultaten. Zo kunnen we CrEW ook 
ondersteunen met onze beperkte middelen en men-
sen. Binnen een aantal onderzoeksprojecten bouwen 
we ook verder op wat we vroeger met CrEW gedaan 
hebben. Dat zorgt ervoor dat er een kritische massa 
aanwezig is die door hen kan ingezet worden. 

hoe worden de resultaten omgezet in 
een artistiek project? Is er iemand binnen 
CreW die zich bezighoudt met de verta-
ling van het technische in het artistieke?

eJ: ‘Vertalen’ is een woord dat we nooit gebrui-
ken. We ‘kruisen’ elkaar meer in het denken. Maar 
de ontwikkelde technologie moet inderdaad werk-
zaam gemaakt worden binnen de realiteit van een 
performancegezelschap. We hebben jaren gewerkt 
aan een (kleine) groep van specifieke talenten, die 

Terra Nova - CrEW: Een deel van het publiek in de 'rol' van immersant. 
(foto: Stefan Dewickere)

Coregisseur van Terra Nova Stef De Paepe acteert zowel in de film als in de voorstelling. (foto: CrEW)
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en waar wij steeds verder van verwijderd raken doordat wij de kennis die wij er voor in de plaats stellen verdichten en steeds ondoordringbaarder maken.’  Marcel Proust ••• ’Iedereen wil de schilderkunst begrijpen. 

ons samenwerken geen kans of recht meer krijgen 
op een reguliere job. Vooral de mensen van niet-Bel-
gische origine vinden amper een job en dat ligt niet 
aan een gebrek aan competenties. Een heel aantal 
thema’s is ontstaan uit alledaagse getuigenissen.
Na jarenlang rond dit soort thema’s te werken stel-
den we vast dat het geloof in de maakbaarheid van 
de samenleving een stuk verdwenen is, samen met 
een gebrek aan politieke verbeelding. En dat is net 
waar we goed in zijn: het luisteren naar mensen en 
de anekdotische verhalen verbinden met cijfers en 
feiten, om van daaruit een gegronde aanklacht te 
formuleren. 

Welke functie ziet u kunst daarin spelen?

DW: Ik ben inmiddels al vijftien jaar bezig, en het 
is duidelijk dat ons werk artistieke verbeelding doet 
ontstaan. Die is niet alleen gelinkt aan het maakpro-
ces, zoals een theatervoorstelling, maar ook aan 
verbeelding in sociale relaties. Er ontstaat een expe-
rimenteerruimte waar blijkt dat mensen op een heel 
andere, nieuwe manier met elkaar kunnen omgaan. 
Door het geldtekort zijn de meeste van onze mensen 
gericht op het immateriële: hoe kunnen we zin en 
betekenis genereren in ons leven?
De ruimte van de verbeelding vergroten, dat lijkt me 
een mooie metafoor voor ons werk. En niet alleen 
de artistieke, maar ook de politieke verbeelding. In 
het begin hadden we bijvoorbeeld iemand die een 
Vlaams-nationalistisch verleden had, maar uiteinde-
lijk heeft hij drie mensen zonder papieren bij hem 
thuis opgevangen.

Verbeelding verbinden we al snel met het 
artistieke, maar het heeft voor u ook een 
sociale finaliteit?

DW: Ja, maar wanneer je van nul zou beginnen, zon-
der het artistieke, zou die verbeeldende energie min-
der snel ontstaan. Uit zowat alle evaluaties onder de 
deelnemers blijkt dat het ontzettend deugd doet om 
met een kunstenaar te kunnen samenwerken. Vaak is 
dat omdat die hen niet moraliserend benadert.
We zijn geëvolueerd van een samenleving waarin 
maatschappelijk werk heel emancipatorisch fungeer-
de naar een welzijnswerk dat repressiever is gewor-
den. Men heeft vooral het activeringscredo van de 
overheid gevolgd. Mensen die onderaan de maat-
schappelijke ladder staan, krijgen dagelijks te horen 
dat ze maatschappelijk actiever moeten worden en 
niet rendabel genoeg zijn. Die druk is toegenomen, 
en dat voel je. 

Voor De Gedroomde Stad worden twee ele-
menten, verbeelding en stad, met elkaar in 

verbinding gebracht. hoe ziet u kunst ope-
reren in die tussenruimte, en waar zijn de 
leemtes?

DW: Belangrijk voor ons is hoe je onze mensen zon-
der vooropleiding toch kan prikkelen in hun zoek-
tocht naar artistieke verbeelding. Voor De Gedroom-
de Stad hebben we een aantal groepsbijeenkomsten 
gehad. Ik heb toen uitgelegd dat we de situationisten 
wilden gebruiken als inspiratiebron om samen door 
steden te trekken, maar op een andere manier dan 
we gewoon zijn. We zijn in ons dagelijkse leven 
heel functionele mensen geworden. Als we door de 
stad gaan, bewegen we ons van punt A naar punt 
B, vanuit een sterke functionaliteit. Walter Benjamin, 
en later de situationisten, spreken over het flaneren, 
het dwalen door steden waarbij je alles wat je ziet 
plots door een andere lens gaat bekijken. Er bestaat 
genoeg literatuur over la dérive bij de situationisten, 
waarbij ze zich in de jaren zestig in Parijs lieten ver-
dwalen en tot verrassende observaties kwamen. Als 
wij dat opnieuw doen, wat kan dat dan betekenen? 
Onder de participanten ontstond een heel mooie 
energie. 
We zijn naar steden getrokken, Gent, Brussel, Luik, 
Parijs, met de uitdaging om de stad, de mensen en 
het ruimtelijke op een andere, veel zintuiglijkere ma-
nier te benaderen. Iedereen had een eigen boekje, 
waarin hij in zijn eigen taal de stad trachtte te be-
schrijven. Wat voor mij heel verrassend was, is dat je 
heel nieuwe en onverwachte visies op de stad krijgt. 
Waar de urban studies vaak in een bepaald sja-
bloon blijven zitten, ging het in dit project alle kanten 
uit. Het werd niet gemodereerd of gemoduleerd. Zo 
ontstond er een reservoir aan indrukken die nadien 
de grondstof vormde om artistiek te gaan creëren. 
Die grondstof is in drie ateliers terechtgekomen. We 
hebben eerst heel veel gevisualiseerd van wat er in 
de boekjes stond en maakten een soort minitentoon-
stelling om die mentale inhouden met elkaar te delen. 
De drie makers, Ben Benaouisse, Evelyn Hoedekie 
en ikzelf, zijn daar dan op een eigen manier mee 
aan de slag gegaan. Natuurlijk leg ik veel eigen ac-
centen, maar ik toets bij hen altijd af of ze akkoord 
zijn met de keuzes die ik maak. 

Is dit project een sneer, of eerder een uitge-
reikte hand naar het beleidsniveau?

DW: In tegenstelling tot eerdere voorstellingen is dit 
eerder een soort van poëtische provocatie. Het is 
ook een soort oproep: laat ons maar oppassen met 
allerlei verschillende discoursen die we hanteren. Het 
discours dat wordt gehanteerd is steeds dat van de 
machthebber: de politicus, de organisator. De men-
sen waarmee we werken hebben andere vertogen, 
maar die worden nooit gehoord. Ze worden ook 
zelden gedocumenteerd in de media bijvoorbeeld. 

Ik ben uitgenodigd om de avant-première 
bij te wonen van De Gedroomde Stad, het 
resultaat van de vierde en voorlopig laat-
ste samenwerking tussen Victoria Deluxe 
en oCmW Gent. De sfeer in het ruime ge-
bouw op de voormalige ACeC-site in Gent 
is uitermate gastvrij en hartelijk. Artis-
tiek leider van Victoria Deluxe Dominique 
Willaert maakt me wegwijs doorheen de 
drukte, en stelt me aan iedereen persoon-
lijk voor. hij lijkt ietwat gespannen, want 
een van de acteurs heeft zich vandaag ziek 
gemeld. niettemin staat hij op scherp voor 
het interview, en wisselt daarbij joviaal 
van gedachten met Jos Van herreweghe 

(begeleider oCmW Gent). na het gesprek 
schuif ik aan voor een collectief diner met 
alle deelnemers en medewerkers.

Dominique Willaert, in 2012 bestaat Victoria 
Deluxe tien jaar. hoe kijkt u daarop terug?

Dominique Willaert (DW): Wij hebben een tra-
ditie waarbij we thema’s die tot de leefwereld van de 
participanten behoren, aanwenden om er voorstel-
lingen rond te maken. Meestal zijn dat thema’s die 
op een bepaalde manier iets aanklagen. Vorig jaar 
hebben we bijvoorbeeld gewerkt rond het thema ‘ar-
beid’, vanuit de vaststelling dat veel mensen die met 

De Gedroomde Stad - Victoria Deluxe (foto: Evy Menschaert)

EEn zOEktOCHt 
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Pieter Vermeulen
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Waarom ook niet het gezang van de vogels? Waarom houden wij van bloemen, de nacht, al wat ons omringt, zonder te vragen wat het betekent?’  Pablo Picasso ••• ’De dingen zijn niet allemaal zo gemakkelijk te 

tussen de medewerkers en de participanten. Dat is 
eigenlijk een heel goed teken. Kiezen om de demo-
cratie te versterken, is kiezen om de tegenspraak aan 
te zwengelen. Dat maakt je werk niet lichter, maar 
de dynamiek die ontstaat, is fantastisch. 

JVh: Nu wordt de samenwerking helaas stopgezet. 
Dit is het laatste project, en het ziet er niet naar uit 
dat er direct nog opvolging zal komen. Moest ik 
de motivatie kennen, zou ik je die vertellen, maar 
ik kan me er wel iets bij voorstellen. Binnen het 
OCMW heerst nu een enorm activeringsdiscours. Er 
zal steeds minder geld zijn voor groepswerkingen 
en zeker voor samenwerkingen met kritische orga-
nisaties die mensen mondiger maken. Er wordt nu 
erg gefocust op individuele begeleiding naar werk 
en de bijhorende sanctionering. Onze samenleving 
verhardt zienderogen, en ook het OCMW ontsnapt 
daar niet aan.

DW: De voorzitter is een liberaal, en de liberale 
mensvisie die hij voorstaat wil de mens herleiden 
tot een economisch subject. Alles wat met kunst en 
cultuur te maken heeft, moet daarvoor wijken. En 
het zijn niet alleen onze projecten die worden af-
geschaft. 

JVh: Ik ben ook verantwoordelijk voor het andere 
culturele luik binnen de werking. Wij hebben een sa-
menwerking met Vooruit en NTGent. Mensen kunnen 
er gratis naar voorstellingen gaan die ze zelf kiezen. 
Dat lukt fantastisch. Schitterende reacties ook. Op 
die momenten is het voor mij echt geslaagd.
Maar die werking wordt afgeschaft. En het kost het 
OCMW geen bal, behalve enkele uren voor een 
personeelslid dat de cliënten moet begeleiden. En 
als het niet door iemand georganiseerd wordt, dan 
gaan mensen niet naar Vooruit of NTGent. De psy-
chologische drempel is enorm. Als je lang genoeg 
blijft werken, dan lukt het wel. Dan krijgen mensen 
zin in theater of muziek. Ze worden ook te vaak 
onderschat. In de samenwerking met Vooruit en NT-
Gent gaat het dus niet over geld! Die tickets moeten 
niet betaald worden. Het gaat eerder over ideologie. 
Het is erg jammer om zo’n kansen te laten liggen.

DW: Daaruit blijkt duidelijk dat kunstcreatie op zich 
niet elitair is. Die ontoegankelijkheid komt vaak pas 
tot stand door op een bepaalde manier over kunst te 
praten. Het is ongelooflijk paternalistisch om altijd 
maar naar schlagerfestivals of amateurtheatervoor-
stellingen te gaan kijken. Het idee van ontoeganke-
lijke kunst is een groot misverstand. 
De verrechtsing, ingezet door Vlaams Belang en na-
dien voortgezet door N-VA, laat zich in alle geledin-
gen van de samenleving voelen. Dat heb ik de voor-
bije twintig jaar heel sterk gemerkt. We moeten nu 
hopen dat er met de verkiezingen van volgend jaar 
een andere OCMW-voorzitter komt. Als dat iemand 

van Groen of sp.a wordt, dan wordt de kans groter 
dat onze samenwerking wel weer wordt verdergezet. 

Denkt u dat er ook van onderuit, vanuit die 
projecten, een soort druk kan uitgeoefend 
worden op de lokale politiek?

DW: Van bij het begin hebben we de twee gedaan. 
We hebben kwaliteitsvolle producties gemaakt, zo-
wel in theater als film, en parallel daarmee hebben 
we altijd een maatschappelijke signaalfunctie opge-
nomen en zijn we met politici in dialoog getreden. 
Op stedelijk vlak worden die signalen ook wel ge-
hoord door het huidige sp.a-bestuur.

JVh: Veel mensen zijn bang om te falen of heb-
ben schrik van de erkenning die ze krijgen. Maar 
het doorzettingsvermogen en de verbondenheid die 
ik gezien heb waren gigantisch. Ik herinner me ook 
dat er in het begin vaak manifest racisme onder de 
deelnemers aanwezig was. Maar hoe langer je sa-
menwerkt en hoe meer mensen in contact komen met 
een andere wereld, des te breder hun kijk wordt. 

DW: Eigenlijk moet je erin slagen om mensen nooit 
te verwerpen, je moet ontzettend veel kunnen incas-
seren. 
Vorig jaar hebben studenten een onderzoek gedaan 
naar het sociale netwerk van de participanten van 
Victoria Deluxe. Voor bijna de helft van de partici-
panten bestaat er geen sociaal netwerk buiten onze 
organisatie. Dat is natuurlijk ook een heel grote ver-
antwoordelijkheid omdat je plots heel verweven bent 
met de levens van mensen. We hebben geboortes, 
huwelijken of begrafenissen meegemaakt waar er 
buiten de theatergroep niemand aanwezig was. 
Wij hebben nooit medelijden met mensen, want dat 
leidt tot sentimentaliteit en onderdrukking. In repeti-
ties en werkmomenten gaan we de confrontatie aan 
en dat heeft een bevrijdend karakter.

Meestal zit daar al een zware bemiddeling op.
Ik word ontzettend droevig wanneer beweerd wordt 
dat het artistieke alleen maar bedoeld is voor een 
kleine groep mensen. Die tien jaar praktijk op Vic-
toria Deluxe hebben me geleerd dat kunst voor de 
mensen waarmee wij werken even belangrijk is als 
voedsel. Omdat er een soort zingeving ontstaat, 
een bewustzijn dat mensen veel sterker in het leven 
plaatst. Ik ben ervan overtuigd dat het artistieke ook 
zorgt voor politieke verbeelding. Alle projecten die 
we hier gedaan hebben, doen mensen beseffen dat 
we de samenleving ook op heel andere manieren 
kunnen inrichten. 

Jos Van herreweghe, wat is voor u, vanuit 
het oCmW Gent, de doelstelling van De Ge-
droomde Stad?

Jos Van herreweghe (JVh): Voor mij is het heel 
belangrijk dat mensen die er anders nooit mee te 
maken krijgen, de wereld van kunst en cultuur leren 
kennen. Dat is niet altijd eenvoudig, want cultuur is 
vaak hoogdrempelig of duur. Victoria Deluxe is een 
plek waar de meeste participanten voor het eerst in 
contact komen met theater en het zelf gaan spelen. 
Het gaat om mensen die vaak een enorm negatief 
zelfbeeld hebben. Door de gesprekken en theater-
oefeningen worden de mensen sterker en komen ze 
meer op voor zichzelf. Dat merk je bijvoorbeeld in 
de groepswerking van het OCMW. Ze bouwen ook 
een netwerk op, een vriendenkring. Het zorgt voor 
meer vreugde in hun leven, ook al blijven er veel 
persoonlijke knelpunten.

Wat is uw rol binnen dit soort projecten?

JVh: In het OCMW heb ik altijd gezorgd voor de 
toeleiding van de ‘cliënten’, al vind ik dat niet zo’n 
leuk woord. Ik informeer mijn collega’s over dit pro-

ject en vraag of ze geïnteresseerden hebben. Ik ga 
vaak ook naar de groepswerking of naar de colle-
ga’s die individuele hulpverlening doen om uitleg te 
geven over dit project. Ik neem contact op met men-
sen die interesse hebben en probeer hen zo goed 
mogelijk op te vangen. Ik ben zowat de brugfiguur 
tussen Victoria Deluxe en OCMW Gent. Ook voor 
mij persoonlijk is dit een interessante kennismaking 
geweest, mijn wereld is er breder door geworden. 
Het reikt dus veel verder. Een ander belangrijk as-
pect is dat het veel meer is dan kunst alleen. Dat is 
ook de sterkte van deze plek: de draagkracht en de 
zorg voor elkaar. Als die er niet zijn, hou je het echt 
niet vol. 

DW: Wij hebben sinds jaar en dag de traditie om te 
kiezen voor kwetsbare groepen. Er zijn drie groepen 
die onze werking karakteriseren. De eerste groep 
zijn de autochtone Gentenaars, die meestal verbon-
den zijn aan het OCMW. Dat zijn mensen die ge-
neratiekansarm zijn, ofwel door bijzondere levens-
ervaringen in armoede terecht zijn gekomen. Een 
tweede groep zijn mensen van niet-Belgische origine 
waarvan bij ons de meeste nieuwkomers zijn. Wij 
hebben jarenlang sans-papiers ondersteund en ook 
acties ondernomen. Een derde groep zijn mensen 
met psychische problemen, die vaak een opname 
in de psychiatrie achter de rug hebben. Ik benader 
de mensen uit die drie groepen als volwaardige bur-
gers. De uitdaging is ook om van hen volwaardige 
burgers te maken, mensen die ten volle kunnen deel-
nemen aan het reguliere leven. Het cultuurleven is 
één aspect, maar het gaat evengoed om het recht op 
wonen, arbeid, relaties, enzovoort. 

hoe verloopt de onderlinge samenwerking?

JVh: Tussen mij en Victoria Deluxe loopt alles heel 
goed, maar de samenwerking met het OCMW is 
vaak moeilijker. Dit is een heel dynamische organisa-
tie, terwijl het OCMW een loggere en terughouden-
dere organisatie is waarvoor 1.500 mensen werken. 
regelmatig is het opboksen tegen vaste patronen en 
gedachten, vallen over punten en komma’s, en dat is 
niet altijd leuk. En het gaat niet alleen over de top. Be-
paalde collega’s merken evengoed dat mensen meer 
opkomen voor hun mening. Dat maakt het werk wel 
interessanter, maar niet makkelijker. Sommige men-
sen hebben niet graag dat er kritische vragen wor-
den gesteld bij een bepaalde beslissing of activiteit. 
Terwijl andere collega’s dan weer appreciëren dat 
mensen weerbaarder en onafhankelijker worden.

DW: Er bestaat ook schrik dat we de mensen eman-
ciperen, dat we hen mondiger en sterker maken. Het 
is een oefening in democratisch burgerschap. Zowel 
hier als in het OCMW zijn mensen veel mondiger ge-
worden. Er zijn hier vaak zware discussies geweest 

De Gedroomde Stad - Victoria Deluxe (foto: Evy Menschaert)De Gedroomde Stad - Victoria Deluxe (foto: Evy Menschaert)
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begrijpen en te verwoorden als men ons meestal wil doen geloven. De meeste gebeurtenissen kunnen niet in woorden worden uitgedrukt; ze voltrekken zich in een ruimte die nog nooit door een woord betreden is. 

Stef Vande meulebroucke is directeur-ge-
neraal van de eurometropool lille-Kortrijk-
Tournai, een europese Groepering voor 
Territoriale Samenwerking (eGTS), die op-
gericht werd in 2008 en bestaat uit 147 
Franse en Belgische gemeenten. Dit nieuwe 
orgaan, waarvan er nu zo’n 25 bestaan in 
heel europa, heeft als voornaamste doel-
stelling om grensoverschrijdende samen-
werkingen tussen regio’s en landen te 
stimuleren. een eGTS is een europese rechts-
persoon, maar handelt in naam van haar 
leden zonder overdracht van bevoegdhe-
den. De eurometropool wil de zogenaamde 
‘europa 2020’-strategie1 vertalen naar het 
lokale veld toe, met veel aandacht voor de 
grensoverschrijdende betrokkenheid van 
bewoners en actoren in de regio.

Dat klinkt allemaal nog heel abstract en 
nieuw. Kan het iets concreter?

Stef Vande meulebroucke: De naam ‘Eurome-
tropool’ doet nu nog onvoldoende een belletje rin-
kelen op nationaal en internationaal niveau. Met de 
Eurometropool trachten we een coherente strategie te 
ontwikkelen voor een multipolair metropoolnetwerk 
bestaande uit een aantal grote en middelgrote ste-
den, maar evengoed uit een aantal tussenliggende ru-
rale gebieden. Doorheen deze regio loopt zowel een 
staatsgrens als een taalgrens, waardoor het functio-
neren van dit netwerk heel wat hindernissen kent en 
dus structureel en globaal moet aangepakt worden. 
Veertig à vijftig jaar geleden zijn in deze regio de eer-
ste contacten gelegd om samen te werken tussen ver-
schillende steden, in het begin vooral aan Franse en 
Zuid-West-Vlaamse zijde. Kort daarna sloten zich ook 
enkele beleidsmakers uit Noord-West-Henegouwen 
aan. Intussen noemt dit gebied zich trouwens trots ‘la 

1. Europa 2020 is de groeistrategie die de Europese 
Commissie heeft uitgetekend met ambitieuze doelstellingen 
voor werkgelegenheid, innovatie, onderwijs, sociale 
samenhang en klimaat/energie. 

 Het EU-cohesiebeleid voor de periode 2014-2020, 
waarvoor de basis werd gelegd in oktober 2011, moet de 
toepassing van deze strategie versterken door regionale 
verschillen te reduceren op het vlak van economische groei, 
werkgelegenheid en competitiviteit. 

Wallonie picarde dans l’Eurométropole’. Daaruit zijn 
heel wat losse, interessante projecten ontstaan op het 
vlak van urbanisatie, regionale ontwikkeling, cultuur 
en kunsten. Dat heeft ook de culturele samenwerking 
concreter gemaakt. Een belangrijk ijkpunt was 2004, 
het jaar waarin Lille Europese Culturele Hoofdstad 
was. De organiserende partners vonden het toen erg 
belangrijk om ook antennes aan de andere kant van 
de grens te kunnen inrichten. Die grensoverschrijden-
de benadering was dus al een tijdje bezig, maar had 
geen structureel platform. 
In 2007 is Europa gekomen met een EGTS, een nieuw 
soort rechtspersoon die verschillende overheden van 
welk niveau dan ook formeel kan verenigen, om van 
daaruit acties te ondernemen op diverse vlakken. De 
Eurometropool is de eerste EGTS in Europa geweest 
die als dusdanig werd opgericht. Alle overheidsni-
veaus tussen Europa en het lokale bestuur zitten in die 
EGTS, dat wil zeggen: twee staten, drie regio’s, een 
gemeenschap, drie provincies en ook vijf intercommu-
nale overheden, die op hun beurt de 147 gemeenten 
vertegenwoordigen. Daarnaast heb je nog een forum 
met vertegenwoordigers vanuit het middenveld voor 
de sociaal-economische, onderwijs-, de zorg- en ook 
de culturele sector. Het Europa van de burger kan hier 
dus stelselmatig en bottom-up opgebouwd worden. 

VerBInDenD WerKen

De Eurometropool is niet opgericht met de uitdruk-
kelijke intentie om culturele samenwerking te be-
vorderen. Het is de bedoeling om op alle terreinen 
grensoverschrijdende samenwerkingen te stimuleren 
en de hindernissen weg te werken. Cultuur is daar 
een belangrijke schakel in, en heeft bewezen dat het 
een avant-garde was van dit soort samenwerkingen.
Cultuur was zeker een van de eerste domeinen waar 
er, over de grens heen, tussen zowel private als of-
ficiële actoren samengewerkt werd. In eerste instantie 
in de hedendaagse kunsten, maar sinds vele jaren 
ook op tal van andere domeinen, of het nu gaat over 
de klassieke muziek of het clubcircuit. Er zijn tal van 
voorbeelden te noemen van samenwerkingen die al 
dan niet onder impuls van INTErrEG-fondsen [Euro-
pese middelen ter versterking van de economische en 
sociale cohesie – PV] opgestart zijn.
De Eurometropool biedt een platform aan om de ac-
toren die al grensoverschrijdend werken, te verster-
ken. Onze rol is niet die van culturele communicatie 

CULtUUR aLS avant-GaRDE 

IntERvIEw mEt StEf vanDE mEULEBROUCkE
Pieter Vermeulen

N.Q.Z.C. - Wayn Traub / Toneelhuis (foto: Koen Broos)
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Nog moeilijker om in woorden uit te drukken dan al het andere zijn de kunstwerken - die mysterieuze vormen van bestaan waarvan het leven voortduurt terwijl het onze vergaat.’  Rainer Maria Rilke ••• ‘When my 

ook op europees niveau is het verbinden 
van kunst en economie, en de integratie bin-
nen de cultuur- en creatieve industrieën, een 
van de speerpunten: cultuur als een motor 
of katalysator van de regionale economie. 
In de nasleep van het european Culture Con-
gress in Polen (september 2011) is er net 
een erg grote bezorgdheid gerezen rond de 
plaats van cultuur in het europees beleids-
plan 2014-2020. Wat is uw visie hierop?

Ik deel die bezorgdheid absoluut. Ik denk dat de 
sprong te groot is. Op middellange termijn geloof 
ik dat cultuur, en zeker ook de hedendaagse kunst, 
de capaciteiten in zich heeft om zich in die mate 
transversaal op te stellen dat ze niet in een apart 
hokje moet blijven functioneren. Dat is tot nog toe te 
veel het geval geweest. Maar ik begrijp best dat de 
kunstensector daar met de nodige bezorgdheid te-
genaan kijkt, als je ziet hoe drastisch Europa dat nu 
wil veranderen. Ik stel bijvoorbeeld vast dat cultuur 
niet meer voorkomt als prioriteit in de financiering 
van toekomstige grensoverschrijdende samenwer-
kingen. Dat lijkt me meer dan een stap te ver. Maar 
dat we geïntegreerder te werk zullen moeten gaan, 
daar ben ik zeker van. Wat de Eurometropool be-
treft blijven we dus niet bij de pakken zitten en gaan 
we voor 2014-2020 een geïntegreerd programma 
maken, waar we niet meer spreken over de schotten 
tussen verschillende maatschappelijke domeinen, 
maar waar we, volgens de principes van Europa, 
een aantal grote platforms naar voren willen bren-
gen. Met een top-down, bottom-up en transversale 
organisatievorm die er niet is als een soort extra 
laag, maar veel geïntegreerder domeinen kan aan-
pakken, denk ik dat we goed geplaatst zijn om 
daarin te helpen. Maar het lijkt me evident dat men 
voldoende tijd moet gunnen aan de kunstensector 
om zich daarop voor te bereiden. Lokaal kunnen we 
wel een kleine, vergoelijkende rol spelen, maar op 
macroschaal kunnen die besparingen volgens mij 
uitermate drastische gevolgen hebben.

CulTuurFABrIeKen

Wij zijn onlangs begonnen met een ontmoetingsron-
de van wat we ’cultuurfabrieken’ noemen. Dat zijn 
residentieplekken die echter ook presentatiemomen-
ten hebben, en dat heel conviviaal en dicht bij het 
veld. Die plekken zijn in Lille Métropole ontstaan in 
2004, en we zouden ze nu willen verbinden met an-
dere, gelijkaardige plaatsen. We willen een netwerk 
maken om die verbondenheid verder te structureren. 
Tijdens die ontmoetingsronde hebben we telkens de 
instellingen de gelegenheid gegeven om zich voor 
te stellen, maar we hebben ook nagedacht en be-
vraagd hoe de actoren zelf die samenwerking ver-
der zien evolueren. Er zijn een aantal lijnen uitge-

komen die we nu verder in de praktijk willen gaan 
omzetten. Zo zullen we een soort cultuurcafés orga-
niseren, zoals Buda Libre van Buda Kunstencentrum. 
Op die manier wordt ook een fysieke kennismaking 
en uitwisseling mogelijk gemaakt. Maar er komt ook 
een permanent, virtueel platform dat ervoor moet 
zorgen dat alle partners projecten en artiesten aan 
elkaar kunnen voorstellen en op elkaars ideeën en 
voorstellen kunnen inhaken.

Als we spreken van cultuurfabrieken, 
klinkt daar ook een zekere mate van pri-
vate inmenging in door. Gaat het hier om 
publiek-private samenwerkingen?

Uiteraard, als we over kunst spreken denk ik dat we 
per definitie over zowel private als publieke acto-
ren spreken die we met elkaar laten samenwerken. 
Je voelt trouwens dat dat ook nauwelijks nog een 
thema is. Enerzijds kunnen publieke instellingen 
nauwelijks nog zonder een private inbreng, en om-
gekeerd leven private instellingen vaak ook deels 
van publieke middelen. Het is die vervlechting die 
we nog veel transversaler moeten kunnen maken, 
zodat ook die instellingen leren kijken naar wat de 
opportuniteiten zijn richting duurzame ontwikkeling, 
innovatie, inclusieve sociale projecten, enzovoort.

Is dat in uw ogen een toekomstgerichte ma-
nier om met cultuur om te springen?

Ja, maar dat model moet niet alleen top-down groei-
en, maar ook bottom-up. Daarom willen we hier 
samen, met alle actoren, een programma schrijven 
voor de periode 2014-2020. Met andere woorden: 
we willen hier niet enkel de grote principes van Eu-
ropa koste wat kost door de strot duwen. Die princi-
pes zijn uiteraard wel essentieel, maar er moet eerst 
ook een akkoord rond bereikt worden. Natuurlijk is 
het ook maar de vraag hoe we dat gaan vertalen, 
en hoe de actoren dat zien. Wij zijn louter gericht 
op de integratie, wij zijn geen beleidsniveau dat 
zal zeggen wat er moet gebeuren, maar bevinden 
ons eerder op een intermediair niveau. We stellen 
de principes voor aan de diverse actoren, en lichten 
toe wat we in de andere sectoren op gang zullen 
brengen. Aan de culturele actoren stellen we dan 
de vraag welke elementen hen daarin prikkelen en 
welke zinvol zijn om op in te haken. Pas op die ma-
nier kunnen we een echt geïntegreerd programma 
gaan schrijven. Mensen horen vaak praten over ‘het 
Europa van de burger’. Bij ons wordt de culturele 
sector uitgedaagd om dat mee vorm te geven.

Pieter Vermeulen is curator, docent, filosoof en 
schrijver. 

an sich. Maar van alle actoren kunnen wij nog het 
meest verbindend werken.
Je moet wel goed begrijpen dat het een pioniersor-
ganisatie is die alles nog op gang aan het trekken is. 
We zijn geen nieuw overheidsniveau, integendeel. 
We willen een soort hybride instrument zijn, dat zich 
telkens in functie van een bepaald project of actie zo 
organiseert dat het de juiste en bevoegde partners 
rond de tafel zet . Dat is onze platformfunctie. Daar-
bij hoort uiteraard ook het in kaart brengen op al die 
terreinen van de actoren uit het veld zelf, waar we 
op dit moment nog volop mee bezig zijn. 
Alles is in evolutie, zo ook deze organisatie. Ze is op-
gericht door politici die een visionair gedachtegoed 
hebben proberen om te zetten in een concreet wer-
kinstrument, met alle moeilijkheden van dien. Vooral 
dan op zes terreinen: economische ontwikkeling, 
mobiliteit, duurzame ontwikkeling, toerisme, cultuur 
en diensten aan de bevolking: onder meer de zorg-
sector, onderwijs, enzovoort. Daarvoor heeft men 
grensoverschrijdende werkgroepen op politiek en 
ambtelijk niveau opgericht. Als je al de acties in de 
verschillende werkgroepen op een rij zet, dan voel je 
zo aan dat het nauwelijks mogelijk is om grenzen te 
overschrijden als je ook niet aan de schotten tussen 
de verschillende domeinen durft te raken.

De grensoverschrijdende benadering speelt 
dus ook inhoudelijk een rol. We spreken 
hier niet alleen over kunst en cultuur in 
enge zin, maar ook over de ruimere cul-
tuur- en creatieve industrieën. u verbindt 
cultuur uitdrukkelijk met (regionale) eco-
nomie, maar wordt cultuur daardoor niet 
te veel als instrument beschouwd?

Ten eerste denk ik dat we vandaag vooral niet 
moeten beweren dat we kunst en economie al met 
elkaar verbonden hebben. Ik denk dat er in deze 
regio inderdaad al een aantal interessante initia-
tieven zijn, maar die staan naar mijn gevoel nog 
steeds in hun kinderschoenen, ondanks de interes-
sante perspectieven. Dat hoeft geen probleem te 
zijn. Het is belangrijk dat we voldoende nadenken 
over wat we daarmee willen bereiken, wat de rol 
van de verschillende actoren kan zijn en hoe ook 
de brug tussen hen gelegd kan worden. Als we alles 
voldoende in kaart kunnen brengen, denk ik dat het 
voor een kunstenaar mogelijk moet zijn om daarin 
ten volle een relatie te kunnen aangaan van uitwis-
seling en respect maar tegelijk ook voldoende auto-
nomie te kunnen opeisen. We moeten ook vermijden 
dat er een te grote betutteling is. Er zijn kunstenaars 
die daar, vanuit het soort werk dat ze maken, veel 
sterker en veel zelfbewuster mee kunnen omgaan 
dan anderen. Maar onder goede begeleiding of 
coaching zouden we daar voorzichtige stappen in 
kunnen zetten.

De CreATIeVe KlASSe

In 2002 werd het boek The Rise of the Cre-
ative Class van richard Florida gepubli-
ceerd. Sindsdien is er een zeker optimisme 
gerezen rond de interacties tussen kunst en 
economie, met bijvoorbeeld de oprichting 
van Arteconomy in datzelfde jaar. hoe be-
schouwt u dit potentieel?

Het heeft lang geduurd vooraleer de overheid begon 
aan te voelen dat dit soort bewegingen zo fragiel en 
subtiel zijn dat ze op een professionele manier be-
geleid moeten worden. Enerzijds zie je dat in die 
tien jaar organisaties zoals Arteconomy op een heel 
authentieke en verdiepende manier gewerkt hebben 
rond de relatie tussen de kunstenaar en de onderne-
mer. De overheid kwam altijd wel met schouderklop-
jes af maar heeft het structureel nooit een belangrijke 
plaats gegeven. Ondertussen zag je wel het brede 
‘creativiteitsdiscours’ van Florida terugkomen in al-
lerlei mooie beleidsverklaringen, maar in de praktijk 
werd het niet op een volwassen manier aangepakt. 
Zes à zeven jaar geleden heb ik er nog een artikel 
over geschreven in een boek van Arteconomy. Mijn 
stelling luidde toen : ‘innovatie is dood, leve integra-
tie’. Vlaanderen zou innovatie in perspectief moeten 
durven plaatsen van zijn maatschappelijke toege-
voegde waarde, van zijn transversale relevantie, 
van zijn integratie-potentieel. Is het criterium dat het 
technologisch een hoogstandje moet zijn, of is het 
criterium wat het onze maatschappij bijbrengt? Een 
kunstenaar kan daar volgens mij een heel belangrijke 
rol in spelen. Niet als een soort marketing- of enquête-
bureau, maar juist als een permanente, out-of-the-box-
bevraging. Het haalt ook niets uit om een kunstenaar 
er eenmaal als een soort curiosum bij te betrekken. 
Nu zie je dat men, ook op Vlaams niveau, stilaan 
voelt dat dit meer geïntegreerd zou moeten worden in 
de begeleiding en ondersteuning van innovatie. Niet-
temin vertrekt men nog te weinig vanuit de expertise 
die aanwezig is. Arteconomy heeft intussen heel wat 
projecten op een heel verdiepende manier begeleid. 
De ervaringen die daaruit zijn voortgekomen zijn vol-
gens mij nauwelijks nuttig gebruikt geweest. Terwijl 
kunstenaars met die ervaringen intussen wel stappen 
verder zetten, maar te weinig worden aangemoedigd 
om die ervaringen te delen met andere kunstenaars. 
En dat is nu net essentieel, omdat kunstenaars er nog 
altijd – en begrijpelijk – met een soort argwaan naar 
kijken. Door de uitwisseling met collega’s zouden ze 
veel sneller stappen kunnen zetten. Een structuur als 
Arteconomy kan daaruit lessen trekken en methodie-
ken ontwikkelen. Vanuit dat leerproces is het dus nodig 
om nu een stap verder te gaan, en zowel bedrijven als 
onderzoekscentra te motiveren en uit te nodigen om 
dit soort samenwerkingen aan te gaan. En dat kan al-
leen maar als je daarin goed begeleid wordt, anders 
denk ik dat je met je hoofd tegen de muur blijft lopen.
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daughter was about seven years old, she asked me one day what I did at work. I told her that I worked at the college – that my job was to teach people how to draw. She stared at me, incredulous, and said “You mean 

zag in Avignon, moest ik spontaan 
weer denken aan Jan Decleir als 
Gilles, zoveel jaren terug. Zonder 
die kennismaking en beroering 
op jonge leeftijd waren kunst en 
cultuur wellicht aan mij voorbij 
gegaan.
Kunst en cultuur kunnen mensen 
raken, positief of negatief, en 
wanneer dat gebeurt kan er een 
discussie beginnen. Cultuur op z’n 
best verbindt mensen. Kunstenaars 
die gedragen worden door 
verschillende gemeenschappen 
zijn schitterende brugfiguren. Ze 
halen begrippen als ‘diversiteit’ en 
‘integratie’ van een abstract niveau 
naar de praktijk van samenleven. 
Dat helpt mensen te ontdekken 
wat ze met elkaar delen, wat 
hen gezamenlijk raakt, en ook 
waarin ze van elkaar verschillen. 
Je mag honderd keer zeggen dat 
interculturaliteit een ‘verrijking’ 
moet zijn – dat is het pas echt als 
het ook zo beleefd wordt.
Yamila Idrissi, lid van het Vlaams 
Parlement voor sp.a en lid van de 
Commissie Cultuur, Jeugd, Sport en 
Media

Zonder kunst kan ik 
niet leven. Klassieke 
en hedendaagse opera, 

beeldende kunst en poëzie zijn 
protheses van mijn zijn, behoren 
tot mijn wezen, zijn een deel van 
mijn identiteit. Kunst laat mij toe 
wat ik anders niet of onvoldoende 
kan: afstand nemen van mijn doen 
en laten, meer geëngageerd zijn in 
dat doen en laten, tot rust komen, 
vechten tegen vervreemding, door 
emotie gegrepen worden in mijn 
gedachten, in mijn hart en in mijn 
onderbuik, anderen beter begrijpen. 
Beroepshalve, als wetenschapper, 
ben ik ervan overtuigd dat kunst 
en wetenschap terug naar elkaar 
neigen. Meer nog, wetenschappers 
en kunstenaars versterken elkaar 
in het beschrijven en begrijpen van 
onze complexe werkelijkheden. 
Wetenschappers kunnen leren 
van topkunstenaars door heel 

goed te luisteren en te kijken 
naar de gecodeerde berichten uit 
de samenleving die zij met hun 
voelsprieten kunnen detecteren. 
Een overheid die kunst fnuikt, 
trekt de voelsprieten van haar 
samenleving uit. Zonder kunst 
kunnen we daarom echt niet leven.
Geert Bouckaert, directeur van 
het Instituut voor de Overheid 
en voorzitter van de Commissie 
Actuele Kunst van de KULeuven

Kunst en cultuur zijn de basis 
van onze samenleving, de 
kern van wie we zijn. Wie 

daarop bespaart, ontneemt ieder 
van ons onze eigen identiteit.’ 
 
Antwerpen is een cultuur-rijke 
stad. Dat was zo in de zestiende 
eeuw, dat is zo vandaag. Door 
de eeuwen heen was Antwerpen 
een samensmelting van culturen 
en gebruiken, die de rijkdom 
van de stad vormden. En ook 
vandaag zie ik dat zo: cultuur 
als plek van ontmoeting, cultuur 
als draaischijf voor economie, 
voor stadsontwikkeling en voor 
samenleven. 
 
In Nederland gaat men met een 
kaasschaaf door het culturele 
leven, in Antwerpen doen we 
dat met een open vizier. We 
zetten in op lokaal cultuurbeleid, 
internationale relaties, cultuur op 
maat van wijken en samenleving, 
linken met stadsontwikkeling, 
onderwijs, economie en 
ondernemers. We werken 
samen met de grote Vlaamse 
instellingen, maar investeren 
ook in talentontwikkeling en 
amateurkunsten. 
 
De rijkdom van deze stad is dat we 
cultuur niet als een verheven iets 
of een favour for the happy few zien. 
Nee, cultuur vormt een essentieel 
onderdeel van de samenleving. Niet 
als extra, maar als basis. Antwerpen 
is altijd een vooruitstrevende stad 
geweest waarin we aanspraak 

maken op culturele kwaliteit. Dat 
zal ook in de toekomst zo blijven. 
Philip Heylen, schepen voor 
Cultuur, Toerisme, Bibliotheken, 
Monumentenzorg en Erediensten in 
Antwerpen voor CD&V

Met te veel op het podium

Zowel in Nederland als 
in Vlaanderen gaat de 
bespreking in het kader 

van de subsidieronde gepaard 
met een onlosmakelijke reactie 
vanuit de subsidiërende overheid: 
er zijn te veel gezelschappen. 
Het bos staat te vol en de takken 
kunnen niet tot aan de wolken 
groeien. Zelfs collega-huizen 
verwijten anderen dat ze te 
veel producties maken. Alsof 
een delicatessenzaak verweten 
wordt met te veel pralines de 
snoepindustrie te verpesten.
Laat me onmiddellijk duidelijk 
zijn: er is geen overaanbod en 
je kunt de creatiesector niet op 
overmoed betrappen. Er zijn nog 
steeds meer niet-theaterbezoekers 
dan wel-theaterbezoekers. En 
zolang dat niet in evenwicht 
is, mag en kan men niet vrezen 
voor een overaanbod. De 
grens van verzadiging is nog 
niet bereikt. Bovendien zal de 
verscheidenheid ervoor zorgen 
dat die verzadigingslimiet er ook 
niet snel zal komen. Niet de al 
geïnteresseerde deelnemer is de 
normbepaler, wel moet de hele 
bevolkingsgroep de stimulator 
zijn. HETPALEIS wil de 
500.000 medestadsbewoners 
als potentieel geïnteresseerde 
participant beschouwen en 
niet de 70.000 stedelingen die 
HETPALEIS al kennen. 
Kunstenaars hebben 
propagandisten nodig die 
van elke cultuuropposant een 
kunstmilitant maken. Daar ligt 
een heel specifieke opdracht 
in het jaar van de sociale 
verkiezingen! 
Barbara Wyckmans, directeur 
HETPALEIS 

De kracht van luxe

Niet zo lang geleden zag ik 
een BBC-documentaire 
over verkrachte vrouwen 

in Oost-Congo. De journaliste 
bezocht een hospitaal waar deze 
vrouwen, mishandeld zowel 
door losgeslagen krijgsbendes als 
door geregelde troepen, werden 
verzorgd. Het verhaal van de 
dokter over de blessures was 
nauwelijks te verdragen.  
De camera die tergend langzaam 
langs de lege, dode ogen van de 
vrouwen in de ziekenhuisbedden 
gleed, deed de rest. De journaliste 
was sprakeloos. Ze schaamde zich 
plots diep over de geschenken 
die ze voor deze vrouwen had 
meegebracht: kleine flesjes parfum 
van bekende merken.  
De journaliste aarzelde: zou 
ze deze zwaar getraumatiseerde 
en fysiek getekende vrouwen en 
meisjes niet beledigen met die luxe 
uit Europa? Ze nam het risico. 
En het wonder gebeurde. Voor 
het eerst in lange tijd verscheen 
een glimlach op de lippen van 
de vrouwen. Er kwam terug 
licht in hun ogen. Iets van het 
leven dat hen was afgenomen. 
Iets van hun vrouwelijkheid 
die zo brutaal en respectloos 
werd vernietigd. De vrouwen 
begonnen met elkaar te praten, te 
discussiëren, te vergelijken zoals 
vrouwen dat overal ter wereld 
doen wanneer ze het hebben over 
parfum. Een ogenblik lang gaf 
de ‘wereldvreemde’ en ‘ongepaste’ 
luxe de vrouwen zelfrespect 
en waardigheid. Of het gepast 
is om te beweren dat kunst in 
onze gebroken en mismeesterde 
samenlevingen dat soort luxe 
is, weet ik niet. Maar ik wil wel 
geloven dat kunst iets teruggeeft 
van wat ons dagelijks door andere 
krachten wordt afgenomen. 
Schoonheid. Kritische distantie. 
Ontroering. Inzicht. Complexiteit. 
Confrontatie. Dialoog. Ervaring. 
Mogelijkheid.
Erwin Jans, dramaturg bij 
Toneelhuis, essayist en docent

Wat is/doet kunst? 

Je kan kijken naar een schedel 
bezet met diamant, maar 
denken aan de pingpongbal 

dansend op een straal gas die 
de Kunstenaar als Jongeman 
bedacht. Het ene Memento Mori 
is gerugdekt door een hedge fund, 
het andere niet. Aan ons de keuze.
Je kan een tribune aanslepen 
voor een zonsondergang en daar 
verzonken zitten in de dag dat je 
in Londen een zon van wel zeker 
honderd gele straatlampen zag. 
Of zoals een museumbewaker 
ongevraagd en onverwacht van 
zijn stoel opstaat en danst, kunnen 
dansers trui over trui over trui 
trekken, tot ze stijf staan. (Er is 
gelukkig meer aan de hand dan in 
deze 1001 tekens te vatten valt.)
Er is zo veel in zo veel varianten en 
ik geloof dat het aanschouwen van 
die overvloed die dicht aanleunt 
bij nutteloosheid, nu eens aantrekt 
en dan weer afstoot. De eerlijkheid 
gebiedt wel te zeggen dat in die 
veelheid ook onverschilligheid 
schuilt, want natuurlijk wordt er 
veel troep gemaakt in een wereld 
waar veel wordt gemaakt.
Ward Daenen, chef opinie van De 
Morgen

Ik installeer me op een bank 
in het station Brussel-Zuid 
en geniet van de taferelen die 

er zich afspelen. Naast me zit een 
Afrikaanse dame gekleed in een 
kleurige boubou, een dakloze man 
strompelt mompelend voorbij, 
de luidsprekers in het station 
weergalmen luid en je kan niet 
voorbij het schelle gelach van een 
groepje tieners. Ik hoor kranten 
kraken en ruik de heerlijke 
Brusselse wafels.
Ik geniet er ten volle van, probeer 
zo veel mogelijk in mij op te nemen 
en laat mijn verbeelding de vrije 
loop. Deze melting pot van op het 
eerste zicht banale waarnemingen 
van het leven, dat is voor mij kunst. 
Iedereen die kijkt, observeert, 
luistert, proeft en hieraan een 
betekenis geeft of emoties voelt, 
is een kunstenaar. ‘J’observe 
donc je crée’. Maar daarnaast 
heb je dat kleine percentage echt 
gepassioneerde kunstenaars. Zij 
die de kunst beheersen om hun 
eigen kijk op de wereld weer te 
geven en door middel van muziek, 
beeldend werk, theater of tekst 
met iedereen te delen. Ik vraag me 
nieuwsgierig af wat de kunstenaars 
Kito Sino, Ann Van de Vyvere, 
Diané Souleymane, Afonike … 
zouden denken, zien, voelen en in 
woord en beeld zouden brengen na 
het observeren van dat dagelijkse 
tafereel in het Zuidstation. Zonder 
twijfel verrassen ze me met iets 
wat mij helemaal ontglipt was en 
openen ze weer nieuwe, boeiende 
perspectieven. 
Els Rochette, directeur Globe Aroma

Als ik nu gek ben op film, 
theater en literatuur, dan 
heb ik dat aan mijn leraars 

te danken. Het eerste toneelstuk 
dat ik zag, was Thuis van Hugo 
Claus. Ik vond het afschuwelijk. 
Daar ben ik heel dankbaar voor. 
Later zag ik Gilles! van Claus en 
dat vond ik een van de mooiste 
stukken die ik ooit heb gezien. 
Toen ik deze zomer Bloed & rozen 

Zij was en zij is, zelfs. Etant donnés -  
Troubleyn / Jan Fabre (foto: Wonge 
Bergmann)
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they forget?”’  Howard Ikemoto ••• ’Bij werkelijke kunst gaat het niet om mensen te beleren, op te voeden of te vermaken, maar om mensen hun diepste waarheden te laten zien, te laten horen, te laten voelen.’  Georg 

Kunst is de zuurstof in 
een democratie. Zonder 
kunst zou mijn leven vrij 

kleurloos zijn.
Ik maakte er voor het eerst kennis 
mee toen ik als kleine jongen een 
schilderij zag dat mijn ouders 
toen net gekocht hadden op een 
of andere rommelmarkt: een 
replica van de Zonnebloemen van 
Van Gogh. Het schilderijtje had 
niet zo veel gekost, maar voor 
mij was het goud waard. Ik kon 
er uren naar staren, naar de gele 
kleurschakeringen, de vormen, de 
zonnige sfeer. Van toen af besefte 
ik dat een idee en de creatieve 
uitwerking ervan tot kunst 
kunnen leiden. Niet alleen in de 
schilderkunst, maar ook in muziek, 
vormgeving, podiumkunsten 
en vooral in de natuur. Want de 
compositie van een vallend blad 
van een boom in de late herfstzon 
kan mij net zo boeien als destijds 
de Zonnebloemen van Van Gogh. 
Kunst is overal, als je ze maar wil 
opmerken.
Luc Appermont, 
televisiepresentator en voorzitter 
van de Vlaamse Televisie Academie

De kunst is van wezenlijk 
belang voor ons allemaal. 
Kunst zorgt ervoor dat we 

onze diepste angsten, frustraties 
en verlangens kunnen beleven in 
musea, concertgebouwen, theaters 
en bioscopen. Vergelijk het met 
dromen; ikzelf heb hoogtevrees 
en steevast eindigen mijn dromen 
op het moment dat ik dreig van 
een brug of een rots te vallen. Het 
is een manier om deze angst te 
bedwingen en leefbaar te houden. 
Dromen houden ons in leven, zoals 
ook de kunst ons in leven houdt. 
De kunst als zuiveringsstation van 
onze samenleving.
Ivo van Hove, regisseur en directeur 
van Toneelgroep Amsterdam 

Kunst heeft mij altijd 
verzoend met het bestaan. 
Als ik een goede roman 

lees of naar mooie stemmen 
luister, ben ik blij dat ik leef. 
Naarmate ik ouder word, probeer 
ik die gevoelens te verdiepen, ben 
ik nieuwsgieriger naar wat dat 
schilderij, die tekst zo boeiend 
maakt. Aan het louter genieten 

voegde ik langzaam maar zeker 
kennis toe – de contrareformatie 
verbond ik aan de barok, om een 
voorbeeld te geven. Ik ontdekte 
zo het belang van de historische 
context om een kunstwerk ten volle 
te appreciëren, in andere gevallen 
om het kritisch te bekijken. Ik 
luister liever dan vroeger naar wat 
experts te vertellen hebben; zij 
zorgen voor meer verwondering 
en een grote bewondering voor 
de pioniers. Het resultaat is een 
grote blijdschap maar ook spijt: te 
weinig tijd om al dat talent te gaan 
bekijken.
Michèle Ostyn, docente Frans aan 
CLT Leuven

Een mens leeft niet van brood 
alleen. Als het lichaam is 
gelaafd, verdient ook de 

geest wat lekkers. Met ratio alleen 
redt de mens het niet. De echt 
belangrijke beslissingen nemen we 
op gevoel. Allemaal halen we geluk 
en plezier uit creativiteit. Actief en 
passief. Actief als we zelf dingen 
maken. Passief als we naar dingen 
kijken of luisteren die anderen 
hebben gemaakt.
Dingen maken kan op ambachtelijk 
niveau: je beheerst de techniek en 
je maakt iets. Maar je kunt aan 
het ambachtelijke ook fantasie 
toevoegen. Dan heb je kunst. 
Vakmanschap zonder fantasie 
is ambacht. Fantasie zonder 
de techniek, het instrument te 
beheersen is tijdverdrijf.
Geslaagde kunst wekt altijd 
verwondering op. Verwondering 
over de gedachte die wordt 
uitgewerkt, over de kleuren, de 
vorm, de compositie … Doorgaans 
proef je schoonheid, maar kunst 
kan evengoed afkeer oproepen. De 
beleving van kunst is individueel 
en subjectief. Kunst kan van alles 
met je doen, maar laat je nooit 
onberoerd.
Wilfried Vandaele, lid van het 
Vlaams Parlement voor N-VA en 
lid van de Commissie Cultuur, 
Jeugd, Sport en Media, schepen van 
Cultuur De Haan

Als tiener verwarde ik  
‘kunst’ met ‘creativiteit’.  
Ik vond dat iedereen 

creatief moest/kon/wilde zijn. 
Arbeid, koken, spelen met 
kinderen, spreken ... alles moest 
creatief zijn en zou kunst zijn. Het 
ging dus in wezen om ‘ik’ en ‘mijn 
buurman’. Hoe keken we elkaar 
in de ogen, hoe konden we elkaar 
trakteren op een gevatte repliek, 
op een goede maaltijd?  
Als begeleider van jongeren 
ondernam ik heroïsche pogingen 
om spel meer te laten zijn dan 
voetbal en een bezoek aan 
Walibi. Ik ondernam pogingen 
om de ‘betere film’ tot bij de 
mensen van het dorp te brengen. 
Fellini ging nog, maar H. J. 
Syberberg ... Al wat volgde was 
af en toe ontroering omwille 
van contact met ‘kunst’ en ook 
veel verwarring. Kunstpraktijken 
bleken te maken te hebben 
met marktmechanismen, kunst 
flirtte op een onduidelijke en 
opportunistische wijze met 
politiek en maatschappelijk 
engagement. Kunstenaars wilden 
au fond alleen maar reisjes en 
rode lopers. Kunst schitterde in 
het met de voeten treden van de 
lage ecologische voetafdruk en 
verwarde vaak het zoeken naar het 
sublieme met het megalomane. 
En uiteindelijk, met het einde 
van de rit al in perspectief, wil ik 
niets meer dan die oogopslag van 
de buurman, die gevatte repliek, 
dat goed glas wijn. Ik wil kunst en 
creativiteit verwarren en uitdragen 
en de wereld ermee besprenkelen 
en gewaardeerd worden. En ik 
wil dat waardering zich vertaalt in 
bestaanszekerheid. Nog steeds wil 
ik een lage ecologische voetafdruk 
en minder ongelijkheid. De 
brenger van het schone heeft recht 
op de beste wijn in het mooiste 
glas maar niet op een hoger loon 
en mildere kritiek.  
Oh ja, nog steeds wil ik arbeid 
en creativiteit verbinden. Nog 
steeds geloof ik dat monopolies 
het ontwaken van het zinnelijke 
fnuiken. Het is de verbeten 

zoektocht naar de juiste muur met 
daarin het juiste raam met door 
dat raam het beste uitzicht en 
in dat huis plaats voor iedereen. 
Het unieke en de gemeenschap, 
dat is waar ik, vol van hoop en 
verwarring, aan wil bijdragen. 
Jan Vromman,  cineast

ViA heet het en het staat 
voor Vlaanderen in Actie. 
Een beetje het troetelkind 

van de Vlaamse regering en in 
2006 opgericht om in 2020 terug 
in de spits te staan om innovatief 
de wereld te veroveren. 
Een van de dingen waar ik een 
hekel aan heb is het houden van 
toespraken. Ik heb het te veel 
moeten doen, heb er niet echt 
talent voor en het ging vaak te 
veel over dingen die er niet toe 
deden.
In 2008 bezon ViA zich in Brugge 
opnieuw over zijn internationale 
innovatieve kracht. Ze vroegen me 
toen om een toespraak te houden. 
Ze vonden het zorgelijk dat, net 
als in de wereldeconomie, ook 
cultureel Vlaanderen het spoor 
was kwijtgeraakt en of er niet een 
inventief plan kon komen om in 
2020 terug vooraan te staan.

Ik dacht: misverstanden zijn er om 
opgelost te worden, desnoods met 
een toespraak.
Die ochtend in Brugge vertelde 
ik dat Jan Lauwers met 
Needcompany de Obie Award 
had gekregen in New York en, 
op hun vraag, samenwerkt met 
het Burgtheater in Wenen, dat 
Anne Teresa De Keersmaeker 
met Rosas weer geweldig was 
op de Cour d’Honneur op het 
Festival d’Avignon, dat Wim 
Vandekeybus met Ultima Vez 
op reis was in Japan, Mexico en 
de USA en er de New Yorkse 
Bessie Award wegkaapte, dat Jan 
Fabre opnieuw in de Biënnale 
van Venetië schitterde, dat Guy 
Cassiers gevraagd was voor de 
regie van Der Ring des Niebelungen 
in de Scala van Milaan, dat 

Meg Stuart met Damaged 
Goods de ster was op het Bitef 
Festival in Belgrado, dat Ivo van 
Hove, de gevierde regisseur van 
Toneelgroep Amsterdam, ook bij 
de Schaubühne in Berlijn, het 
Hamburgse Schauspielhaus en het 
Münchner Kammerspiele aan de 
slag was, dat Luk Perceval voor 
de Royal Shakespeare Company 
stond, dat het publiek in Marseille 
tot tranen toe bewogen was 
na de Trilogie marseillaise van 
Marcel Pagnol door Cie Marius, 
dat Toneelgroep STAN furore 
maakte en lange reeksen speelde 
in Théâtre de la Ville in Parijs en 
daarna afreisde naar het Alcantara 
Festival in Lissabon en dat de 
ontroerende voorstelling Berninna 
van Studio Orka in Nederland de 
Zilveren Krekel kreeg.
En dat dit maar een greep is uit 
dat wonderlijke theaterleven van 
dit kleine landje, dat daarvoor dan 
nog eerder karig zijn portefeuille 
opendoet. 

Wat ik niet vertelde, was het 
verhaal van mijn vriend Jozef van 
den Berg veel jaren geleden, op 
bezoek in de Warande met Moeke 
en de Dwaas.
Hoe Mannetje Pluim door de 
Portemonnee bedreigd werd, 
hoe Jozef een kneusje met een 
bril uit de zaal haalde, hem een 
appel gaf en vroeg om die, als 
de Portemonnee kwam, te laten 
opeten en dat de Portemonnee 
dan dood zou gaan.
De Portemonnee kwam, lustte 
geen appel, werd inventief door 
het kneusje omgepraat om toch 
te bijten, deed dat, stierf, en 
Mannetje Pluim was gered.
Weken nadien kreeg ik van de juf 
te horen dat er niet meer sliep-sliep 
bij was op de speelplaats, het 
kneusje was een held geworden.
Dat vertelde ik dus niet die 
morgen in Brugge.
Ik hou dat stil.
Voor een toespraak is het te mooi.
Eric Antonis, voormalig 
theaterdirecteur, intendant en 
Antwerps cultuurschepen Berninna - Studio Orka (foto: Kristien Verhoeyen)
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Hegel ••• Toen Winston Churchill ten tijde van de Tweede Wereldoorlog werd gevraagd te bezuinigen op de kunst vanwege de huizenhoge oorlogsuitgaven, was zijn antwoord: ‘maar waar vechten wij dan nog voor?’ 

Toen ik tien jaar oud was, 
won ik een kunstwedstrijd 
in mijn dorp. Mijn 

winnende inzending was een 
zeezicht – een beeld in waterverf 
dat ik me herinnerde van 
familievakanties; de prijs een boek 
over een paard met illustraties, 
ook in waterverf. Ik weet niet of 
mijn schilderij echt goed was, 
dan wel of ik misschien de enige 
deelnemer aan de wedstrijd was, 
maar dat moment markeert 
mijn blijvende geloof in het 
belang van kunst in het leven 
van kinderen. The arts speak of 
great things … over liefde en 
passie, over spiritualiteit en de 
betekenis van het leven, over de 
menselijke natuur en onze noden 
en verlangens, over technologie en 
onze toekomst … Kunst resoneert 
met de patronen van de natuur, 
de wereld, het universum en de 
mensheid. Kunst markeert onze 
identiteit als mens en voedt in 
ons een gevoel van gemeenschap 
en wederkerigheid. Door aan de 
kunsten deel te nemen krijgen 
we de kans om onze handen 
en ons hele lichaam op een 
weldoende manier te gebruiken 
en om de niet-verbale delen van 

onze hersenen te exploreren. 
De kunsten erkennen die zaken 
waar we het meeste belang aan 
hechten en zijn noodzakelijke 
sleutels om toegang te krijgen tot 
de diepere en hogere regionen 
van de menselijke natuur. De 
waarden die de kunst schragen 
overstijgen het individuele, de tijd 
en omstandigheid om gevoel uit te 
drukken en begrip door te geven, 
voorbij culturele en historische 
grenzen, en alle mensen aan te 
spreken. 
Anne Bamford, directeur van the 
Engine Room aan de University of 
the Arts London

Kunst is voor mij een vlucht, 
een uitlaatklep, een troost, 
een inspiratie, een spiegel, 

een ultieme uiting van mens-zijn, 
visie delen, uitdagen, grenzen 
verleggen, commentaar geven, 
vragen oproepen.

We maken een voorstelling 
met een twintigtal mensen van 
evenveel nationaliteiten; we 
werken samen, denken samen. 
Dan spelen we in theaters op veel 
plaatsen in de wereld waar mensen 

naar ons komen kijken.
We gaan samen eten in een 
restaurant met de technici, 
de directie en de muzikanten. 
We bezoeken musea, laten 
de kostuums reinigen, de 
schoenen repareren, het decor 
vervoeren, spreken met mensen 
die geïnspireerd (of geïrriteerd) 
werden door de voorstelling, geven 
en volgen workshops en lessen, 
doen interviews voor een krant. 
We brengen verhalen en anekdotes 
mee naar huis, gaan naar andere 
voorstellingen, tentoonstellingen 
en kopen boeken en muziek ter 
inspiratie, doen scholenprojecten, 
maken een film. We zijn begaan 
met die verschillende landen 
van onze collega’s, hun familie, 
we proberen te communiceren 
ondanks de barrières en met het 
geloof dat beweging een geweldige 
manier is om iets te zeggen, ook al 
weten we soms niet precies wat.
Ik heb door het dansen leren 
luisteren naar uiteenlopende 
soorten muziek, leren kijken naar 
oude en moderne kunst, leren 
omgaan met mensen die je niet 
liggen, ik ben bewust geworden 
van lichaam, tijd, ruimte en 
energie.
Kunst raakt alles aan.
Cynthia Loemij, danseres

Beste Delphine, 
Bedankt voor de 
sympathieke uitnodiging.

Mag ik antwoorden met een mooi 
citaat van Claudio Magris (in een 
vertaling van Anton Haakman) 
dat mij dagelijks inspireert omdat 
ik het op mijn bureau heb geprikt:
‘Filosofie en religie formuleren 
waarheden, geschiedenis stelt de 
feiten vast, maar literatuur – kunst 
in het algemeen – zegt ons hoe en 
waarom mensen die waarheden en 
die feiten beleven.’
Ik vond dat een verfijnde, 
trefzekere quote,  zo maar 
aangeboden door het Nederlands 
Letterenfonds.
Waarvoor dank.
André Van Halewyck, uitgever

Small hands (out of the lie of no) - rosas (foto: Herman Sorgeloos)

Brandhout. Een irritatie - tg STAN (foto: Thomas Walgrave)
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••• ‘Zonder traditie is de kunst een kudde schapen zonder herder; zonder vernieuwing: een lijk.’  Winston Churchill ••• ‘Het is een functie van kunst om ons op een goede manier te laten voelen hoe klein we eigenlijk 

gedeeltelijk kloppen. Op het eerste gezicht lijken ze 
pertinent, maar ze zijn gebaseerd op een ‘primair 
kijken naar subsidies’. Ze houden geen rekening met 
wat een overheid via derden in de sector investeert 
door – zoals in Amerika – belastingen niet te innen. 

Het onderzoek legt zich volgens zijn ondertitel toe 
op de bedrijfsmatige prestaties van Nederlandse en 
Vlaamse gesubsidieerde podiumkunstinstellingen in 
internationaal perspectief. Voor Vlaanderen beslaat 
de macro-economische benadering echter exact vijf 
pagina’s. En het vijfde hoofdstuk (‘Prestaties podium-
kunstinstellingen Vlaanderen’) telt ruim drie en een 
halve bladzijde. Op die acht en een halve pagina 
wordt dus ook voor Vlaanderen (zie ondertitel) de 
invloed van overheidsbeleid, omgevingsfactoren, 
bestuur en management op de bedrijfsmatige pres-
taties van gesubsidieerde podiumkunstinstellingen in 
internationaal perspectief nagegaan. Waarschijnlijk 
was die ‘en Vlaanderen’ in de ondertitel nodig om 
de drie (Vlaamse) uitgevers van publicatie te overtui-
gen, maar het deeltje Vlaanderen in de studie oogt 
een beetje zoals de provinciale voetbaluitslagen 
in de kwaliteitskranten op maandag: goed weg-
gestopt, redelijk onbetekenend en met bedroevend 
weinig duiding: wat men in de sportverslaggeving 
nogal denigrerend ‘cijferjournalistiek’ noemt. 

Bovendien verliezen de auteurs zich op die acht en 
een halve bladzijde ook nog eens in de complexiteit 
van de Belgische staatshuishoudkunde. Zo leren we 
dat er blijkbaar een ‘Waalse Gemeenschap’ is die 
zich in België met cultuur bezighoudt. Als het over 
cultuur en cultuurbeleid gaat, is het gebruik van de 
term ‘Wallonië’ gewoon fout. Het lijkt een detail, 
maar het is de voorbode van het feit er in het ‘Vlaam-
se’ luikje van het boek iets te veel met de Franse slag 
wordt gewerkt. In die acht pagina’s worden dingen 
op één lijn gezet die helemaal niet op één lijn horen. 
Gezelschappen als De Tijd en ‘t Arsenaal5 hebben 
bijvoorbeeld een fundamenteel andere structuur 
en financieringsbehoefte. De Tijd is een exclusief 
reizend gezelschap, terwijl ‘t Arsenaal in Meche-
len een eigen infrastructuur te onderhouden heeft. 
Dergelijke informatie ontbreekt. Dat maakt voor de 
balansstructuur en de financieringsbehoefte nogal 
een verschil. Hetzelfde geldt voor de stadstheaters: 
NTGent, Toneelhuis en KVS, die zowel exploitant 
van hun eigen infrastructuur zijn als creator van hun 
eigen voorstellingen. Hun infrastructuurgerelateerde 
subsidie zit mee in de jaarrekeningen.

Maar over het algemeen komt Vlaanderen heel goed 
uit de vergelijking met Nederland – ‘artistieke en za-
kelijke leiders in Vlaanderen blijken over betere lei-
dinggevende kwaliteiten te beschikken dan hun Ne-
derlandse collega’s’. We gaan het niet tegenspreken.

5. Ibid., p. 70

Verder lezen we ook: ‘Stijgende subsidiëring doet 
de leiderschapscapaciteit afnemen.’ Ik had die stel-
ling toch graag wat meer beargumenteerd gezien, 
via bijvoorbeeld het in zowel voor een profit- als not-
for-profit-omgeving heel bruikbare situationeel lei-
derschapsmodel van Hersey en Blanchard6, met een 
zelfbevraging, grondige peer review en 360°-analy-
se. Bij ontstentenis daarvan blijft de conclusie van de 
auteurs dat subsidies verslavend werken en dus ‘on-
dernemerschapsdodend’ zijn. Het is natuurlijk maar 
hoe je het bekijkt en op welke voorbeelden je je ba-
seert. Het Musée du Louvre7 ontving in 2003 van de 
Franse staat 97 miljoen euro subsidie en genereerde 
in datzelfde jaar 40 miljoen euro eigen inkomsten: 
een verhouding van 2, 42 op 1. In dat jaar kwamen 
er 5, 7 miljoen toeschouwers. In 2008 bedroeg de 
subsidie 128 miljoen euro en de eigen inkomsten 88 
miljoen euro (een verhouding van 1, 45 op 1). De 
bijkomende subsidie van 31 miljoen euro zorgde 
dus voor een stijging van de eigen inkomsten met 
48 miljoen euro. In 2008 werden er overigens 8, 4 
miljoen bezoekers gehaald. De subsidie per ticket 
daalde dus van 17 euro naar 14 euro. Als je dus het 
economische effect van subsidies wil afmeten, kan je 
ze ook bekijken als generator van eigen inkomsten. 
Zo kweek je entrepreneurschap in plaats van het te 
fnuiken. Bij een dergelijke oefening kom je voor het 
Toneelhuis en NTGent overigens op vergelijkbare 
conclusies uit. Ook zij genereerden, in verhouding 
tot hun subsidiestijging, meer eigen inkomsten. 

In hun voorwoord willen de auteurs ‘een begin ma-
ken met de overbrugging van de kloof tussen kunst-
beleid en kunsteconomie’. Allicht is dat met deze 
publicatie niet gelukt. Met andere voorbeelden kom 
je op exact de omgekeerde conclusie uit dan de au-
teurs van deze studie. Je toont aan dat subsidies on-
dernemerschap bevorderen en niet afremmen. Maar 
misschien is dat wel een stelling die niet binnen het 
huidige politieke discours past.

Dirk De Corte was onder meer director structured 
finance bij BNP en ING en algemeen directeur bij 
NTGent. Sinds 2004 doceert hij Financieel Ma-
nagement in de Master Cultuurmanagement aan 
de Universiteit Antwerpen. Met zijn eigen bedrijf, 
ImproveMenT, ontwerpt en faciliteert hij leadership-
programma’s voor diverse bedrijven in zowel profit- 
als not-for-profit-omgevingen.

6. Hersey, Paul, Kenneth H. Blanchard, Dewey E. Johnson. 
Management of Organizational Behavior. Leading Human 
Resources. Harlow, UK: Prentice Hall, 2008. 334 blz. 

7. Uit het Rapport Annuel 2008 du Musée du Louvre. 
Zie De Corte, Dirk. ‘Financieel management’. 
Cultuurmanagement. De regels van de kunst. Schramme, 
Annick e.a. Tielt: Uitgeverij Lannoo, 2011: 193-270.

In een publicatie van goed tweehonderd bladzijden1 
hebben drie (Nederlandse) professoren zich gebo-
gen over het effect van subsidiëring op de podiumkun-
sten. De ondertitel omschrijft hun studie vrij ambitieus 
als ‘een onderzoek naar de invloed van overheids-
beleid, omgevingsfactoren, bestuur en management 
op de bedrijfsmatige prestaties van Nederlandse en 
Vlaamse gesubsidieerde podiumkunstinstellingen in 
internationaal perspectief’. In het begin van de stu-
die stellen de auteurs dat elke overheid ‘een eigen 
beleidssysteem heeft ontwikkeld zonder vergelijkend 
onderzoek naar de economische merites van deze 
uiteenlopende systemen’. Dat klopt en niemand ont-
kent dat er nood is aan meer diepgaand onderzoek 
naar de economische effecten van subsidie. Welke 
zijn dan de ‘economische merites’ van de gangbare 
overheidssystemen? De auteurs schuiven alvast naar 
voor dat ‘aanbodsubsidie bij de kunsten tot overaan-
bod leidt’. Allicht is dat geen voldoende – en vooral: 
geen correct – antwoord op die vraag naar ‘de eco-
nomische merites’, zeker wanneer de notie ‘overaan-
bod’ nergens wordt genuanceerd. Overaanbod van 
wat? Van een identiek of een verschillend aanbod? 
En, als dat aanbod verschilt, is er dan nog wel sprake 
van overaanbod? In sommige segmenten misschien 
wel, in andere misschien niet.

Het uitgangspunt van de auteurs is dat subsidies – 
men bedoelt dan vaste ‘enveloppesubsidies’ zonder 
variabiliteit, noch op kwantitatieve, noch op kwalita-
tieve criteria – dodend zijn voor het entrepreneurial 
karakter van een onderneming. Met die vooringeno-
menheid hebben de auteurs hun redenering opge-
bouwd en hun argumentatie verder ontwikkeld. Het 
is een stelling die in Nederland ondertussen zowat 
tot bijbels is verheven. Maar economisch gezien is 
ze helemaal niet bewezen. Sterker: ze kan eigen-
lijk ook nooit bewezen worden. Het valt in dat hele 
discours overigens op dat ‘ondernemerschap’ blijk-
baar altijd wordt gelijkgesteld met ‘het zoeken naar 
eigen middelen’ en dat het creatief en innovatief 
omgaan met publieke middelen per definitie haaks 
staat op ondernemerschap. Beide premissen zijn 
voor discussie vatbaar: men kan met andere data en 

1. Van Klink, Pim. Arjan van den Born en Arjen van 
Witteloostuijn. Subsidiëring van podiumkunsten: 
beschaving of verslaving? Brussel / Antwerpen: 
Uitgeverij Politeia / Uitgeverij UPA (University Press 
Antwerp), 2011. ISBN 978-90-5487-946-6.

voorbeelden ook argumenteren dat meer subsidie 
net tot groter entrepreneurschap leidt. Overheden 
(Vlaamse dan toch) schijnen dat ook goed te be-
seffen. Vandaar het hele pakket aan startsubsidies, 
impulssubsidies enzovoort dat op de ‘reguliere eco-
nomie’ wordt losgelaten. Daarbij wordt de subsidie 
als hefboom voor het vergaren van eigen middelen 
gezien en niet als stoplap voor het verschil tussen 
inkomsten en uitgaven.

In de studie van van Klink, van den Born en van Wit-
teloostuijn wordt de geldelijke inbreng van de over-
heid echter verengd tot die van directe subsidiënt. 
Maar als je Amerikaanse systemen met West-Europe-
se vergelijkt, dan moet je ook wijzen op andere stra-
tegieën, zoals bijvoorbeeld de fiscale aftrekbaarheid 
van giften, donaties en schenkingen in de Verenigde 
Staten. Als een overheid die aftrek toestaat, aan-
vaardt ze tegelijk lagere belastinginkomsten. Zo komt 
ze evengoed financieel tussenbeide. Het niet-krijgen 
van inkomsten komt per saldo op hetzelfde neer als 
het rechtstreeks verstrekken van subsidies. Mij maakt 
het als particulier alvast niet uit of ik een premie krijg 
van duizend euro, dan wel of ik een aftrek mag toe-
passen op mijn belastbare basis die mij een belas-
tingvoordeel van hetzelfde bedrag oplevert. En ook 
voor een overheid maakt dat geen verschil.

‘Betalen’ of ‘minder ontvangen’: het komt uiteindelijk 
op hetzelfde neer. Zoals ik zelf eens geargumen-
teerd hebt: stel dat alle kunstinstellingen hun artiesten 
zouden verlonen zoals dat in België met topsporters 
gebeurt – dat wil zeggen met dezelfde fiscale behan-
deling van hun rSZ-bijdragen en bedrijfsvoorheffin-
gen – dan kan het misschien wel met twintig procent 
subsidie minder2. Die nuance ontbreekt helemaal 
in de klassieke tegenstelling tussen een subsidiever-
slaafde Europese sector en de ‘vrije’ Angelsaksische 
kunstwereld die, gedreven door ondernemerschap, 
zijn ‘geld uit de markt’ haalt. Ook in de studie van 
van Klink e.a. wordt ze compleet over het hoofd ge-
zien3. Daarom ook dat uitspraken zoals dat ‘er in het 
fondssysteem tegen lagere kosten [wordt] geprodu-
ceerd dan in het “gouvernementele systeem”’4 maar 

2. ‘Overheid geeft voetbalclubs 65m belastingvoordelen’. 
Gazet van Antwerpen, Het Belang van Limburg. 13 april 
2011.

3. Van Klink e.a., p. 36
4. Ibid., p. 15

EnkELE BESCHOUwInGEn BIj DE 
SUBSIDIËRInG van PODIUmkUnStEn

Dirk De Corte
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zijn; mensen laten ons alleen maar op een verkeerde manier voelen dat we klein zijn.’  E.M. Forster ••• ‘Kunst is zo helder en duidelijk, dat niemand het begrijpt.’  Karl Kraus ••• ‘If we, citizens, do not support our 

pitié! - Les Ballets C de la B (foto: Chris Van der Burght)
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artists, then we sacrifice our imagination on the altar of crude reality and we end up believing in nothing and having worthless dreams.’  Yann Martel ••• ‘Als je de lente wilt schilderen, schilder dan geen wilgen, 

En daar vinden wij elkaar, want zo 
markeren producties, ‘eerste keren’ 
en ontmoetingen met artiesten ook 
mijn levenspad:

1993: Rosas danst Rosas; 1994: Her 
Body doesn’t fit her Soul; 1995: La 
Tristeza Complice; 1996: Disfigure 
Study; 1997: Shirtology; 1998: 
The fin comes a little bit earlier this 
siècle; 1999: Self Unfinished; 2000: 
(Re)SORT; 2001: Con forts fleuve; 
2002: Still Distinguished; 2003: 
Perhaps she could dance first and 
think afterwards; 2004: Lecture on 
walking; 2005: Sacre, the Rite of 
Spring; 2006: Speaking Dance; 2007: 
BIG trilogy; 2008: No Dice; 2009: 
L’effet de Serge; 2010: This is how 
you will disappear; 2011: Anderlecht 
tegen Lokomotiv Moskou: 5-3
Barbara Raes, artistieke leiding, 
Kunstencentrum Vooruit 

Kunst is niets waard: de 
impact ervan is niet 
meetbaar, als investering 

is het twijfelachtig en de makers 
ervan moeten zich in bochten 
wringen om te verklaren waarom 
hun werk toch zo belangrijk is; 
verplegers hoeven dat niet te doen. 
‘Kunst’ bestaat tenslotte maar uit 
toonverschillen, ruimte (tussen 
woorden), verf ... niet echt dingen 
die van wezenlijk belang zijn. En 
daarbij is ze dikwijls subversief 

en verontrustend! Wat zou je 
werkelijk missen als ze er op een 
dag helemaal niet meer zou zijn? 
Goed: geen openingsdans, geen 
voorleesmoment met je kind, 
geen verhalen om in te vluchten, 
geen steek van herkenning in een 
donkere zaal, geen ‘geprikkelde’ 
verbeelding, geen vreugdepasjes 
(van Beyoncé) of uren doorgebracht 
in een of andere verzonnen wereld, 
dus meer tijd voor duiding en 
reclame voor zinvolle dingen zoals 
de PreventGermsDispenser (nu maar 
€ 34, 95). 
Geen beelden die je kunnen 
‘raken’. Geen gedicht voor op het 
overlijdensbericht van je geliefden, 
geen requiem voor je dienst. 
Geen schoonheid, geen troost, 
maar realiteitszin, dát hebben we 
vandaag de dag nodig. We moeten 
harde keuzes durven maken. Het is 
tenslotte crisis voor iedereen.* 
Sara Vertongen, theatermaker 
Braakland/ZheBilding

* Van Wikipedia: Het woord cultuur komt 
van het Latijnse cultura en is afgeleid 
van colere hetgeen betekent: bebouwen, 
bewerken, vereren, versieren, onderhouden
Cultuur in het algemeen verwijst naar 
het patroon van menselijke activiteit en de 
symbolische structuren, die deze activiteiten 
een zekere betekenis geven.
Kunst prikkelt vooral de verbeelding en 
schept ongekende vergezichten die mensen 
kunnen inspireren en uitzicht bieden op de 
zin van het bestaan.

Life is art, art is life – de titel 
van een protestfilmpje 
van onze Nederlandse 

collega Jurre Schreuder, acteur 
en medewerker van de vakbond 
FNV KIEM Kunsten Informatie 
Entertainment en Media. Hij toont 
aan dat heel wat in het leven te 
maken heeft met kunst, van het 
design van onze meubelen over 
mode tot podiumkunsten, noem 
maar op. Het leven zou een heel 
saaie boel zijn zonder kunst en 
cultuur; kijk om je heen en het 
heeft ermee te maken. Voor ik 
vakbondssecretaris werd, heb ik 
geacteerd in diverse gezelschappen 
en een aantal televisiefilms. Het 
belang van theater en cultuur is 
essentieel voor alles in het leven. 
Mijn eerste theaterervaring was 
een voorstelling in het kader van 
school. Thuis werd er nooit naar 
het theater gegaan. Ik was op slag 
een groot liefhebber, de kracht van 
het medium is immens. Theater 
is zo direct, kan zo aangrijpend 
zijn en ogen openen. Ik heb het 
steeds belangrijk gevonden dat ik 
als actrice achter de inhoud stond 
van wat ik vertolkte, al was dat niet 
altijd makkelijk. Soms word je wel 
verplicht om dingen te doen om 
den brode … De leukste tijd in 
het theater was voor mij dan ook 
Theater Stekelbees, een kinder- en 
jeugdtheater waar we zelf onze 
stukken creëerden. Het was dikwijls 
een moeilijk proces, maar het gaf 
mij de meeste voldoening. Het is 
dan ook leuk dat mijn kleinkinderen 
nu nog meezingen met de cd’s 
die we toen gemaakt hebben. De 
teksten zijn nog steeds actueel. 
We moeten er alles aan doen 
opdat we hier geen Nederlandse 
scenario’s krijgen. Podiumkunsten 
zijn heel erg belangrijk voor de 
ontwikkeling van de kinderen en de 
jeugd; daar zou eigenlijk toch nog 
meer aandacht aan besteed kunnen 
worden. We staan voor moeilijke 
budgettaire tijden, maar ik vind 
dat er niet nog meer kan bespaard 
worden op het cultuurbudget; de 
kaasschaaf was al pijnlijk genoeg. 
Kunst ontroert, kunst neemt je mee 

Ont-toveren’, dat is wat de 
Verlichting ons aandeed. 
Dat was nodig voor 

het verluchten van de verstarde 
middeleeuwse geesten, maar 
geesten zijn en blijven afhankelijk 
van en dorstig naar tover. Anders 
kunnen ze niet evolueren. Om 
te evolueren moet men grenzen 
verleggen en daar heeft men 
radicale en risicovolle gedachten 
voor nodig, verbeelding.
Zo kwamen de atomisten, Griekse 
filosofen van het eerste uur, op 
gedachten die zichzelf dachten, 
die de eigen structuur dachten, en 
als het ware uit hun verbeelding 
de essentie van alle hedendaagse 
wetenschap plukten. Zo deden 
tevoren ook de sjamanen die in 
elke primitieve gemeenschap door 
middel van denkbeeldige reizen 
naar oplossingen zochten voor 
maatschappelijke problemen en 
verstoringen. Zij beleefden en 
beleven virtueel, in een creatieve 
roes, de structuren van realiteit 
en perceptie om dan, via de tover, 
wat verkeerd gaat helend terug 
op te bouwen, in de wereld. Dat 
gebeurt aan de hand van de tover 
van kleuren, vormen en nieuwe 
gezichtspunten. Dat is wat 
kunstenaars doen.
Anne-Mie Van Kerckhoven, 
kunstenaar 

Sinds ik als student Edmund 
Burkes A Philosophical 
Enquiry into the Origin 

of Our Ideas of the Sublime and 
Beautiful las, is mijn denken over 
kunst bepaald door het concept 
‘sublimiteit’. Niet intrinsieke 
schoonheid, maar een onmeetbare 
en niet te evenaren grootsheid 
schenkt ons artistieke voldoening. 
Het sublieme heeft de kracht 
om zowel te ontroeren als af te 
stoten, te creëren als te vernietigen. 
Francisco Goya heeft die ervaring 
voor mij veruitwendigd. Net als 
Burke bewoog Goya zich op de 
scheidingslijn tussen ancien régime 
en moderniteit. Hij schilderde 
de koninklijke familie in hun 

grandeur, maar met hun fysieke 
lelijkheid – soms zo gestileerd dat 
het bijna abstract aanvoelt. Hij 
verbeeldde zowel het pittoreske, 
frivole en erotische als het 
absurde, macabere en groteske. 
Hij was realistisch en magisch, 
een kroniekschilder, maar ook een 
commentator. Zijn werken tonen 
het verzet, niet in het gangbare, 
pathetische heroïsme, maar in 
het anonieme lijden. Hij was een 
sublieme meester, een voorloper 
van het modernisme en een 
hoogtepunt in de Europese kunst.
Bart De Wever, partijvoorzitter 
N-VA, lid van het Vlaams Parlement 
en vertegenwoordiger van de 
Vlaamse Gemeenschap in de Senaat

Gewoon

Na een intense twijfeltocht 
langs de rode haarkleur 
van die mysterieuze dame 

op het schilderij van Fernand 
Khnopff en de waterlanders bij 
die ene veel te ontroerende zin 
uit Sophie Calles brief, besluit ik 
uiteindelijk gewoon ‘gewoon te 
doen’. Dat is dus: de opdracht voor 
deze tekst simpelweg uitvoeren. 
Stap naar je buurman en leg uit wat 
kunst voor jou betekent. Doe het 
Barbara, doe het. Niet zo moeilijk, 
toch? Kunst is je lieve leven, je 
engageert je er dagelijks voor en 
je levenswandel tekent zich door 
onvergetelijke momenten in de 
meest schitterende theaterzalen en 
de kleinste ondergrondse studio’s. 
Het leven als samenhang van 
voorstellingen.

Ik woon in Gent-Moscou, het hart 
van voetbalclub AA Gent. Met 
Rudy, mijn buurman, spreek ik 
over van alles, maar nooit over zijn 
of mijn werk. Rudy is, zoals elke 
bewoner van mijn straat, trouwe 
voetbalsupporter en verder weet ik 
weinig van hem, behalve dan een 
paar curiositeiten én dat hij een 
groot hart heeft, wat essentieel is 
voor buurmannen en misschien ook 
voor wat ik hem straks wil uitleggen. 

Rudy, ken je die gezichten van 
supporters na negentig intense 
minuten van een cupmatch 
AA Gent – Club Brugge: 4-4? 
Spanning, strafschoppen … Gent 
scoort! Publiek springt overeind. 
Dolle sjaals. Stoere binken 
laten hun emoties de vrije loop. 
Tomeloze blijdschap. Zie je ze? 
Voel je het? Hou het even vast. 
Rosas danste Rosas danst Rosas. 
Publiek sprong overeind. Geen 
dolle sjaals. Maar vanbinnen 
dezelfde krop in de keel. Ontwaken 
uit die roes. Hartenklop. Nog even 
een laatste blik. Emoties zoals ze 
zelden worden beleefd.  
Herken je het? 

Het voelt een eer erbij te mogen 
zijn. Voorstellingen kunnen 
historisch zijn. Soms laten ze alles 
samenvallen: wat er in de wereld 
gebeurt, wat er in je persoonlijke 
leven gebeurt, hoe je met de 
complexe werkelijkheid om kunt 
gaan. Sleutels voor het leven, met 
dank aan die speciale vorm van 
concentratie die de theaterzaal en 
de bijhorende codes installeren. In 
tijden van the flip, the new normal, 
tweeps en twunches is het theater bij 
uitstek dé plek voor concentratie. 
Een stiltegebied. Een vraag voor 
aandacht en met wat geluk een 
oprecht antwoord met de ziel. Je 
komt anders buiten dan je bent 
binnengegaan. 

En dat is zo waardevol. Niet alleen 
het moment zelf, maar evenzeer 
het delen van de ervaring achteraf. 
Dat kan zoveel nieuwe inzichten 
genereren. Het is tijdens die 
nachtelijke gesprekken dat ik mijn 
hart kan voeden en mijn plan voor 
het leven laat rijpen. De cultuur van 
napraten, beste Rudy, is er een die 
je zeker zal herkennen!

Rudy verzekert me lachend dat een 
voetbalmatch geen ‘stiltegebied’ is, 
maar bevestigt dat de gesprekken 
na een voetbalmatch eten en 
drinken zijn. En dat sommige 
matchen en scores onvergetelijke 
mijlpalen en herinneringen zijn. 

Rosas danst Rosas - rosas (foto: Jean-Luc Tanghe)
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pruimen, perziken of abrikozen - schilder alleen lente.’  Dogen ••• ‘Alle kunsten leveren een bijdrage aan de grootste kunst van alle: levenskunst - de kunst het leven te leven.’  Bertolt Brecht ••• ‘Art is Individualism, 

nu ik eraan terugdenk. Ik herinner 
me de acteerprestaties, de tekst, het 
decor alsof het op het netvlies is 
gebrand. 
Vreemd voor zo’n klassieke tekst, 
dacht ik toen. Ik beschouwde mezelf 
ondeskundig als het over toneel 
ging en ik was nog steeds een matig 
liefhebbende toneelbezoeker. Maar 
het was een wonderlijk mooie feeks. 
En sindsdien ben ik een steeds 
grotere liefhebber geworden. Zo 
iemand die het bezoek aan een 
toneelvoorstelling een wonderlijke 
beloning vind, iets wat je moet 
koesteren als een juweel. En toch 
is theater niet geschapen voor ons 
plezier (al mag dat ook), maar vooral 
voor ons ‘zijn’. Het levert meer 
diepgang in het leven, bouwstenen 
om na te denken over menselijke 
relaties en de wijze waarop we met 
elkaar samenleven. 
Misschien is dat te hoog gegrepen. 
Laat het toneel ook en vooral een 
spel zijn, een spel vol metaforen 
en betekenissen. Vol feeksen en 
kwelduivels.
Bart Caron, lid van het Vlaams 
Parlement voor Groen en 
ondervoorzitter van de Commissie 
Cultuur, Jeugd, Sport en Media

De waarde van de kunst ligt 
voor mij in het persoonlijke 
karakter ervan. Zowel bij 

de beoefening als tijdens de beleving 
ervan. Dat persoonlijke karakter kan 
ik bij uitbreiding ook het ‘humane’ 
noemen, dat wat de mens – inclusief 
mezelf – zijn waardigheid geeft. Dat 
humane vind ik natuurlijk ook buiten 
de kunst: ik vind het in de Zuid-
Amerikaanse gastvrijheid, in de 
zuivere lucht van het hooggebergte 
in de Andes, in een prachtige 
sappige peer. Dichter bij huis, ver 
weg van de natuur, wil ik een eigen 
wereld creëren, met de woorden 
van (klassieke) schrijvers, naar mijn 
eigen smaak en volgens mijn eigen 
waarden. Het toneelspelen biedt 
daar een uitweg voor. In die zin is 
de kunst voor mij ook een daad van 
verzet. Ik hou mij bezig met wat 
zelfs mijn vrienden ‘nutteloze dingen’ 

noemen. En toch probeer ik elke 
ochtend een naïviteit (of arrogantie) 
aan de dag te leggen en weiger om in 
dienst van iemand anders nutteloze, 
lelijke of milieuverwoestende 
prulbrol te fabriceren. De kunst en 
bij uitbreiding de ambachten zijn 
voor mij samen met onderwijs en 
wetenschap humane activiteiten, 
referentiepunten. Het belang 
van die referentiepunten zouden 
beleidsmakers beter moeten 
begrijpen. En ook de critici. In feite 
hebben critici het publiek geleerd 
dat een kunstwerk iets is als een 
schoolopstel dat alleen gemaakt 
wordt om er punten aan te geven. 
In de kunst kan men een betere 
wereld dromen: ‘Ik had al bijna 
alle hoop verloren; ik had mij bijna 
al verzoend met de verstikkende 
onveranderlijkheid van de wereld 
van Frans Jozef toen Rudolf 
opeens dit schijnbaar onbenullige 
postzegelalbum open deed. Mijn 
God! Ik wierp een vluchtige blik 
op dit boek en een vlam van licht 
explodeerde. Ik was verbijsterd, 
verlamd van ontroering, de tranen 
stroomden uit mijn ogen. Wat een 
duizelingwekkend relativisme! 
Wat een Copernicaanse wending! 
Zoveel vormen van bestaan zijn er 
dus geschapen, zo ontelbaar veel 
werelden! Dat was meer dan ik ooit 
in mijn stoutste dromen had durven 
dromen.’ (Bruno Schulz in Republiek 
der dromen). In die zin is kunst ook 
bevrijding.
Waas Gramser, theatermaker 
Compagnie Marius

De diepe overtuiging dat 
kunst heel betekenisvol 
kan zijn voor doodgewone 

mensen, stamt uit mijn kindertijd. 
Elke avond kwam mijn vader moe 
en bestoft thuis na het zware werk in 
een grote fabriek in Frankrijk. Steeds 
opnieuw beklemtoonde hij het grote 
belang van lezen, studeren en de rol 
die kunst in het leven kan innemen. 
Hij sprak heel eenvoudig over de 
grote kracht van kunst: ‘Kunst opent 
telkens nieuwe deuren in je hoofd en 
kunst is een enorm sterk wapen om 

de vele banale kanten van dit bestaan 
te overleven.’ Als coördinator van 
een sociaal-artistieke werking 
ervaar ik dagelijks hoe betekenisvol 
kunst- en cultuurbeleving is voor 
heel wat burgers die als onbevoegden 
worden beschouwd. Het geeft velen 
van hen de kans om opnieuw in 
zichzelf en dit leven te geloven. Bij 
de doodgewone mensen waar ik 
dagelijks mee samenwerk, merk ik 
dat het artistieke een verschil kan 
maken. Mensen beginnen opnieuw 
te leven in plaats van te overleven.
Dominique Willaert, artistiek leider 
van Victoria Deluxe

Wat is kunst voor mij? 
Wat een vraag. Mijn 
leven had er heel anders 

uitgezien zonder kunst. Op een 
heel natuurlijke, organische wijze 
ben ik die wereld binnengeglipt. 
Hoe verlang ik soms nog naar de 
intieme donkerte van een orkestbak 
tijdens een voorstelling! Uiteindelijk 
speelde ik een jaar of achttien in een 
professioneel orkest. En dat dankzij 
een piano in onze woonkamer toen 
ik vier was, dankzij een moeder-
beeldhouwster, een broer-schrijver, 
de Beatles en een broer-bassist, een 
vader-melomaan … Kunst vloeide 
op natuurlijke wijze onze levens 
binnen. Kunst is een natuurlijk 
bestanddeel van ons bestaan. 
Wie kan zich een autorit zonder 
muziek, een stad zonder beelden, 
een muur zonder prent, schilderij 
of foto voorstellen? De wonderlijke 
ontroering die daarmee gepaard 
gaat ... Kunst betekent helaas ook 
veel zorgen, onvermijdelijk door 
de job die ik nu uitoefen. Zorgen 
én treurnis omdat de natuurlijke 
noodzaak van kunst en cultuur zo 
moeilijk uit te leggen blijkt aan 
sommige beleidsverantwoordelijken. 
Ach, misschien lezen ze dit en 
denken ze hieraan als tijdens hun 
volgende autorit Queen of Mozart 
vanuit hun autoradio in hun hoofden 
en harten glipt ...
Servaas Le Compte, algemeen 
sectorverantwoordelijke ACV-
Transcom cultuur

in een andere wereld, kunst opent 
je ogen, kunst is onmisbaar en zo 
dierbaar, kunst moet gekoesterd 
worden … zo veel mogelijk!
Laurette Muylaert, secretaris ACOD 
Cultuur

Soms denk ik dat in het leven 
maar drie dingen wezenlijk 
belangrijk zijn: de natuur, de 

kunst en de menselijke tederheid. 
De kunst is daarbij van groot 
belang: literatuur, ‘schone letteren’ 
(dus romans, novellen, poëzie), 
film, muziek (in veel diverse genres, 
van Brassens tot Mozart over de 
authentieke jazz), schilderkunst, 
grafiek, architectuur, stedenbouw.
Kunst is in hoge mate een troost. 
Tegenover het noodzakelijke 
intelligente pessimisme van het inzicht 
(weliswaar met een zeker optimisme 
van de daad) is met name poëzie van 
aard om het gemoed te versterken. 
Schreef een dichter niet ooit over ‘de 
verzen waar ik troost bij vind’?
Voor mij is dat dagelijks zo. Soms 
denk ik dat ik leef in teksten, in 
herinneringen aan teksten, aan 
romans, gedichten, films ... In 
zekere mate lijkt dat elitair en in 
zekere mate is het ook elitair. Maar 
dan in de goede betekenis van het 
woord: geen sociale superioriteit of 
pretentie, maar een verrijking van 
het hart. En daar gaat het toch over 
volgens Kierkegaard: ‘men moet iets 
in zijn hoofd en in zijn hart hebben.’
Piet Van Eeckhaut, advocaat 

In 1988 begon ik met Music 
Hall. Als germanist had ik 
parallel aan het conservatorium 

van Gent samenspel gevolgd (net 
als en samen met Dirk Brossé 
als trompettist) in de klas van 
François Glorieux. Zo kruisten 
de letteren en de muziek in mij, 
wat leidde tot mijn voorliefde 
voor musicals. Ik ben ook een telg 
van een vlasfamilie uit Wevelgem 
waardoor mijn creatieve aard kruiste 
met een meer commerciële kant. 
Na 23 jaar met telkens honderden 
voorstellingen en gemiddeld 1 

miljoen bezoekers per jaar in onze 
venues of op onze culturele events 
moet ik nog steeds hetzelfde gevecht 
voeren: blijven verdedigen dat 
artistieke kwaliteit en integriteit 
hand in hand kunnen gaan met 
een commerciële aanpak. De sales 
en marketing mogen niet ingrijpen 
in het creatieve proces, maar een 
cultureel project en een goede 
professionele sales en marketing 
staan elkaar niet in de weg. Nog 
steeds probeert de gesubsidieerde 
wereld mij te catalogeren onder de 
rubriek ‘commerçanten’, terwijl mijn 
internationale contacten mij een 
‘creatief producer’ noemen. Vandaag 
lig ik er niet meer van wakker en 
vertrek ik na elke voorstelling met 
de overtuiging dat het publiek 
altijd het laatste woord heeft en wij 
maar zo goed zijn als onze laatste 
prestatie. Maar bovenal ben ik 
oprecht gelukkig en dankbaar dat 
ik mag doen wat ik doe voor het 
publiek. Iemand kunnen raken, 
verrassen of blij maken geeft mij 
telkens opnieuw de nodige zuurstof 
om door te gaan.  
Ik wens u dan ook nog veel mooie 
voorstellingen toe.
Geert Allaert, oprichter en artistiek 
directeur, Music Hall 

Dertig jaar geleden zinderde 
het door me als een schok 
van herkenning. ‘Het’ is 

de roman Ulysses van James Joyce. 
Sindsdien heeft het in mijn geest 
een feest aangericht dat altijd 
weer opflakkert in andere kleuren 
en vurige tongen. Het heeft mijn 
lezend, mijn werkend en mijn 
levend leven begeleid. Men zegt 
dat het onverstaanbaar is, en meer 
geprezen dan gelezen. Geloof 
‘men’ niet. Ik heb het wel tien keer 
uitgespeld, en heb alles verstaan 
wat ik erin kon leggen. Het is niet 
moeilijk of juist wel, want het gaat 
over onze plek in de stad en de 
wereld. Urbi et orbi. In Dublin en 
Gent, in Trieste en in Antwerpen. 
Het danst op een strak gespannen 
koord tussen verstand en gemoed. 
Het is immens plezierig en op elke 

bladzijde muzikaal. Het vertelt 
levens en maakt er een verhaal van. 
Het komt uit een andere tijd, want 
het gaat over die ene dag op 16 juni 
1904, in die ene stad aan de Liffey, 
en toch wordt er verteld over jou 
en mij vandaag en morgen. Al wat 
erin staat, bestaat. En nog iets: het 
gaat heel erg over het L-woord in 
Love’s Old Sweet Song. Ik begin er 
nu opnieuw aan. Het heeft het mij 
aangedaan. 
Jean-Pierre Rondas, voormalig 
radiomaker bij Klara

Ik geef het toe: ik was geen 
groot toneelliefhebber. In 
mijn collegetijd had de liefde 

voor blues en folk de bovenhand 
genomen. Het saaie theater van 
toen kon me weinig bekoren. 
Wat wil je, ik ben opgegroeid 
met patronagetoneel en zoiets 
contamineert de menselijke smaak. 
Boerenkluchten, melodrama. Of 
oude rommel, zo noemde ik het werk 
van Shakespeare. Ik stopte het in 
dezelfde zak als pakweg A Christmas 
Carol van Dickens. Foei. Pas toen 
ik zelf cultuurfunctionaris werd, 
kon ik op zoek gaan naar een beter 
programma-aanbod. Dat deed ik, 
maar tot mijn verbazing haakte een 
deel van het publiek af. Behalve voor 
De getemde feeks. 
Die feeks. Ik zal ze nooit vergeten. 
Kan een stuk van Shakespeare zo 
ontroerend, aangrijpend, prikkelend 
zijn? Theater Malpertuis veroverde 
er de Vlaamse podia mee, maar 
vooral de harten van zoveel mensen 
die tot dan nog geen of slechts een 
kleine theaterliefhebber waren. Met 
dank aan Dirk Tanghe die de kunst 
verstond een klassieke tekst zo te 
regisseren dat je er zowel een rijp 
toneelpubliek als een groep jonge 
gasten mee kan boeien. Gebracht 
door een horde acteurs waar het 
spelplezier zo van afdroop. Je ging er 
na een tijdje in mee alsof je zelf bij 
de voorstelling hoorde. Vastgeketend 
aan je stoel, gekluisterd aan het 
verhaal, genietend van elk woord, elk 
gebaar, elke actie. Heel dynamisch en 
misschien een beetje hyperkinetisch, 
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and Individualism is a disturbing and disintegrating force. Therein lies its immense value. For what it seeks to disturb is monotony of type, slavery of custom, tyranny of habit, and the reduction of man to the level 

Her Body Doesn’t Fit Her Soul - Ultima Vez / Wim Vandekeybus
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of a machine.’  Oscar Wilde ••• ’De kunstenaar bepaalt hoe ver hij te ver kan gaan.’  Godfried Bomans ••• ’Niemand ziet kunst hetzelfde, want wie naar kunst kijkt, kijkt naar zichzelf. Kijken is tegelijkertijd reflectie. 

Schoemaker, Jacques De Decker, James Early, Jan Decleir, Jan Goossens, Jan Lauwers, Jan 
Simons, Jan Verboven, Jan Versweyveld, Jasper Walgrave, Jef De Roeck, Jeroen Laureyns, 
Jeroen Peeters, Jerry Aerts, Jo Roets, Joannes Van Heddegem, Joeri Smet, Johan De Feyter, 
Johan De Paepe, Johan Leman, Johan Pas, Johan Reyniers, Johan Sanctorum, Johan Simons, 
Johan Thielemans, Johan Van Assche, Johan Wambacq, Joke Schauvliege, Joost Fonteyne, 
Joris Janssens, Jos Dom, Jos Houben, Jos Verbist, Josée Van de Wiele, Joske Buyle, Josse De 
Pauw, Jozef Deleu, Jozef de Vos, Julie Rodeyns, Karel Vanhaesebrouck, Karl Van Welden, Karla 
Puttemans, Katelijne Verstraete, Katrien Darras, Katrien Laenen, Katrien Smits, Katrien 
Vandermarliere, Katrien Verwilt, Katrijn Jacobs, Kees Vuyk, Kevin Absillis, Kim Rothuys, 
Kirsten Jacobs, Klaas Tindemans, Koen Allary, Koen Tachelet, Koen Van Daele, Koenraad De 
Meyer, Kris Eelen, Kris Peeters, Kristel Marcoen, Kristien De Coster, Kristin Rogghe, Kristof 
Jonckheere, Kristof Smet, Kurt Vanhoutte, Leen Gysen, Leen Laconte, Leen Thielemans, Lies 
Van Roey, Liesbeth Dejonghe, Liesbeth Van Vliet, Lieve Dierckx, Lieven Baeyens, Lieven 
Thyrion, Linda Lewkowicz, Lissa Kinnaer, Liv Laveyne, Lotte van den Berg, Luc Frans, Luca 
Scarlini, Lucas De Man, Lucas Vandervost, Ludo Abicht, Luk Lambrecht, Luk Perceval, Luk 
Van Den Dries, Lukas Pairon, Lydia Asbestaris, Maarten Beirens, Maarten Soete, Manon 
Berendse, Manu Claeys, Marie Bartoux, Marie Roofthooft, Marc Maillard, Marc Ruyters, 
Marc Swyngedouw, Marc Vanrunxt, Marc Van Mechelen, Marc Verstappen, Marianne Van 
Kerkhoven, Marijs Boulogne, Mark Deputter, Mark Jeanty, Marleen Decabooter, Marnix 
Rummens, Martin Valcke, Martine De Jonge, Martine Dubois, Mary Ann De Vlieg, Matthieu 
Goeury, Mesut Arslan, Mia Vaerman, Michael De Cock, Michel Price, Michel Uytterhoeven, 
Michel Van Beirendonck, Mieke Verdin, Mike Stoens, Mirko Popovitch, Mong Rosseel, 
Nadia Fasil, Naima Achbita, Nand Buyl, Nikol Wellens, Pascal Gielen, Pascal Nicolas, Patrick 
Allegaert, Patrick De Rynck, Patrick Jordens, Paul Contryn, Paul Corthouts, Paul Dujardin, 
Paul Pourveur, Paul Schyvens, Pedro Oosterlynck, Peter Anthonissen, Peter Benoy, Peter De 
Bie, Peter de Roy, Peter Michielsens, Peter Perceval, Petna Ndaliko Katondolo, Petra Van 
Brabandt, Petra Vermote, Philippe De Coene, Philippe Kaufman, Pieter Ampe, Pieter De 
Buysser, Pieter T’Jonck, Pieter Verstraete, Pieter Zeeman, Pol Dehert, Pol Hoste, Rachida 
Lamrabet, Raymond Frenken, Raymonde Lemmens, Ria Geenen, Rie Boogaerts, Rik 
Bevernage, Rik Vanmolkot, Rita Herremans, Robin D’hooge, Robrecht De Spiegelaere, Roel 
Daenen, Roel Devriendt, Roel Verniers, Roger Arteel, Ronald Geerts, Roos Desmet, Rosa 
Vandervorst, Rudi Laermans, Rudi Teirlinck, Rudi Van Vlaenderen, Ruth Collier, Ruth van 
Beek, Ruud Gielens, Sam Bogaerts, Sam Eggermont, Sébastien Hendrickx, Seppe Baeyens, 
Serge Dorny, Siebe Dumon, Sigrid Bousset, Sigrid Jassens, Simon Allemeersch, Sofie Rycken, 
Sofie Vreys, Sonja van der Valk, Staf Lauwerysen, Staf Pelckmans, Stef Ampe, Stef Coninx, 
Stefan Siffer, Stéphane Olivier, Stéphanie Pécourt, Steve Austen, Steven de Belder, Steven 
Heene, Steven Marx, Steven Vandervelden, Sylvia Derycke, Sylviane Goossens, Taco De Neef, 
Tamara Maes, Theo Van Rompay, Thierry Smits, Thomas Bellinck, Thomas Hauert, Tine 
Rams, Tom Blokdijk, Tom Bonte, Tom Viaene, Toon Van Den Brempt, Trees Dewever, Tuur 
Devens, Ugo Dehaes, Ute Haferburg, Vanessa Massant, Veerle Eyckmans, Veerle Keuppens, 
Veerle Pessemier, Veerle Wallebroek, Vincent Dunoyer, Waas Gramser, Ward Van de Velde, 
Wessel Carlier, Wouter Davidts, Wouter Hillaert, Wouter Van Looy, Wim Van Parijs, Wim 
Vandekeybus, Wouter Hessels, Wouter Van Looy, Yasmina Boudia, Yoann Floch, Younouss 
Diallo, Yurgen Schoora, Yves De Backer, Yves Desmet

En wellicht nog anderen …

Abdelmalek El Houari, Alain Platel, Alain Thomas, Alex Mallems, An Mertens, Andy 
Vandervoort, Andy Vekeman, Anita Twaalfhoven, An-Marie Lambrechts, An van Dienderen, 
Ann Demeester, Ann Olaerts, Anna-Pia Capurso, Anna van der Plas, Anne Bamford, Anne 
Quireynen, Anne Van Lancker, Anne Watthee, Anneleen Forrier, Annemie Leysen, Annemie 
Vanhoof, Anne-Teresa De Keersmaeker, Annick Lesage, Anselm Franke, Antoine Pickels, 
Arne Sierens, Bart Magnus, Barbara Wyckmans, Bart Caron, Bart De Baere, Bart Meuleman, 
Bart Van den Eynde, Bart Van Looy, Bart Verschaffel, Bauke Lievens, Benjamin Verdonck, 
Benoit Vreux, Bernard Foccroulle, Bert Anciaux, Bert Heylen, Bert Van Uytsel, Bieke 
Verdonck, Bjorn Maes, Bo Tarenskeen, Bodé Owa, Bram De Cock, Bram De Sutter, Bruno 
Mistiaen, Bruno Vanobbergen, Bruno Verbergt, Caroline Van Peteghem, Carl Demeyere, Carl 
Jacobs, Carlo Van Baelen, Carlos Tindemans, Caroline Derycke, Cas Smithuijsen, Catherine 
Simon, Cecilia De Moor, Célyne Van Corven, Charlotte Vandevyver, Chokri Ben Chikha, 
Chris Lodewyckx, Christel De Brandt, Christian De Schutter, Christine Sas, Christophe 
Blandin-Estournet, Christophe Van Gerrewey, Cis Bierinckx, Constant Meijers, Corine 
Snijders, Cynthia Loemij, Danny Op De Beeck, Daniël Biltereyst, Daniëlle De Regt, Daniëlle 
Losman, David Vande Cauter, David Van Reybrouck, Delphine Hesters, Denis Laurent, Denis 
Van Laken, Dennis Meyer, Diane Bal, Diane Batens, Diederik Peeters, Dirk Bicker, Dirk De 
Corte, Dirk De Wit, Dirk Dieltjens, Dirk Lievens, Dirk Opstaele, Dirk Pauwels, Dirk Seghers, 
Dirk Van Rijckeghem, Dirk Verstockt, Dominike Van Besien, Dominique Viaene, Dominique 
Willaert, Don Verboven, Dragan Klaic, Dries Moreels, Eddy Frans, Elise de Groot, Elke Van 
Campenhaut, Ellen Loots, Els Baeten, Els De Bodt, Emmeline Byl, Eric Corijn, Eric Joris, 
Erik Borgman, Erwin Jans, Esther Severi, Eva Bal, Eva De Groote, Eva Wilsens, Eva Wittocx, 
Evelyne Coussens, Ever Meulen, Fabien Janelle, Floriane Gaber, Floris Cavyn, Franky Devos, 
Françoise Flabat, Frank Vandenbroucke, Franz Marijnen, Freek Neyrinck, Frie Depraetere, 
Frie Leysen, Gawan Fagard, Geert Opsomer, Geert Sels, Geert Six, Gerardo Salinas, Gerry 
De Mol, Gie Goris, Gitta Luiten, Gommer Van Rousselt, Greet Eylenbosch, Griet Van Laer, 
Guido De Brabander, Guido Minne, Gunilla De Graef, Guy Cassiers, Guy Coolen, Guy 
Gypens, Guy Joosten, Han De Meulemeester, Hanne Doms, Hans Bruneel, Hans Waege, 
Hazim Kamaledin, Heidi Marchal, Heleen Mercelis, Hendrik Van Doorn, Herbert Reymer, 
Herman Sorgeloos, Herwig Onghena, Hilda Brouwers, Hilde De Brandt, Hilde De Broeck, 
Hilde Pauwels, Hilde Teuchies, Hilde Van Nijen, Hildegard De Vuyst, Hugo De Greef, Ilse 
Thienpont, Ines Minten, Inez Boogaarts, Ivo Janssens, Ivo Kuyl, Ivo Van Hove, Jacqueline 
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Kijken heeft te maken met de spiegel en de echo. Wie kijkt, wordt bekeken.’  Gerrit Komrij ••• ’Tegenover de vernietigingsdrang in de mens stelt de kunstenaar zijn vermogen te ontroeren.’  Lucebert 

naar aanleiding van diens artikel in deze Courant. Daarna 
volgt een discussie tussen rob riemen, essayist en oprichter 
van het cultuurfilosofische Nexus Instituut (verbonden aan de 
Universiteit van Tilburg), en theatermaker en acteur Willy 
Thomas. Voor riemen vormen zijn gebundelde essays in 
Adel van de geest en De eeuwige terugkeer van het fascisme 
het uitgangspunt. In deze boeken betoogt hij dat de hoge 
kunst en de schone letteren een onmisbare rol spelen in de 
beschaving van een samenleving. Hij roept op tot een her-
waardering van het beschavingsideaal, als weerwoord op 
de vervlakking en verharding van de afgelopen decennia.
Willy Thomas zal aan de hand van zijn theaterloopbaan 
spreken over de wisselwerking tussen kunst en democratie en 
hoe zijn ideeën daarover zich in de loop der jaren hebben 
ontwikkeld. Is er een evolutie in de rol van kunst en kunste-
naars? En hoe zit het met de specifieke relatie tussen theater 
maken en de stedelijke omgeving als sociologisch en multi-
cultureel fenomeen? Gaat het om kunst en cultuur als sociaal-
maatschappelijk bindmiddel of, zoals riemen benadrukt, 
meer om de individuele beschavingswaarde van kunst? Het 
gesprek tussen riemen en Thomas wordt geleid door thea-
terwetenschapper en dramaturg Erwin Jans. Na afloop van 
beide gesprekken is er ruimte voor vragen uit de zaal.
De avond kadert in Ongehoord, een reeks actualiteitsge-
bonden gesprekken in STUK.
Praktisch
Datum: maandag 27 februari om 20:00 
Plaats: kunstencentrum STUK (Soetezaal), Naamsestraat 
96, 3000 Leuven 
Toegang: gratis 
Inschrijven: kan via ticket@stuk.be of 016 32 03 00

opleiding ecocoach
28|02, 13|03 & 24|04|2012
VTi - Brussel
Voor het ondersteunen en begeleiden van verduurza-
mingsprocessen in de kunstensector is het belangrijk om 
voldoende expertise binnen de sector op te bouwen. De 
rol van gedreven individuen is daarbij erg belangrijk. 
Jonge Sla organiseert in het voorjaar een opleiding tot 
‘ecocoach’ voor vijftien deelnemers. De opleiding bestaat 
uit twee dinsdagen en een voormiddag onder leiding van 
low impact man Steven Vromman. De sessies gaan niet 
over technische vaardigheden, maar over hoe je het mili-
eubewustzijn van je collega’s en directie kunt verhogen en 
de impact van je kunstenpraktijk kunt verlagen. De oplei-
ding bestaat uit drie grote delen: een eerste spitst zich toe 
op de ecologische uitdagingen voor de kunstensector, een 
tweede focust op groepsprocessen en coaching en een 
derde op communicatiestrategieën. De opleiding is gratis 
voor iedereen die een subsidie ontvangt in het kader van 
het Kunstendecreet.
Praktisch
Data: dinsdag 28 februari en 13 maart, telkens van 
9:30 – 16:30 en dinsdag 24 april van 9:30 – 13:00
Plaats: VTi, Sainctelettesquare 19 (4de verdieping), 
1000 Brussel 
Inschrijven kan via het contactformulier op de website 
van Jonge Sla: www.jongesla.be/contact
meer info: info@jongesla.be

Start inschrijvingen Kunstendag  
voor Kinderen
07|02|2012
Op zondag 18 november 2012 zal iedereen in heel 
Vlaanderen voor het eerst de Kunstendag voor Kinde-
ren kunnen meemaken. Vanaf dan zal die elk jaar op 
de derde zondag van november plaatsvinden. Minister 
Joke Schauvliege lanceert dit landelijke kunstenevenement 
en roept alle organisaties met een kunstenaanbod op 
om mee te werken. Het gaat niet alleen over kunst voor 
kinderen, maar over kunst in al zijn aspecten. Het is de 
bedoeling om te selecteren in het bestaande aanbod en 
er activiteiten uit te halen die kinderen kunnen boeien en 
ze eventueel in een ander kleedje of met een complemen-
taire omkadering te presenteren. De organisatie van de 
Kunstendag voor Kinderen gebeurt door het agentschap 
Kunsten en Erfgoed. Van 7 februari tot 21 april lopen de 
inschrijvingen voor het programma via een online tool. 
Tegen de zomer start een overkoepelende communica-
tiecampagne, waarin alle activiteiten worden aangekon-
digd. Op de Cultuurmarkt voor Vlaanderen (zondag 26 
augustus in Antwerpen) zal de Kunstendag voor Kinderen 
voorgesteld worden aan het grote publiek.
Praktisch
Datum: de Kunstendag voor Kinderen vindt plaats op 
18 november 2012 
Plaats: heel Vlaanderen
Inschrijven en meer info: via de website www.kun-
stendagvoorkinderen.be

nme-dag – deelname Jonge Sla 
14|02|2012
Brussel
Jonge Sla werkt mee aan de NME-dag op 14 februari. De 
NME-dag is een netwerkevenement van het departement 
Leefmilieu, Natuur en Energie van de Vlaamse Gemeen-
schap. Bedoeling is om iedereen die actief is op het vlak 
van natuur- en milieueducatie in Vlaanderen (in onderwijs 
en administraties, NME-centra, natuur- en milieuverenigin-
gen, provincies, gemeenten, jeugdwerk, sociaal-cultureel 
volwassenenwerk …) kansen tot ontmoeting en uitwisse-
ling te bieden. ‘Jonge Sla, naar een duurzame kunsten-
praktijk’ neemt als NME-project deel aan het programma 
met een rondetafelgesprek om een aantal goede praktij-
ken te presenteren en het gesprek aan te gaan over de 
verantwoordelijkheid en mogelijke taken van de kunsten-
sector binnen NME. We richten ons tot lokale ambtenaren 
die betrokken zijn bij de kunstensector, mensen actief in 

de NME-sector met interesse voor kunsten en anderen die 
op een of andere manier betrokken zijn op het raakvlak 
tussen ecologie en kunsten. 
meer info op www.lne.be (met 300 inschrijvingen is de 
NME-dag volzet).

First Aid @ VTi
VTi - Brussel
VTi blokkeert om de twee weken een dinsdagnamiddag 
van 14u tot 17u om beginnende makers verder te helpen 
met hun vragen over subsidiedossiers, infrastructuur, in-
houdelijke kwesties, contacten … Deze infomomenten zijn 
persoonlijk, gratis en zonder afspraak. De medewerkers 
van VTi richten zich in deze sessies op de doorstroming 
van informatie, kennis over de sector en het delen van 
netwerken. De eerstvolgende helpdesk vindt plaats op 
dinsdag 21 februari van 14u tot 17u bij VTi, op de derde 
verdieping van het Kaaitheatergebouw. Met juridische 
vragen (sociaal statuut, auteursrecht, vzw …) kan je zoals 
steeds terecht bij Kunstenloket.
Wie niet tot in Brussel kan komen, kan ook bellen naar 02 
201 09 06 of mailen naar nikol@vti.be.
Praktisch
eerstvolgende data: dinsdag 21 februari, 6 en 20 
maart, 3 en 17 april - telkens van 14:00 tot 17:00 
Plaats: VTi, Sainctelettesquare 19 (3de verdieping), 
1000 Brussel 
Gratis, inschrijven is niet nodig!
meer info: nikol@vti.be

Kunst en samenleving -  
feest Courant 100
27|02|2012
STuK - leuven
Naar aanleiding van deze honderdste Courant organiseren 
we op maandagavond 27 februari samen met STUK een 
avond rond ‘kunst en samenleving’. Te gast zijn schrijver 
en dramaturg Lars Kwakkenbos, kunstenaar Michiel Vande-
velde, essayist rob riemen, theatermaker Willy Thomas en 
dramaturg Erwin Jans. 
De verhouding tussen (hoge) kunst en de samenleving is een 
thema dat altijd aan discussie onderhevig blijft, maar met 
de recente ontwikkelingen in Nederland en elders in Europa 
is de vraag naar de positie van kunst en kunstenaar in de 
moderne maatschappij prangender dan ooit. Kunstenaar 
Michiel Vandevelde gaat in gesprek met Lars Kwakkenbos 

kaLEnDER
fEBRUaRI

maaRt

Publicatie Bonjour, Public!
In 2011 organiseerden LOCUS, CultuurNet Vlaanderen en 
VTi twee reeksen van ‘Bonjour, Public!’, een leertraject rond 
communicatie over podiumvoorstellingen. Deelnemers wa-
ren communicatieverantwoordelijken en programmatoren 
uit zowel kunstenhuizen als cultuurcentra. De lessen werden 
gegeven door communicatiespecialisten uit de bredere cul-
tuursector. In vijf sessies deden zij de verschillende stappen 
van een geslaagd communicatietraject uit de doeken. To-
pics die aan bod kwamen waren onder meer doelgroepen-
analyse, marketingstrategie, communicatieplan, tekst- en 
beeldmateriaal, social media, publiekswerking … Omdat 
we de resultaten van dit traject ook willen delen met zij die 
er niet bij konden zijn, bereiden we momenteel een digitale 
publicatie voor, waarin de nadruk ligt op praktische tools. 
De publicatie zal enkel in digitale vorm verschijnen en zal 
vanaf begin maart online zal staan op de websites van VTi, 
LOCUS en CultuurNet. 
Praktisch
Datum: begin maart 
Gratis
meer info: marijke@vti.be

omgevingen voor artistiek onderzoek  
Studiedag rits & VTi
15|03|2012
rits – Brussel
Met de academisering van het hoger onderwijs ontstaat 
ruimte voor artistiek onderzoek in de kunsthogescholen. 
Ook in het professionele veld van de podiumkunsten be-
staan omgevingen waarin onderzoek in de kunsten gefa-
ciliteerd wordt. Hoe kan onderzoek ontwikkeld op de ho-
gescholen van betekenis zijn voor het artistieke werkveld? 
Deze vraag vormt het startpunt van de studiedag die het 
rits en VTi op 15 maart organiseren. Tijdens deze dag bui-
gen we ons aan de hand van een reeks cases uit de praktijk 
binnen onder meer het rits, werkplaatsen en kunstencentra 
over de eigenheid van de verschillende onderzoeksomge-
vingen en stellen we de vraag hoe scholen en het veld kun-
nen samenwerken om het onderzoek te valoriseren. 
Praktisch
Datum: donderdag 15 maart 
Plaats: rits, Dansaertstraat 70, 1000 Brussel
meer info: delphine@vti.be
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COntaCt
VTi
Sainctelettesquare 19
1000 Brussel
T +32 2 201 09 06
F +32 2 203 02 05
info@vti.be
www.vti.be
data.vti.be
Plan en wegbeschrijving: check www.vti.be (contact)

kERnOPDRaCHt
VTi is het steunpunt voor de podiumkunsten. Als kritisch 
forum vuren wij het publieke debat aan en zijn we een 
draaischijf voor informatie over verleden, heden en toe-
komst van de Vlaamse podiumkunsten in een internatio-
naal perspectief. Wij staan garant voor een kwalitatieve 
dienstverlening aan de professionele sector, de overhe-
den, de opleidingen, de media, de onderzoekscentra, 
het publiek, etc.

mEDEwERkERS
Diane Bal, Wessel Carlier, Floris Cavyn, Christel De Brandt, 
Martine De Jonge, Marijke De Moor, Delphine Hesters, 
Joris Janssens, Stijn Lens, Stefan Maenen, Bart Magnus, 
Annelies Van den Berghe, Nikol Wellens

OPEnInGSUREn
di-vr 10:00-18:00
zaterdag, zondag en maandag gesloten

De bibliotheek, videotheek en databank raadplegen kan 
gratis en zonder registratie van persoonlijke gegevens. 
Boeken ontlenen kan enkel mits betaling van een bijdrage 
van €5 (12 maanden geldig). Die laat toe boeken te 
ontlenen en bovendien krijgt u vier maal per jaar Courant 
thuis gestuurd. De bibliotheekcatalogus raadplegen kan 
op data.vti.be.

BOOkSHOP
Onze bookshop vindt u in de VTi-bibliotheek of op 
www.vti.be.

mEt StEUn van
De Vlaamse overheid

Wij gebruiken uw persoonsgegevens alleen om u op de 
hoogte te houden van onze activiteiten. Inzage en even-
tuele aanpassingen zijn mogelijk, zoals voorzien in de 
wet van 08/12/1992 ter bescherming van de persoon-
lijke levenssfeer.

COURant 100
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Bent u verhuisd? Krijgt u Courant liever op een ander adres? of wilt u Courant in de toekomst 
liever niet meer ontvangen? laat het ons weten via info@vti.be. Zo blijven onze contactgegevens 
up-to-date en versturen we geen exemplaren die ongelezen blijven. Dank!
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Vlaams Theater Instituut vzw
Sainctelettesquare 19, 1000 Brussel
Tel. +32 (0)2 201 09 06
info@vti.be
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